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Interventora
Nuria Aparicio Galbis

Secretari Accidental
Luis Molina Jaén

-------------------
En la Ciudad de Alcoy, siendo las 09:30 horas, del día 1 de abril de 2022 se reúnen en la 
Casa Consistorial, en primera convocatoria, presididos por el Alcalde-Presidente, el señor 
Antonio Francés Pérez, los señores concejales arriba mencionados, miembros del Pleno, a 
los cuales legalmente se han convocado.

Excusan su ausencia: 

Juan Enrique Ruiz Domenech

Da fe del acto el Secretario Accidental de la Corporación, Luis Molina Jaén.

La sesión se retransmite por streaming a través del Canal “Ajuntament d’Alcoi Comunicació”, 
en YouTube

Asisten  de  forma  telemática  dos  interpretes  de  lenguajes  de  signos,  pertenecientes  a 
FESORD.

Sr. Alcalde:
Bon dia a totes i tots. Benvinguts al saló del plenari, als que ens acompanyen de forma 
presencial i vull saludar també aquells que ens segueixen a través de les xarxes socials. 
Iniciem la sessió ordinària del plenari.

Abierto  el  acto  se  procede  al  examen de  los  asuntos  contenidos  en  el  orden  del  día, 
adoptándose los acuerdos siguientes:

1. 6351/2022 SECRETARIA GENERAL 
APROVAR,  SI  ESCAU,  ELS  ESBORRANYS  DE  LES  ACTES  DE  LES  SESSIONS 
CELEBRADES ELS DIES 05-11-2021 (ORDINÀRIA) I 03-12-2021 (ORDINÀRIA)
Se da cuenta de los borradores de las actas de las sesiones celebradas por el Pleno los 
días 05-11-2021 (ordinaria) y 03-12-2021 (ordinaria).

El Pleno de la Corporación, por unanimidad de sus asistentes, con los votos a favor de los 
concejales  de  los  grupos  municipales  SOCIALISTA  (12),  PARTIDO  POPULAR  (3), 
COMPROMÍS ALCOI (2), CIUDADANOS (1), PODEM (2), GUANYAR ALCOI (2), VOX (1) y 
el  concejal  no adscrito  el  Sr.  Marcos Eduardo Martínez Coloma (1),  adopta el  siguiente 
acuerdo:

Único:  Aprobar  las  actas  de  las  sesiones  del  Pleno  celebradas  con  fecha  05-11-2021 
(ordinaria) y 03-12-2021 (ordinaria).
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2. 6351/2022 SECRETARIA GENERAL 
PROTOCOL, CORRESPONDÈNCIA I DISPOSICIONS OFICIALS
Sr. Alcalde:
Lamentem la pèrdua de l’alcoià Juan Antonio Gisbert García, que ha estat director general 
d’Economia i Política Financera de la Generalitat Valenciana, director general de la CAM i 
president del Port d’Alacant. El nostre més sentit condol a la seua família i amics. El seu 
estimat poble sempre el tindrà en el record. 

3. 7891/2022 PRESSUPOSTOS I COMPTABILITAT 
APROVACIÓ DE RECONEIXEMENT EXTRAJUDICIAL DE CRÈDITS. EXP: 2022/03.
Vista la relación con las propuestas de gastos realizadas en el ejercicio anterior, que constan 
en la relación Q/2022/10.001 por un importe total de 131.449,04 €.

Visto el informe de la Intervención Municipal, de fecha 22/03/2022, en el que se manifiesta:

“En relación a las propuestas de gastos realizados en el ejercicio anterior, y que constan en 
la relación: relación Q/2022/10001 por un importe total de 131.449,04 €, siendo el total por 
disposiciones  de  crédito  (ADO)  33.796,04  €  por  servicios,  848,92  €  por  suministros  y 
96.803,49 € por otros conceptos, se tiene  que informar que:  

   PRIMERO: El  articulo 163 del  Texto Refundido de la Ley Reguladora de las Haciendas 
Locales aprobado por Real decreto legislativo 2/2004, de 5 de marzo, (TRLRHL) establece 
que “El ejercicio presupuestario coincidirá con el año natural y a el  se imputaran: b) las 
obligaciones reconocidas durante el mismo”.

    SEGUNDO: El art.176.1 del mismo texto dispone que: “Con cargo a los créditos del estado 
de gastos solo podrán contraerse obligaciones derivadas de adquisiciones, obras o servicios 
y demás prestaciones o gastos en general que se realicen en el  año natural  del propio 
ejercicio presupuestario”. 

No  obstante  lo  dispuesto  anteriormente,  el  articulo  26.2  c)  del  Real  Decreto  500/90, 
determina que se aplicarán a los créditos del Presupuesto vigente, en el momento de su 
reconocimiento, las obligaciones procedentes de ejercicios anteriores, a que se refiere el art. 
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60.2 del mismo Real Decreto, atribuyendo su competencia al Pleno de la Entidad, para el 
reconocimiento extrajudicial de créditos siempre que no exista dotación presupuestaria.

Los contratistas a que hace referencia la relación son:

- PS, MC, presenta facturas por material ferretería suministrado a los Departamentos de 
Bienestar Social y Fiestas, por un importe toral de 705,81 €.

Este tercero, junto con facturas presentadas anteriormente supera los límites de contratos 
menor de suministros, por lo que requiere del correspondiente expediente de contratación.

Consta informe del Departamento de Fiestas de 18-03-20022 en los que se indica que no se 
recibió la factura en tiempo, por causas ajenas al Ayuntamiento pero que sí fue suministrado 
el material de ferretería relacionado en la factura.

Consta también informe del Departamento de Bienestar Social de 16-03-2022, en el que  se 
indica  que  el  expediente  de  contratación  para  adjudicar  por  procedimiento  abierto, 
regulación  armonizada  y  tramitación  anticipada  “Suministro  de  materiales  para  el 
Ayuntamiento de Alcoy (c.1213)” fue aprobado por JGL de 30-11-2021 de acuerdo con lo 
dispuesto en la Ley de Contratos. 

Fue necesario tramitar la presente contratación se suministros de ferretería de modo urgente 
e imprevisto.

- MANCOMUNITAT DE MUNICIPIS ALCOIÁ I EL COMTAT, presenta liquidación de cuotas 
por servicio de Transporte Universitario  3er trimestre de 2021, por importe de 19.637,20 € y 
96.803,48 €,  por  liquidación parcial  del  restante de la  cuota total  de  2021,  una vez  ha 
transcurrido con creces el ejercicio de 2021 y sin que conste la disposición del crédito en 
dicho ejercicio.

- FMH, presenta factura por Tasa de Basura local Isabel la Católica, 5 (Bienestar Social), por 
importe de 87,38 €.
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Consta informe del Departamento de Bienestar Social de 4-03-2022, en el que se indica que 
dicha  factura  es  conforme y  se  tramita  con  cargo al  presupuesto  de 2022  porque  tuvo 
entrada en registro fuera del la anualidad 2021.

- MJFTM, presenta factura por suministro de insecticida para el Departamento de Jardines, 
por importe de 106,56 €.

Consta informe  del  Departamento de I.G.S.  de 24-02-2022,  en el  que se indica que la 
factura se presentó en 20-02-2022.

-  RMP,  presenta   facturas  por  comidas   menú  protocolo  Cultura,  por  importe  total  de 
277,00 €.

Constan informes del Departamento de Cultura de 3-03-2022, en los que se indica que son 
de fechas 14-10-2021 y 11-11-2021.

- JRG, presenta factura por servicios de apertura Museos Refugio Cervantes y Explora, mes 
de septiembre de 2021, por importe de 1.015,18 €.

Consta informe del departamento de Turismo de 3-03-2022, en el que se indica que que la 
presente  contratación  ha  sido  necesaria  para  la  sustitución  del  conserje  del  Refugio 
Cervantes y Explora, con el fin de garantizar el servicio de apertura de los museos el mes de 
septiembre de 2021. La factura se ha contabilizado en el ejercicio 2022 por no haberse 
presentado por parte del interesado el año pasado.

- AFE, presenta factura por seminario sobre primeros auxilios para animales de compañía 
(Participación), por importe de 419,12 €.

Consta informe del Departamento de Participación ciudadana de 18-03-2022, en el que se 
indica que esta actividad se realizó en el mes de noviembre de 2021, pero la factura se 
registró por el tercero en marzo de 2022, desconociendo el motivo del tiempo transcurrido.
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-  TELTECTIC ON LINE,  presenta  factura por  servicios  de ticketing  y  gestión  web Feria 
Modernista, 2021. por importe de 3.279,10 €.

Consta informe del Departamento de Turismo de 15-03-2022, en el que se indica que la 
factura se ha contabilizado en el ejercicio 2022 por no haberse presentado por parte del 
proveedor en el año pasado.

- UNISON RIGHTS, S.L., presenta factura por derechos de autor del concierto Júlia en el 
Teatro Calderón, 6-11-2021, por importe de 1,52 €.

Consta informe del Departamento de Cultura de 10-03-2022, en el que se indica que la 
factura se ha presentado en 19-01-2022.

- AAS, presenta factura por servicios de Trabajadora social, noviembre 2020, por importe de 
3.216,93 €.

Consta informe del Departamento de Servicios sociales, de 23-02-2022, en el que se indica 
que se tramita con cargo al presupuesto de 2022 porque tuvo entrada en registro fuera de la 
anualidad 2020. 

-  AUDIO-NET ALQUILER PROFESIONAL, S.L.,  presenta factura por alquiler  de material 
para el concierto Ovidi4 en el Teatro Calderón el 7-10-2021, por importe de 537,24 €.

Consta informe del Departamento de Cultura, de 28-02-2022, en el que se indica que el 
servicio es de 7-10-2021 y la factura tiene fecha de 14-01-2022.

- FAMILY CASH, S.L., presenta factura por suministro de productos de alimentación para 
grupo de voluntarios , por importe de 35,55 €.
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Consta informe del Departamento de Deportes de 18-03-2022, en el que se indica que la 
factura fue registrada el  31-12-2021,  desconociendo los motivos de la mercantil  emisora 
para la presentación de la factura con tanto retraso.

- SOCIEDAD GENERAL DE AUTORES Y EDITORES, presenta factura por servicios por 
actuación Orquesta Sinfónica Alcoyana el 26-09-2021, en la semana modernista de 26-09-
2021, por importe de 95,47 €.

Consta informe del departamento de Fiestas en el que se  indica que la factura es de fecha 
17-01-2022.

- FUNDACIÓN FESORD DE CDAD VALENCIANA, presenta factura por interpretación s-
visual en el Ayuntamiento, mes de agosto de 2021, por importe de 170,50 €.

Consta informe del Departamento de Cultura de 23-02-2022, en el que se indica que la 
factura se tramita con ca rgo al Presupuesto de 2022 porque tuvo entrada en registro fuera 
de la anualidad 2021.

-  CRUZ ROJA ESPAÑOLA ASAMBLEA LOCAL DE ALCOY, presenta factura  por  clases 
formativas de castellano y escuela de acogida realizadas entre el 1-09 y el 31-12-2021, por 
importe de 5.060,00 €.

Consta informe del Departamento de Bienestar Social de 23-02-2022, en el que se indica 
que la factura se tramita con cargo al presupuesto 2022 porque tuvo entrada en registro 
fuera de la anualidad 2021.

    CONSIDERANDO que, de conformidad con los arts.163 y 176 del TRLHL antes citados, la 
necesidad  de  reconocer  obligaciones  procedentes  de  otro  ejercicio  precisa  acudir  a  su 
aprobación por  el  Pleno de la  Corporación,  previo  dictamen de la  Comisión Informativa 
correspondiente.
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CONSIDERANDO que, de acuerdo con lo establecido en el  artículo 216.c) , el  presente 
reparo se basa en la inexistencia de contrato previo, siendo éste un trámite esencial puesto 
que  se  trata  de  servicios  que  se  prestan  con  carácter  permanente  y  continuado,  no 
reuniendo, por tanto, las características de un contrato menor de servicios y/o suministros.

O bien no consta disposición del crédito correspondiente en el ejercicio en que hubiera sido 
procedente.

De conformidad con el los artículos 214 y siguientes el Real Decreto 2/2004, de 5 de marzo, 
por el que se aprueba el Texto Refundido de la Ley Reguladora de las Haciendas Locales, 
se  emite  el  presente  reparo  previo  al  acuerdo  correspondiente  debido  a  la  omisión  de 
expediente de contratación por el procedimiento que hubiera correspondido de acuerdo con 
la Ley de Contratos del Sector Público ( artículo 37 de la Ley 9/2017, de 8 de noviembre de 
Contratos del Sector Público y art. 216.2,c del Real Decreto 2/2004 de 5 de marzo), y debido 
a la inexistencia de disposición del crédito en el ejercicio en que hubiera correspondido ( art. 
216.2,c) Real Decreto  2/2004, de 5 de marzo).

Según lo establecido en el artículo 217 b), del  Real Decreto 2/2004, de 5 de  marzo, y 
artículo 12 del del Real Decreto 424/2017, de 28 de abril, por el que se regula el régimen 
jurídico del control interno en la entidades del Sector Público Local,corresponderá al Pleno 
de la  Corporación la  resolución de las discrepancias dado que se trata de gastos cuya 
aprobación  es  de  su  competencia  por  tratarse  de  un  expediente  de  reconocimiento 
extrajudicial de créditos.

No obstante,  en el  vigente presupuesto existe crédito adecuado y suficiente  para hacer 
frente  a  los  gastos  que  se  detallan  en  la  relación  Q/2022/10000,  expediente  2022/02, 
habiéndose retenido los créditos en las aplicaciones presupuestarias correspondientes del 
ejercicio 2022. 

Por tanto, el Pleno con su superior criterio decidirá lo que estime más conveniente.”

Vistos los arts.163 y 176 del TRLHL, la necesidad de reconocer obligaciones procedentes de 
otro ejercicio precisa acudir a su aprobación por el Pleno de la Corporación, previo dictamen 
de la Comisión Informativa correspondiente.
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Visto lo establecido en el artículo 217 b), del Real Decreto 2/2004, de 5 de marzo, el artículo 
12  del  del  Real  Decreto  424/2017,  de  28  de  abril,  y  el  artículo  60.2  del  Real  Decreto 
500/1990, por los que se regula el régimen jurídico del control interno en las entidades del 
Sector  Público  Local:  corresponderá  al  Pleno  de  la  Corporación  la  resolución  de  las 
discrepancias  dado  que  se trata  de gastos  cuya  aprobación es  de su competencia  por 
tratarse de un expediente de reconocimiento extrajudicial de créditos.

Por  todo  lo  expuesto  y  visto  el  dictamen  favorable  de  la  Comisión  Informativa  de 
Gobernación y Régimen Interno, el Pleno de la Corporación, por mayoría, con los votos a 
favor  de  los  concejales  del  grupo  municipal  SOCIALISTA (12)  y  la  abstención  de  los 
concejales de los grupos municipales PARTIDO POPULAR (3), COMPROMÍS ALCOI (2), 
CIUDADANOS (1), PODEM (2), GUANYAR ALCOI (2) y VOX (1) y el Concejal No Adscrito el 
Sr. Marcos Eduardo Martínez Coloma (1), adopta el siguiente acuerdo:

Único.- Aprobar el reconocimiento extrajudicial de los créditos que se señalan en la relación 
Q/2022/10.001, por un importe total de 131.449,04 €, que empieza con la operación ADO nº 
920220001633,  tercero:  SOCIEDAD  GENERAL  DE  AUTORES  Y  EDITORES,  importe: 
95,47 € y termina con la operación ADO nº 920220002851, tercero: PSMC por importe de 
524,31 €; todas ellas con imputación a sus respectivas partidas presupuestarias. 

4. 20162/2019 CONTRACTACIÓ 
REVISIÓ TARIFES PARKING ROSALEDA
Vista  la  instancia  presentada  en  fecha  25/02/2022  por  D.  SANTIAGO  BERNÁLDEZ 
GAZAPO, en representación de la  UTE rosaleda,  con CIF U53587044,  adjudicataria  del 
contrato  relativo  a  la  “  CONSTRUCCIÓN  Y  EXPLOTACIÓN  DEL ESTACIONAMIENTO 
SUBTERRÁNEO DE VEHICULOS AUTOMÓVILES EN EL SUBSUELO DE LA PLAZA DE 
LA CONSTITUCIÓN DE ALCOY por la que nos traslada la revisión de tarifas del Parking La 
Rosaleda.

Dado que en fecha 21 de septiembre de 2001 se firmó el contrato entre las partes para la 
concesión  de  la  explotación  de  aparcamiento  subterraneo  de  rotación  para  vehículos 
automóviles en el área de la Plaza de la Constitución de Alcoy, por un periodo de 50 años a 
contar desde la fecha de la recepción de las obras.

Considerando  que  en  la  cláusula  13,-  TARIFAS del  Pliego  de  cláusulas  administrativas 
particulares que rigen la adjudicación , se indica  el criterio que se utilizará la revisión de 
tarifas
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Visto el  informe emitido por el  Técnico de Administración General  del departamento de 
contratación. D.Luis Molina Jaén de fecha 28 de febrero de 2022 , que considera conforme 
la variación de tarifas presentadas.

Considerando  que  la  competencia  corresponde  al  Pleno  según  la  Disposición  adicional 
segunda de la Ley 9/2017 de Contratos del sector público.

Visto el dictamen favorable de la Comisión Informativa de Gobernación y Régimen Interno, 
el Pleno de la Corporación, por mayoría, con los votos a favor de los concejales del grupo 
municipal SOCIALISTA (12) y la abstención de los concejales de los grupos municipales 
PARTIDO  POPULAR  (3),  COMPROMÍS  ALCOI  (2),  CIUDADANOS  (1),  PODEM  (2), 
GUANYAR ALCOI (2) y VOX (1) y el Concejal No Adscrito el Sr. Marcos Eduardo Martínez 
Coloma (1), adopta el siguiente acuerdo:

ÚNICO.- Dar conformidad a la revisión de las tarifas del parking La rosaleda, de acuerdo a la 
instancia presentada en fecha  25/02/2022, por la mercantil adjudicataria del contrato UTE 
rosaleda, con CIF U53587044.

5. 5294/2021 CONTRACTACIÓ 
DONAR  COMPTE  PARALITZACIÓ  OBRES  DE  REHABILITACIÓ  DEL  CONJUNT 
INDUSTRIAL DE RODES PER A PARC TECNOLÒGIC CULTURAL 
En fecha 19 de octubre  de  2021 se firmó el  contrato  de la  ejecución de  las  obras  de 
rehabilitación del conjunto industrial de Rodes para parque tecnológico cultural, con  la UTE 
Victor Tormo SL y Eladio Silvestre SA, Unión Temporal de Empresas Ley 18/1982 con NIF 
U16813685.

En fecha 5/11/2021 se inician las obras  tal y como se indica en el acta de comprobación del 
replanteo  e inicio de las obras manifestando en la misma:

Que de conformidad con lo dispuesto en el artículo 237 de la Ley 9/2017, de 8 de 
noviembre, de Contratos del Sector Público, y en los artículos 139 y 140 del Reglamento 
General de la Ley de Contratos de las Administraciones Públicas (RD 1098/2001, de 12 de 
octubre), se ha comprobado que los datos geométricos de la obra se corresponden con la 
realidad y se constata que no existe inconveniente alguno para dar comienzo a la misma, 
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procediendo al inicio de las obras de Rehabilitación del conjunto industrial de Rodes para 
parque tecnológico-cultural.  Programa Operativo  Plurirregional  de España FEDER 2014-
2020 – Estrategia de Desarrollo Urbano Sostenible e Integrado (EDUSI) “Alcoidemà”. Sin 
que  se  observen  omisiones  aparecidas,  por  las  partes  se  presta  conformidad  a  las 
comprobaciones efectuadas, señalándose el día de la fecha como el de inicio oficial de las 
obras.

Y haciendo constar:

1) Que se dispone del proyecto de ejecución aprobado por la Junta de Gobierno 
Local.

2) Que el constructor asume él mismo las funciones de jefe de obra.

3) Que el constructor ha realizado el replanteo del perímetro de la obra proyectada, 
el cual, una vez comprobado por el director de la ejecución de la obra y verificado por 
el director de obra, resulta ajustado a las características del ámbito.

4)  Que el  coordinador  de Seguridad y Salud durante la  ejecución de la  obra  ha 
informado favorablemente el plan de seguridad y salud en el trabajo para su aprobación 
por el órgano competente.

5) Que el constructor declara estar en condiciones de iniciar los trabajos contratados.

6) Que la dirección facultativa,  de acuerdo con el  promotor,  autoriza el  inmediato 
comienzo de los trabajos.
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En fecha 23 de noviembre de 2021 se paralizan totalmente los trabajos, indicando en el acta 
de suspensión que la razón fundamental es la necesidad de que la empresa contratada por 
el  Ayuntamiento  para  la  retiradas  de  fibro  cemento  y  su  gestión  medioambiental,  debe 
acometer  dichos  trabajos  una  vez  conseguidos  por  el  Ayuntamiento  los  permisos 
pertinentes.

En fecha 10/12/2021 el Arquitecto Municipal D. Daniel Mullor Sanjosé informa que la razón 
fundamental  de  la  paralización  de  las  obras  tal  y  como  se  explica  en  el  acta,  es   la 
necesidad de la retirada de fibro cemento y amianto que hay en el conjunto industrial y su 
gestión medioambiental.

En fecha 10 de enero de 2022 se reinicia la obra indicando que ha sido resuelta por la 
propiedad la  razón principal  de la  suspensión,  que no fue otra que poder  acometer  los 
trabajos de retirada de todo el fibrocemento presente en el ámbito de la obra y realizar su 
gestión medioambiental.

El pleno de la Corporación queda enterado:

Primero.-  de la incidencia acaecida durante la  obra,  en el  periodo comprendido entre el 
23/11/2021 y 10/01/2022. 

6. 6351/2022 SECRETARIA GENERAL 
DONAR COMPTE DE LES RESOLUCIONS DE L’ALCALDIA DES DE LA NÚMERO 979 
FINS A LA NÚMERO 1557 DEL PERÍODE 2022.
De conformidad con el artículo 42 del vigente Reglamento de Organización, Funcionamiento 
y Régimen Jurídico de las Entidades Locales, se da cuenta a la Corporación de todas las 
resoluciones de la Alcaldía adoptadas durante las siguientes fechas:

 Del 24 de febrero de 2022, núm. 979, al 23 de marzo de 2022, núm. 1557

El Pleno de la Corporación queda enterado.

7. 8875/2022 GRUP MUNICIPAL COMPROMÍS ALCOI 
DECLARACIÓ  INSTITUCIONAL  PER  A  SOL·LICITAR  INVESTIGACIÓ,  VISIBILITAT, 
FORMACIÓ I MILLOR DIAGNOSI DE L’ENCEFALOMIELITIS MIÀLGICA 
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Al nostre país existeix un subgrup de persones afectades per malalties emergents 
que  està  sent  desemparat  institucionalment  a  l'hora  de  reconèixer  les  seues 
discapacitats, incapacitats i derivades dependències. No són tingudes en compte i  
manquen de criteris d'avaluació de cap organisme, siga per a valorar la incapacitat, 
discapacitat o dependència dels malalts.

La Encefalomielitis Miàlgica / Síndrome de Fatiga Crònica (EM/SFC), és una malaltia 
que pateixen vora 2 milions  de ciutadanes i ciutadans europeus.

Aquesta malaltia ha objecte de discussions i resolucions des del Parlament Europeu. 
Com per exemple en la seua resolució del 18 de juny de 2020, sobre el finançament  
addicional per a la investigació biomèdica de la EM/SFC, en la que el parlament 
Europeu  argumenta:

 Considerant  que,  de  conformitat  amb  l'article  35  de  la  Carta  dels  Drets 
Fonamentals  de  la  Unió  Europea,  tota  persona  té  dret  a  beneficiar-se 
d'atenció  sanitària  en  les  condicions  establides  per  les  legislacions  i 
pràctiques nacionals, i que altres instruments internacionals de drets humans, 
com la Declaració Universal de Drets Humans, el Pacte Internacional de Drets 
Econòmics, Socials i Culturals i la Convenció sobre els Drets de les Persones 
amb Discapacitat, reconeixen o fan referència al dret a la salut o a elements 
d'aquest, com el dret a l'atenció mèdica.

 Considerant que les accions dels Estats membres i de la Unió han de dirigir-
se a la millora de la salut  pública;  que aquest objectiu ha d'aconseguir-se 
mitjançant el suport de la Unió als Estats membres, fomentant la cooperació i 
promovent la investigació sobre les causes, la transmissió i la prevenció de 
malalties.

 Considerant que la EM/SFC és una malaltia multisistèmica, crònica i debilitant 
d'etiologia desconeguda, els símptomes de la qual, gravetat i progressió són 
extremadament variables.

 Considerant  que la  EM/SFC està classificada com un trastorn del  sistema 
nerviós per l'Organització Mundial de la Salut en el marc de la Classificació 
Internacional  de  Malalties  (CIE-11)  amb el  codi  8E49  (síndrome de  fatiga 
postviral).

 Considerant que la EM/SFC és una malaltia complexa molt incapacitant, ja 
que  el  cansament  extrem i  altres  símptomes físics  poden  impossibilitar  el 
desenvolupament  de  les  activitats  quotidianes;  que  la  qualitat  de  vida  pot 
veure's greument afectada i  que els pacients amb EM/SFC  poden acabar 
prostrats en un llit o enclaustrats a la seua casa amb greus sofriments, en 
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detriment  de  les  seues  relacions  socials  i  familiars,  i  suposant  un  cost 
significatiu per a la societat a causa de la capacitat de treball perduda.

 Considerant  que  ha  de  prestar-se  una  atenció  especial  a  l'elevat  risc 
d'exclusió social de les persones afectades per la EM/SFC; que, en aquest 
sentit,  és fonamental  que els treballadors per compte d'altri  que patisquen 
aquesta malaltia conserven el seu lloc de treball per a no trobar-se aïllats.

 Considerant que han d'adoptar-se totes les mesures possibles per a adaptar 
les  condicions de  treball  i  l'entorn  dels  treballadors  per  compte  d'aliè  que 
pateixen EM/SFC;  que  també han de  tindre  dret  a  l'adaptació  del  lloc  de 
treball i de l'horari laboral.

 Considerant que encara no existeixen proves de diagnòstic biomèdic per a la 
EM/SFC, ni tampoc tractaments aprovats per la Unió ni per l'Agència Europea 
de Medicaments.

 Considerant que en la Unió es desconeixen la incidència i la prevalença de la 
EM/SFC, igual que la càrrega social i econòmica general que es deriva d'ella, 
a causa de l'absència d'una recopilació coordinada i  completa de dades a 
escala de la Unió;

 Considerant que, d'acord amb la resposta de la Comissió de 30 d'agost de 
2019 a la petició núm. 0204/2019, prop de 24 milions de persones a tot el  
món han sigut  diagnosticades de EM/SFC,  però  es  considera  que només 
representen un 10% de la població total que pateix aquesta malaltia.

 Considerant que la American Myalgic Encephalomyelitis and Chronic Fatigue 
Syndrome Society (Societat de Encefalomielitis Miálgica i Síndrome de Fatiga 
Crònica dels Estats Units) calcula que entre 17 i 24 milions de persones de tot  
el món pateixen EM/SFC.

 Considerant que es creu que en la Unió, amb independència de la seua ètnia,  
edat o sexe, hi  ha aproximadament dos milions de persones que pateixen 
EM/SFC; que, entre els adults, les dones són les més afectades.

 Considerant que, fins hui, no es comprèn bé la EM/SFC i, en conseqüència, 
no rep un diagnòstic apropiat,  pel  fet  que els professionals sanitaris no la  
coneixen prou o perquè és difícil detectar els seus símptomes i no existeixen 
proves de diagnòstic adequades; que la falta de comprensió respecte a la 
EM/SFC  pot  obstaculitzar  considerablement  el  reconeixement  de  la 
discapacitat laboral dels pacients.
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 Considerant que els pacients se senten perjudicats i ignorats per les autoritats 
públiques  i  el  conjunt  de  la  societat,  i  demanen  legítimament  una  major 
sensibilització  i  que  es  destine  finançament  addicional  a  donar  suport  a 
l'avanç  de  la  investigació;  que  els  pacients  denuncien  que  pateixen 
estigmatització  a  causa del  desconeixement  de  la  malaltia;  que no se  sol 
reconèixer l'estigma que envolta als drets de les persones amb EM/SFC i el 
sofriment psicològic associat a ella, la qual cosa té greus repercussions en les 
persones,  les  famílies,  la  societat  i  en  tots  els  aspectes  de  la  vida  dels 
ciutadans.

 Considerant que els xiquets i els joves que pateixen EM/SFC podrien veure 
obstaculitzat el seu accés a l'educació.

 Considerant  que  és  evident  la  necessitat  de  millorar  el  reconeixement 
d'aquesta  mena  de  malalties  en  els  Estats  membres;  que  ha  d'oferir-se 
formació  específica  per  a  sensibilitzar  a  les  autoritats  públiques,  als 
proveïdors d'assistència sanitària i a l'administració en general.

 Considerant  que les  diverses peticions rebudes,  i  es  continuen rebent,  un 
nombre significatiu de signatures de suport,  tant dels pacients com de les 
seues  famílies,  així  com de  la  comunitat  científica,  que  demanen que  es 
destinen més recursos a la investigació biomèdica de la EM/SFC i al suport  
als pacients;

 Considerant que, al llarg dels anys, diversos diputats al Parlament Europeu 
han presentat a la Comissió preguntes sobre la disponibilitat de fons de la 
Unió per a la investigació de la EM/SFC.

 Considerant que els esforços per a investigar la EM/SFC continuen estant  
bastant  fragmentats  i  que  la  investigació  a  escala  de  la  Unió  no  està 
coordinada; que, malgrat el  suport  concedit  per Horitzó 2020, el  Programa 
Marc  d'Investigació  i  Innovació  de  la  Unió  (2014-2020),  a  una  sèrie  de 
projectes d'investigació sobre trastorns neurològics de diferents etiologies, així 
com a la investigació sobre el dolor (com Help4Me, GLORIA i RTCure), la 
Comissió  va  admetre  en  la  seua  resposta  de  30  de  gener  de  2019  a  la 
pregunta amb sol·licitud de resposta escrita E-006124/2018 que, fins hui, els 
programes marc d'investigació i  innovació de la  Unió no han recolzat  cap 
projecte específic sobre el diagnòstic i el tractament de la EM/SFC.

És per tot això que el ple de l’Ajuntament d’Alcoi MANIFESTA:
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PRIMER.- L’Ajuntament  d’Alcoi  expressa  la  seua  preocupació  per  l'elevada 
incidència de la  EM/SCF en la  Unió,  amb una xifra  estimada de dos milions de 
ciutadans afectats per la malaltia.

SEGON.- Traslladar  al  ministeri  de  sanitat,  igual  que  a  la  Conselleria  de  Salut 
Pública la necessitat d'adoptar l'enfocament comú treballat per la xarxa Euromene, a 
escala  europea  per  a  abordar  les  greus  llacunes  que  existeixen  respecte  al 
coneixement d'aquesta complexa malaltia i  proporcionar informació sobre la seua 
càrrega  de  morbiditat  a  Europa,  el  seu  diagnòstic  clínic  i  els  seus  possibles 
tractaments a proveïdors d'assistència sanitària, pacients i altres parts interessades.

TERCER.- Instar  universitats,  Demana  a  la  Comissió  que  assigne  finançament 
addicional i done prioritat a les convocatòries de projectes centrats específicament 
en la investigació biomèdica de la EM/SFC, amb la finalitat de desenvolupar i validar 
un assaig de diagnòstic biomèdic i uns tractaments biomèdics eficaços que puguen 
curar la malaltia o mitigar els seus efectes, tenint en compte l'elevat nombre estimat  
de  pacients  i  les  consegüents  repercussions  econòmiques  i  socials  d'aquesta 
malaltia.

QUART.- .Instar el Ministeri de Sanitat, igual que a la Conselleria de Salut Pública al 
fet que adopten amb determinació les mesures necessàries per a garantir el degut 
reconeixement de la EM/SFC;

CINQUÉ.- Instar el Ministeri de Sanitat, igual que a la Conselleria de Salut Pública 
que  fomente  la  cooperació  i  l'intercanvi  de  millors  pràctiques  entre  les 
administracions públiques sanitàries i departaments pel que respecta als mètodes de 
garbellat,  al  diagnòstic  i  al  tractament,  i  que  cree  un  registre  estatal  sobre  la 
prevalença dels pacients afectats per la EM/SFC.

SISÉ.- Instar el Ministeri de Sanitat, igual que a la Conselleria de Salut Pública a 
garantir una formació al personal de l'àmbit de la salut i de l'assistència social que 
treballa sobre la prevenció, diagnostique i tractament de EM/SFC.

SETÉ.- Instar el Ministeri de Sanitat, igual que a la Conselleria de Salut Pública i al  
Ajuntament  d'Alcoi  al  fet  que  posen  en  marxa  campanyes  d'informació  i 
sensibilització entre el personal sanitari i la ciutadania a fi d'alertar a la població de 
l'existència de la EM/SFC i els seus símptomes.

VUITÉ.- Que l’Ajuntament d’Alcoi inicie una campanya d'informació, sensibilització i 
visibilitat a  fi  d'informar  a  la  població  de  l'existència  de  la  EM/SFC  i  els  seus 
símptomes.

Sra. Guillem:
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Bon dia, Sr. Alcalde, bon dia a totes i tots. Si els sembla bé, faré un petit resum i 
passaré als punts d’acord, d’acord?

L’Encefalomielitis  Miàlgica  o  Síndrome  de  Fatiga  Crònica,  és  una  malaltia  que 
pateixen vora 2 milions de ciutadans i ciutadanes europeus. És una malaltia crònica i  
debilitant  d'etiologia desconeguda, els símptomes de la qual, gravetat i progressió 
són extremadament variables, en general impossibilita el desenvolupament de les 
activitats quotidianes i afecta greument la vida dels malalts. Els punts d’acord.

La Sra. Guillem, regidora del grup municipal Compromís Alcoi, llig els punts d’acord 
de la declaració institucional.

Sr. Alcalde:
Gràcies, Sra. Guillem.

8. 9006/2022 GRUP MUNICIPAL GUANYAR ALCOI 
MOCIÓ  CONJUNTA  COMPROMÍS  ALCOI-PODEM-GUANYAR  ALCOI,  PRESENTADA 
PER  LA  COLLA  ECOLOGISTA  LA  CARRASCA-ECOLOGISTES  EN  ACCIÓ,  PER  A 
RECLAMAR LA INDEMNITZACIÓ COMPENSATÒRIA DEL CÀNON DE SANEJAMENT
Els grups municipals COMPROMIS ALCOI, PODEM i GUANYAR ALCOI, presenten la moció 
conjunta següent:

«EXPOSICIÓ DE MOTIUS

El Cànon de Sanejament és un tribut  de la  Generalitat,  establit  per mitjà de la Llei 

2/1992, de 26 de març, de Sanejament d'Aigües Residuals de la Comunitat Valenciana, 

que grava la producció d'aigües residuals manifestada a través del consum industrial i 

domèstic d'aigua.

La seua recaptaciò s'afecta al finançament de les despesses de gestió i explotació de 

les instal·lacions d'evacuació, tractament i depuració d'aigües residuals de titularitat 

pública i, si és el cas, de les obres de construcció d'aquestes instal·lacions. La gestió 

de la  seua recaptació és competència de l'Entitat  Pública de Sanejament d'Aigües 

Residuals  de  la  Comunitat  Valenciana  (abreujadament  l'Entitat  de Sanejament 

d'Aigües, EPSAR), adscrita actualment a la Conselleria d'Agricultura, Medi Ambient, 

Canvi Climàtic i Desenvolupament Rural.
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L'import del cànon de sanejament que ha de pagar cada persona usuària es calcula 

d'acord  amb  el  consum  d'aigua  (amb  determinades  excepcions)  i  el  seu  pagament 

s'exigeix de manera conjunta amb les quotes corresponents al subministrament d'aigua 

potable. Així, en els rebuts que paguem els usuaris de les xarxes de proveïment d'aigua 

figura de manera diferenciada, entre d'altres components, el cànon de sanejament.

El  Reglament  sobre  el  règim  economicofinancer  i  tributari  del  cànon  de  sanejament 

(aprovat pel Decret 266/1994, de 30 de desembre, del Govern valencià), determina en l'art. 

16 que les entitats subministradores d'aigua tenen dret a percebre una indemnització en 

compensació de la gestió recaptatòria del cànon de sanejament efectuada, que s'establirà 

anualment per a cadascuna d'elles.

L'import d'eixa indemnització es calcula aplicant un percentatge que depén del grau de 

recaptació. Per a un percentatge de recaptació sobre facturació superior al 85% (que és el 

que correspondria a Alcoi) s'aplica un tipus del 2%.

El Plec de Condicions Tècniques del contracte per a la gestió del Servei d'Aigües 

d'Alcoi estableix en l'article 16 (Retribucions del concessionari) el següent:

“El Concesionario percibirá en concepto de retribución por los servicios objeto 

de la concesión:

 Los ingresos totales que liquiden y recauden de los usuarios por la 

aplicación de las tarifas vigentes en cada momento en el Servicio de 

Abastecimiento de Agua y por los demás servicios complementarios, 

incluida la conexión o acometida a la red general, etc.

 Indemnización compensatoria de la gestión recaudatoria por la 

recaudación del Canon de Saneamiento, a cargo del Ente Público de la 

Generalidad Valenciana.

 Cualquier otra cantidad que, autorizada por el Ayuntamiento, responda a 

contraprestación de los servicios o trabajos incluidos en el presente Pliego.
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El Concesionario no podrá percibir cantidad alguna en concepto de retribución 

por los servicios objeto de la presente concesión diferente de las enumeradas 

anteriormente.”

No obstant  això,  en la  proposició  econòmica  inclosa  en  l'oferta  presentada per 

Seragua (actualment Aqualia) en la licitació de l'expedient de concessió, en concret en 

l'apartat 3.5 "Previsión de ingresos" del sobre C (proposició econòmica), l'empresa va 

incloure la renúncia expressa a la indemnització en compensació de la gestió de 

recaptació del cànon de sanejament:

"SERAGUA no cobrará compensación por la gestión recaudatoria del 

Canon de Saneamiento"

En el mateix apartat 3.5 s'indica clarament que els únics ingressos que ha de rebre 

l'empresa concessionària són “los ingresos procedentes de la facturación por la 

tarifa de suministro de agua” i “el importe de las obras y equipos necesarios para 

la realización de las acometidas de agua potable a los usuarios”.

L'article  5  del  Plec  de  Condicions  que  regia  la  licitació  estableix  de  manera 

inequívoca  que  l'empresa  adjudicatària  s'obliga  a  executar  el  contracte  "en  els 

termes de la seua oferta":
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Tot i haver-li-ho sol·licitat, l'Ajuntament d'Alcoi no ha confirmat si ha rebut o no d'Aqualia 

l'import d'eixa indemnització compensatòria, però les respostes d'Aqualia i de l'EPSAR 

indiquen  que  Aqualia  sí  que  està  ingressant  la indemnització  compensatòria 

corresponent  al  Servei  Municipal  d'Aigües d'Alcoi  i,  pel  que  sembla,  no  està 

transferint el dit  import a l'Ajuntament d'Alcoi,  la qual cosa és un incompliment 

flagrant de l'oferta presentada a la licitació, que l'obliga legalment.

Encara que Aqualia  no ofereix  dades del  nombre de comptadors i  dels  consums 

desglossades segons siguen per a ús domèstic o industrial  (cosa que incompleix 

també el plec de condicions), a  partir dels volums facturats i  del nombre de 

comptadors existents en 2019 calculem que  la indemnització compensatòria és 

sobradament superior a 100.000 € anuals (2.200.000 € durant els 22 anys del 

contracte més la pròrroga).

Per tot això, el ple de l’Ajuntament d’Alcoi acorda:

PRIMER.-  Que  es  notifique  urgentment  a  Aqualia  la reclamació  de  l'abonament  dels 

imports de la indemnització compensatòria del cànon de sanejament recaptat pel Servei 

Municipal d'Aigües que no hagen prescrit (i amb els interessos corresponents).

SEGON.- Que  s’exigisca  a  l'empresa  concessionària  la  presentació  de  tota  la 

documentació necessària per a comprovar la correcta liquidació del cànon de sanejament 

a l'EPSAR  i  poder  verificar  els  imports  anuals  de  la  indemnització  compensatòria 

corresponents a Alcoi.
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TERCER.- Que es depuren les responsabilitats per la negligència comesa en no reclamar a 

Aqualia la indemnització compensatòria del cànon de sanejament, el cobrament de la qual 

correspon a l'Ajuntament d'Alcoi.

QUART.- Que s’informe als proposants pel que fa a les gestions i/o acords que es duguen 

a terme en relació amb aquesta petició.»

Sr. González:
Gràcies. Bon dia a totes les persones que ens segueixen per les xarxes i a les que estem 
ací presents, al saló de plens. Passe a llegir els punts d’acord.

El Sr. González, regidor del grup municipal Guanyar Alcoi, llig els punts d’acord de la moció 
conjunta.

Sr. Alcalde:
Gràcies, iniciem el debat.

Sr. Abad:
Si, gracias Sr. Alcalde y a todos los que nos siguen desde sus casas y están presentes aquí, 
en el salón de plenos, bienvenidos. Como hemos visto, en el Olimpo de la izquierda, ya se 
han puesto de acuerdo quienes apoyan esta moción, y una vez mas sin consensuar con los 
que tenemos los pies en la tierra, cosa que solo hacen cuando  les interesa, la postura de 
VOX Alcoy no se vera influenciada por su manera de actuar hacia nosotros, pero no olviden 
que toda la izquierda de la oposición, se alía para  presentarla. ¿por que sera? Una vez 
mas, se realizan  acusaciones, basadas en interpretaciones,  sin ninguna base jurídica o 
técnica  que  las  avale,  conclusiones  precipitadas  que  no  han  sido  contrastadas  por  el 
gobierno o con la empresa sobre si son ciertas o no. Como siempre se creen juez y jurado, 
juzgan  y  condenan.  Ademas,  afirman  el  cálculo  de  una  recaudación  de  dos  millones 
doscientos mil euros desde el inicio del contrato más la prorroga, un total de 22 años donde 
todos  los  grupos  políticos  que  respaldan  y  apoyaran  esta  moción,  han  estado  o  han 
formando parte  de  la  Corporación,  en  los  cuales  ninguno   movió  ficha al  respecto.  No 
hubiera  estado  de  más,  que  estos  grupos  políticos  que  tan  listos  creen  ser,  hubieran 
adjuntado  algún  documento  detallado  y  no  una  simple  regla  de  tres.  Sabemos  que  el 
Ayuntamiento ya ha solicitado a Aqualia que aclare estos hechos y esperamos que también 
se presente toda la documentación necesaria, que se depuren responsabilidades, que se 
informe a los proponentes, y a toda la corporación como se pide en los puntos de acuerdo. 
Desde  VOX  Alcoy  esperamos  que  de  la  intervención  del  representante  del  gobierno, 
oigamos las explicaciones necesarias y se esclarezcan las posibles irregularidades. Como 
siempre pedimos la máxima transparencia en esta y otras situaciones. Gracias.

Sr. Santiago:
Gràcies, Alcalde, i molt bon dia a tot el món. Bé, abans de res, des de Podem ens hem... 
millor?, no?, potser he de..., ara sí? Doncs, em lleve la mascareta si no us importa, d’acord? 
Sí, sí, res, el que estava dient... Des de Podem, primerament volem valorar la gran tasca 
que s’ha fet des de la plataforma per a defensar els interessos d’Alcoi davant uns fets que 
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compartim, uns fets denunciats, que són greus. Per tant, des de Podem entenem que tenim 
l’obligació i la responsabilitat de continuar amb el nostre full de ruta, que no és més que una 
carrera de fons per a poder recuperar els serveis bàsics privatitzats, entre aquests l’aigua; i, 
per tant, com diria Lluís Llach: «si tu estires fort d’ací, nosaltres estirem fort d’allà, segur que 
tomba...». Per tant, nosaltres continuarem en aquesta línia, és a dir, avançant precisament 
en la recuperació de serveis a través de l’empresa pública que esperem que es pose en 
marxa al més aviat possible i  sobretot que puga adquirir  la musculatura suficient al més 
ràpid  possible.  Per  tant,  continuarem  treballant  en  aquesta  línia,  sobretot  per  evitar 
situacions com aquesta, és a dir, situacions d’abusos per part de l’empresa. Crec que no se 
sent molt bé, no?, està una miqueta..., va a estones... Bé, doncs això, intentarem continuar 
treballant  per  acabar  amb  situacions  d’abusos  per  part  de  l’empresa  i  sobretot  per  a 
recuperar la capacitat de tindre un control directe sobre els serveis de la nostra ciutat i una 
millor gestió. Per tant, suport total a la proposta que presenta la plataforma. Demanem que 
reclame la indemnització compensatòria del cànon de sanejament, que sembla que ja s’ha 
fet, perquè si es confirmen els fets denunciats per part de la plataforma, l’Ajuntament hauria 
de recaptar vora 2 milions d’euros. Per tant, entenem que és l’obligació de l’administració 
pública exigir-ho a l’empresa. I, per acabar, entenem que al final el que s’ha produït davant 
d’aquests fets denunciats és una barrabassada més per part de les grans multinacionals, en 
aquest  cas  Aqualia,  FCC,  un  despropòsit  que  posa  de  manifest  la  necessitat  de 
remunicipalitzar el servei i que deixa contra les cordes la privatització d'aquest. Gràcies.

Sra. Rosa García:
Muchas gracias Sr. Alcalde. Buenos días a todos. Bueno, muy brevemente para decir que en 
la segunda intervención daremos o formaremos nuestro posicionamiento, porque en esta 
primera  lo  que  si  que  querría  decir  es  que  parece  ser  que,  antes  de  posicionarnos, 
deberíamos saber o conocer por el gobierno local,  que nos aclare si es cierto, como se 
indica en la exposición de motivos, de la moción que ha presentado la Colla Ecologista La 
Carrasca–Ecologistes en Acció,  si  es real  que Aqualia está ingresando la indemnización 
correspondiente por la gestión del canon de saneamiento de aguas residuales y no está 
transfiriendo  dichas  cantidades  al  Ayuntamiento,  que  parece  ser  que  es  que  el 
Ayuntamiento,  el  gobierno  local,  no  lo  ha  dejado  claro,  entonces  voy  a  esperar  a  la 
intervención del gobierno para, una vez hechas las aclaraciones, poder definir el sentido del 
voto. Gracias.

Sr. Ivorra:
Gràcies, Sr. Alcalde. Bon dia al públic que ens segueix per les xarxes, a la que està ací 
present i  a tots els membres de la Corporació. Abans de començar m’agradaria precisar 
alguns aspectes, sobretot per a la gent que ens segueix a les xarxes o a les que estan 
escoltant-nos  o  els  que  ens  escoltaran  als  mitjans  de  comunicació  respecte  del  cànon 
d’Aqualia i el cas d’Alcoi amb la indemnització anual compensatòria. M’agradaria primer que 
res aclarir que aquesta moció que presenta la Carrasca no parla del cànon de sanejament, 
el cànon de sanejament és un impost, és una taxa que paguem tots els alcoians al nostre 
rebut de l’aigua. Hui estem parlant de la indemnització anual compensatòria, el iac, que és 
un pagament de l’EPSA, Entitat Pública de Sanejament d'Aigües del País Valencià, que fa a 
les  empreses  subministradores  d’aigua,  per  a  recaptar,  dels  particulars,  el  cànon  de 
sanejament, és a dir, per cobrar-nos l’aigua que tots els alcoians i alcoianes, concretament, 
aquesta  part  que  va  a  la  depuradora.  Les  empreses  subministradores  cobren  l’IAC,  la 
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indemnització compensatòria de l’Entitat de Sanejament d’Aigües, d’acord amb els volums 
facturats als usuaris i també al nombre de municipis que gestionen. En aquest cas Aqualia 
ha cobrat per la facturació realitzada a tots els alcoians, a més a més a la resta dels 18 
municipis  que  gestiona  al  País  Valencià,  és  a  dir,  ho  ingressa  amb  un  pagament  únic 
conjunt.  Però la realitat  és que podem assegurar hui ací que l’EPSA sí  que ha pagat  a 
Aqualia la totalitat de la indemnització compensatòria que li correspon de tots els anys que 
reclamen en aquesta moció, que Aqualia sí  que ha cobrat, que li  pertocava de la gestió 
realitzada a Alcoi, això sí, de manera conjunta amb la resta de municipis que gestiona. A 
l’EPSAR  li  és  impossible  diferenciar  per  poblacions,  ja  que  es  paguen  per  trams,  per 
quantitats  de  municipis,  per  cada  5  municipis  es  paga  diferent.  Per  això  ells  no  tenen 
capacitat  de determinar de manera separada el  que ha pagat  Aqualia en el  cas concret 
d’Alcoi,  però  l’Ajuntament  d’Alcoi  sí  que  ho  pot  fer.  Per  què  ens  apareix  la  polèmica? 
Polèmica que en aquesta legislatura Compromís ja la va posar també, el 17 de desembre 
del 2021, damunt la taula, arran dels informes, que es presentara al govern per a decidir el 
tipus de gestió de l’aigua, si pública o privada. Una polèmica que en el contracte signat per 
Aqualia  renunciava explícitament  a cobrar  la  compensació  per  la  gestió  recaptatòria  del 
cànon de sanejament, com així consta per escrit al document. Açò ens fa preguntar certes 
qüestions: per què l’Ajuntament a requeriments de la Carrasca no ha respost per a informar 
dels imports anuals ingressats per l’Ajuntament per aquest concepte? Per què l’Ajuntament 
no ha fet cap requeriment a l’empresa perquè els ingresse el que els correspon als alcoians? 
Quin interés manté el govern per a no respondre als requeriments del Síndic de Greuges 
sobre aquest tema? Per què s’ha canviat de criteri quan Antifrau ens ha fet el requeriment? 
En aquesta casa, sabem els usuaris, sabem els comptadors, sabem els consums, podem fer 
els càlculs de quina quantitat de diners ens ha de liquidar Aqualia i també sabem els criteris i 
paràmetres de càlculs que va realitzar l’EPSA per a liquidar a Aqualia. Si que sabem que els 
alcoians hem de cobrar una determinada quantitat de diners, perquè l’equip de diners no ha 
fet res fins ara, són els diners que ens pertoquen i no s’ha fet res per a recuperar-los.

Sra. Payá:
Gracias Alcalde. Buenos días a todos. Que el canon de saneamiento es desde que se firmó 
el contrato liquidado por la EPSA y que tanto Ayuntamiento como la empresa concesionaria 
eran conocedores de tal circunstancia, eso es un hecho, además en el contrato hay una 
renuncia expresa por parte de la concesionaria a la indemnización compensatoria por la 
gestión  de  cobro  del  canon  de  saneamiento,  esto  junto  a  lo  indicado  en  el  pliego  de 
condiciones sobre la imposibilidad de que el concesionario perciba cualquier otra cantidad 
en concepto de retribución por la prestación del servicio, hace que la empresa no pueda 
recibir  tal  cantidad  compensatoria.  Es  un  hecho  que  la  compensación  por  la  gestión 
recaudatoria del canon, Aqualia la está recibiendo, sin reflejarla además en las liquidaciones 
de ingresos,  cosa que  afecta  al  cálculo  de  las  tarifas  y  va  en detrimento  de todos los 
alcoyanos.  Consultado con los técnicos es pertinente reclamar esta cantidad y nosotros 
pues también somos partidarios de ello. Lo suyo sería iniciar expediente y abalado con los 
informes  de  los  técnicos  competentes,  reclamar  vía  administrativa  las  cantidades 
compensatorias  cobradas  por  Aqualia  por  la  gestión  de  la  recaudación  del  canon  de 
saneamiento al  que,  insisto,  renunció a la firma del contrato, y que ha estado cobrando 
todos estos años de concesión. A partir de aquí, ante la previsible negativa de la empresa, 
iniciar un proceso judicial, si, de estos que les gusta tanto a la Colla Ecologista la Carrasca,  
pero  esta  vez  no  para  que  le  cueste  dinero  al  Ayuntamiento,  para  que  ingrese  el 
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Ayuntamiento y por fin un proceso judicial en beneficio de todos los alcoyanos, promovido 
por la Carrasca. Entendemos que esta es la intención del primer punto de acuerdo, pero 
respecto al tercer punto de acuerdo en el que se solicitar depurar responsabilidades, es un 
punto en el que no nos sentimos demasiado cómodos, la razón es porque este punto emite 
sentencia e impone condena, lo califica de negligencia y exige responsabilidades, creemos 
que  esto  solamente  lo  puede  hacer  la  justicia,  aunque  los  hechos  se han  manifestado 
evidentes, nosotros no somos partidarios de iniciar un caza de brujas contra los técnicos, tal 
y como hicieran el PSOE y la Carrasca en algún que otro contencioso, no, esto se ha hecho 
mal desde el año 2000 que se firmara el contrato por el entonces alcalde socialista Pepe 
Sanus y Seragua, hoy Aqualia. Por otra parte imagino que los técnicos, a los técnicos les 
resulta difícil conocer si la empresa está ingresando esta cantidad sin estar reflejada en los 
ingresos y más teniendo el compromiso de la renuncia a cobrar esta cantidad, por tanto, 
creemos que no pueden reclamar algo que desconoce. Ahora hay constancia de ello y en 
vistas a la liquidación del contrato, porque el contrato se tendrá que liquidar y esperemos 
que en breve, lo que procede, de acuerdo con los técnicos, es solicitar estas cantidades a 
las que Aqualia renunció y está cobrando para que vayan en beneficio del Ayuntamiento. 
Gracias.

Sr. Jordi Martínez:
Moltes gràcies i bon dia. El micròfon no va mal, el que va malament crec que soc jo hui. Ho 
dic per si se sent malament. A veure, jo en aquest debat m’he quedat un poc de pedra, 
perquè  he  sentit  el  Sr.  Ivorra  parlar  que  es  reclame  a  l’empresa  l’import  d’aquestes 
indemnitzacions. També crec que li ho he sentit a la Sra. Payà, no sé sí a algú més ho he 
sentit, però és una cosa que es va fer el 9 de març. Vostés no consulten el registre d’eixida? 
Bé,  vostés  consulten  el  registre  d’eixida  o  d’entrada  depenent  del  tema que  siga,  no?, 
perquè açò es va fer per registre d’eixida de l’Ajuntament,  una petició que, a banda del 
cànon d’ací, hi ha més qüestions que li hem demanat a l’empresa. I a això podríem vostés 
pegar-li una miradeta de tant en tant, dedicar-se al que s’han de dedicar, almenys per a un 
debat com aquests. Perquè, a la millor, jo diria «ostres, els preguntaré si ho han demanat 
ja». El dia 9 de març hi ha un escrit d’eixida en què se li demanen una sèrie de qüestions, 
que no les diré, perquè així vostés... doncs, s’encarreguen de fer-ho, perquè tampoc no vaig 
a fer-los el treball a vostés. Després, a mi m’agradaria saber si per a tots els que estem ací 
l’Agència Valenciana Antifrau és fiable,  després m’ho contesten en el  segon torn.  Al  Sr. 
Abad, ja sé que no, però per als altres m’agradaria saber si és fiable, perquè vostés o les 
persones que han fet aquesta denúncia, l’Agència Antifrau resulta que ho basen tot en una 
sèrie de dades que l’Agència Antifrau després els reconeix i que en comptes de 2.200.000 
euros que la plataforma per a la gestió pública de l’aigua diu que són, l’Agència Antifrau 
reconeix 400 mil i escaig, de 22 anys, a una mitjana de 15, 16, 20, 22, 26, variable de cada 
any. Que si no ho sap, Sr. Ivorra, això és el que ha facilitat, perquè vosté diu: «quins diners 
són  els  que  ha  facilitat  això?».  Doncs,  està  en  l’expedient,  en  l’expedient  de  l’Agència 
Antifrau,  al  qual  tots vostés tenen accés,  estan totes aquestes dades,  que ha contestat 
l’EPSA, no fa falta que jo li ho conteste, però busqueu, busqueu una miqueta, ho té ací. 
Doncs,  si  ho  té  ací,  podria  haver  vist  com  estava  tot  l’expedient,  només  la  part  que 
l’interessa a vosté. Per tant, jo entenc que en aquesta qüestió el que han de fer vostés és 
llegir-se l’expedient i començar a donar les dades, que són 2.200.000, que espectacular, no? 
Però després resulta que no són 2.200.000, o això és el que no reconeix l’Agència Antifrau. I 
no  acceptarem  aquesta  moció,  perquè  tot  el  que  es  demana  ací,  que  es  notifique 
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urgentment a Aqualia la reclamació de l’abonament de l’impost, s’ha fet, que s’exigisca a 
l’empresa  concessionària  la  presentació  de  tota  la  documentació  necessària  per  a 
comprovar, ja s’ha fet. I, sobretot, el que menys anem a respondre és a la depuració, perquè 
la depuració és un verb que li agrada a molta gent, en alguns col·lectius, agrada a molta 
gent,  sí.  Jo sí,  al  revés del que deia la Sra. Payà, jo sí  que...,  jo no culpabilitze ací els 
tècnics, culpabilitze, en el cas que es culpabilitze, els polítics. Culpabilitze el Sr. Paco Agulló, 
el Sr. Jordi Tormo, el Sr. Jordi Martínez, el Sr. Javier Castañer, el Sr. Rafa Miró, el Sr. Santi  
Botella,  les  juntes  de govern,  de  les  quals  formaven part  companys i  companyes,  com 
Estefania Blanes,  que van permetre...  –no ho sé...,  crec que ho deia el  Sr.  Abad–,  tota 
aquesta gestió. Sobretot perquè en el cas del cànon de sanejament, ningú no sabia ni tenia 
perquè saber si es cobrava o no. I una altra cosa és que vostés s’han constituït ací en «juez 
y parte», «juez y parte», no, «juez», perquè la Sra. Payà diu: «No, aquí esto es palmario». 
Açò ara resulta que nosaltres hem demanat a Aqualia una sèrie d’explicacions, que vindran, 
que  han  vingut.  Després  l’Agència  Antifrau  esperem  que  un  dia  ens  conteste  si  les 
al·legacions que hem fet al  seu expedient són correctes o no,  i  vindrà, ho llegirem i ho 
interpretarem, però açò té un procediment que segurament desemboque, com deia la Sra. 
Payà, en un contenciós, però no per part de l’Ajuntament, perquè nosaltres el que hem fet és 
demanar-los  els  diners  als  alcoians,  després  de  la  informació  que  ens  dona  l’Agència 
Valenciana Antifrau, que no teníem per què saber. Però quan isca aquest jutjat, que vosté ja 
ha  dit,  que  crec  que  ja  s’han  anticipat  i  ha  dit  si  serà  o  no  serà.  Allí  es  depuraran 
responsabilitats o no, i direm si la raó la té l’Ajuntament, que esperem que sí, o Aqualia, però 
jo crec que ací s’han constituït  tots vostés en una espècie de tribunal ja,  que saben les 
dades, que són errònies, que saben quin és el culpable, que saben què passarà i que açò ja 
desemboca en una sentència judicial,  i  ja ho veurem,. Espere que això serà ràpid i  que 
desembocarà on haja de desembocar, però jo crec que vostés són molt..., es diu agosarats, 
fer algunes afirmacions de saber ja el que passarà i qui té raó i qui no té raó. Per tant, no li  
donarem suport a aquesta moció i,  sobretot,  per prudència,  esperarem quines seran les 
contestacions diferents de tot el procés que vaja passant.

Sr. González:
Gràcies. Bé, primer que tot vull dir que..., bé..., que..., nosaltres sí que hem tingut accés a 
l’expedient, també perquè hem preguntat en comissió informativa, se'ns ha dit que hi havia 
una resolució de l’Agència Antifrau per la qual s’ha conegut açò i hem preguntat en comissió 
informativa per què aquesta moció que estem debatent ara, que no la presentem nosaltres, li 
donem suport, però ve presentada per la Carrasca, en nom de la Iniciativa Ciutadana per la 
Gestió Pública de l’Aigua. Recorde que va entrar en l’Ajuntament el dia 4 de març, quan 
encara entenc que no s’havia demanat açò, aquesta resolució no existia, que no tenia per 
què ningú tindre coneixement d’açò, ni nosaltres tampoc, que les resolucions de l’Agència 
Valenciana Antifrau venen des de principi any, entenc jo, i que tampoc no tenim per què 
saber. Podem anar revisant, és clar, podem anar revisant dia a dia mirant el que hi ha, tot el 
que entra. Algú podria veure tot el que entra, tot el dia, tot el que ix al registre. Què passa? 
Vull dir, després arribem on arribem i preguntem ara i demanem açò. Aquesta moció, torne a 
dir  que  ve del  4  de  març,  però  al  final  el  que  ha passat  ací,  per  un  costat,  crec  que 
l’explicació de la moció..., se'ns han donat explicacions del cànon ben clares, l’explicació de 
la moció és ben clara, és ben completa, no deixa lloc a cap dubte, entenc jo. I crec que cal 
donar, com deia el meu company també, l’enhorabona a la Iniciativa Ciutadana per la Gestió 
Pública de l’Aigua per la feina feta. I crec que en açò hauríem d’estar tots d’acord en el que 
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es demana: primer, perquè es reclama el que se'ns ha furtat, i crec que ens pertoca que 
se’ns torne,  que açò crec que...,  entenc que se’ls  ha furtat,  perquè no se'ns ha donat  i 
pertocava que se'ns donara o s’ha retingut, sense... Podem dir-ho així, com vulgueu, però 
bé, entenc que si algú es queda alguna cosa que no és seua, entenc que..., no sé, jo dic que 
és furtar açò. Però bé, el llenguatge és com és, entenc que..., és tremend, però bé. Entenc 
que també reclama obtindre totes les dades possibles per a aclarir, exactament, que és el 
que ens pertoca, i crec que no és gens roí també, que és saber clarament que és el que ens 
pertoca des des de la moció que ens presenta, des de la iniciativa. Amb les dades que se’ls 
ha donat fan la seua estimació, amb les que tenen. Jo entenc que fan el que poden perquè 
se’ls neguen moltes dades també. Després, crec que també és just, tal com es demana a la 
moció, aclarir com ha pogut passar açò. Ja no vull dir..., perquè açò ha passat per alguna 
cosa, algú ha comés errades perquè arribem a aquest punt. I entenc que ha actuat..., algú 
ha actuat amb negligència sense saber-ho o amb maldat, no ho sé, però caldrà veure què 
ha passat i després depurar responsabilitats, ja que aquestes responsabilitats entenc que no 
és una cosa estranya, que al final hi ha algunes persones que són responsables del que ha 
passat i entenc que açò s’ha d’aclarir. Què ha passat, perquè no torne a passar, més que 
res. Perquè tenim una empresa que fa més de 20 anys que està incomplint el que deia en la 
seua oferta i no passa res i ha estat quedant-se una quantitat de diners que no li pertocaven, 
com deia. Vull dir, em sembla..., i aquesta empresa ho ha fet així seguint un model de gestió, 
gestió de concessió privada que fa 20 anys es venia com la solució a molts problemes, però 
que en aquest cas, en aquest cas concret, sense parlar d’altres coses, ha sigut una entrada 
de poca transparència, d’enganys, i de fer perdre diners a l’Ajuntament, que creiem que li  
pertocava a la ciutadania com a tal, en aquest cas. Per altre costat, tenim a l’Ajuntament, la 
part  política,  que tots els governs que han anat passant...  reconec que en 20 anys han 
passat molts governs, molts polítics de molts colors i aquesta part, aquesta part política i 
aquesta part tècnica també ha deixat..., acaba deixant que passara açò, i voldríem saber per 
què ha passat açò, què ha passat, per què fa uns mesos manifestàvem el nostre desacord 
en la tria de model de gestió per al nou servei, en continuar la gestió privada, i se’ns deia 
que el model, que la culpa, que el problema no era la gestió privada com a tal, que era 
aquest plec de condicions, que ara es faria un plec de condicions millor, que tindríem un 
contracte millor, que es controlaria millor i que solucionaria molts dels problemes. I ara veiem 
que el  problema tampoc no era el  contracte,  no era qüestió en aquest  cas de tindre el 
contracte  millor,  perquè  en  el  contracte  posava  que  els  diners  de  la  indemnització  li 
pertocaven a l’Ajuntament, el contracte ja ho deia, el problema és que el model de gestió 
privada ens porta a això, que siga més difícil controlar el que fa l’empresa..., com que no ho 
fas tu, al final és més difícil de controlar, no té més. Pots posar més recursos en el control,  
pots dedicar-li més temps, més sou, més diners, però és més difícil, i això no pot ser bo mai, 
i al final millor que controlar-ho..., o siga, controlar-lo millor quan el servei el té un, doncs no 
pots controlar-lo, com deia el company de Podem. El camí per a evitar açò és recuperar el 
servei, no hi ha més, crec que ha quedat ben clar. I segon, per acabar, que em queda bon 
temps:  què  ha passat?  Que no  s’ha  posat  gens d'interés  a  fer  que es  compliren certs 
aspectes del contracte, crec jo.  Perquè, al final,  si açò ha passat és perquè algú...,  s’ha 
gestionat malament des de l’Ajuntament o s’ha fiscalitzat malament a l’empresa, que s’ha 
deixat fer açò i no s’ha exigit res, o siga, al final... I fa poc, perquè entenem que, tal com s’ha 
explicat,  que  ara  està  reclamant-se  i  gràcies  al  fet  que  un  ciutadà,  un  ciutadà  no,  un 
col·lectiu ciutadà va preguntar..., si no, no ens haguérem adonat fins a no sé quan des que 
haguera passat açò. Perquè, al final, i acabe ja, tenim la societat civil que es va manifestar 
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fa 22 anys en contra d’aquest model de gestió, que duem demanant anys d'informació i ens 
hem passat anys reclamant informació, que el Síndic de Greuges ha hagut de posar-se de 
part d’ells perquè se’ls donara informació, perquè al final resulta que l’Ajuntament no donava 
informació, perquè una part, hi havia una part que no la tenia. Perquè hi ha informació que 
s’ha reclamat, balanços i comptes de gestió que no els tenien perquè l’empresa no dona 
informació sobre el servei i ací no passa res. I, al final, en aquest cas, caldrà veure-ho. Amb 
aquesta  informació  limitada  cal  valorar  que  la  ciutadania  haja  pogut  reclamar  tot  açò  i 
veurem després, caldrà veure què se li demana, com se li demana, amb quines dades es 
calcularà, perquè, com déiem, caldrà veure si es demanen interessos i si es compensarà 
algun perjudici. I creiem que, com demana la moció, s’ha de demanar a l’empresa tota la 
documentació  necessària.  I,  per  acabar,  jo  crec  que  sí  a  algú  li  sembla  normal  o  vol 
normalitzar que un col·lectiu ciutadà, amb els recursos limitats, fiscalitze millor que el mateix 
Ajuntament, jo crec que no és normal. Continuaré després. Gràcies.

Sr. Marcos Martínez:
Gràcies. Bon dia a tots els que ens segueixen, tant presencialment com des de les seues 
cases. Bé, contestant-li un poc al Sr. Martínez, jo hi estic d’acord. Per a mi el que val són les 
dades oficials, les que ixen d’algun estament oficial d’alguna manera o la decisió d’un jutge o 
en aquest cas de la Fiscalia d’Anticorrupció o de qualsevol... Aleshores, el que no podem fer 
és basar-nos en l’escrit d’una plataforma ciutadana, que jo no dic que enganyen a ningú, 
sense centrar-se en el  fet  si  estic a favor o en contra d’aquesta moció. El que estic en 
contra, evidentment, és que es jutge alguna cosa o que es dictamine alguna cosa perquè 
unes persones diuen que... O siga, jo vull uns comptes contrastats, que són els que toquen 
(....), que diu una persona acreditada per a dir que açò és així o que açò s’ha fet malament o 
que açò s’ha de fer d’aquesta manera. Jo crec que necessita més informes aquest procés 
per a saber quin és el camí que hem de prendre, quines són les mesures que cal adoptar 
sobre això i amb quines condicions. Jo crec que queda un poc coix. Bé, ací s’ha fet, per 
exemple, en el tema d’FCC, s’ha parat un ple, s’han fet coses demanant informes. Jo el que 
demane és això. Jo ho deixaria damunt la taula i esperar que es conteste, oficialment, i es 
donen les dades oficials  i  amb el  que es té,  que es faça un informe, no sé si  jurídico-
econòmic del que s’haja de fer en aquest cas i quins passos ha de seguir l’Ajuntament. Ja 
dic que és independent d’aprovar o no la moció, sinó simplement de basar-se en dades 
fiables i concretes. Gràcies.

Sr. Abad:
Gracias Sr. Alcalde. Sr. González, le ha faltado decir “Aqualia ens roba”, pero, pero conforme 
se está transcurriendo este debate pues la solución es lo que ha dicho el Sr. Martínez, que 
tomemos  las  decisiones  cuando  tengamos  toda  la  información  y  conforme  vaya 
desarrollándose el proceso pues ya decidiremos y acusaremos con motivos justos la causa 
por la que nos está llevando aquí a este pleno, vale. Gracias.

Sr. Santiago:
Gràcies, Alcalde, de nou. Molt breu. Des de Podem entenem que en una democràcia com 
l’actual és molt important tindre una societat civil organitzada que demane explicacions a les 
administracions  públiques  i  que  posen,  damunt  la  taula,  situacions  com  aquesta,  que 
entenem, precisament, que no beneficien els interessos de la nostra ciutat. Per tant, vull 
donar l’enhorabona a la plataforma per la tasca realitzada, és una bona notícia que ja s’haja 
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demanat la indemnització compensatòria del cànon de sanejament i esperem que més aviat 
que tard puguem tindre una contestació a això, perquè això beneficiaria, sens dubte, els 
interessos d’Alcoi. Gràcies.

Sra. Rosa Garcia:
Gracias de nuevo Sr. Alcalde, bueno y gracias también al Sr. Martínez porque ha contestado 
a  la  pregunta  que  yo  he  formulaba,  pregunta  que  por  cierto  ya  fue  contestada  por  el 
gobierno local en comisión,  lo único que pasa es que yo quería volverlo a escuchar en 
pleno. Que ha habido una irregularidad en el cobro, yo creo que es algo que no estamos 
discutiendo y que tenemos todos claro, de momento, pero lo que también es una realidad es 
que ya se ha solicitado a la empresa concesionaria toda la documentación y, por lo tanto, en 
mi opinión, depurar responsabilidades antes de que se estudie, es prematuro, por lo tanto 
nos vamos a abstener.

Sr. Ivorra:
Gràcies, Sr. Alcalde. Sr. Martínez vosté sí que pot saber les xifres, nosaltres no. Vosté té tota 
la documentació i tota la informació. A més a més, vosté ho sabia, el vam avisar, també..., ho 
he dit abans, el 17 de desembre vam plantejar aquest problema o ho vam deixar damunt la 
taula. Hi ha hagut canvis de criteri, perfectament. Tenia un criteri inicial del contracte, que no 
ho havíem de cobrar, però vostés han canviat el criteri arran de l’Agència Antifrau. Ttambé 
estaria bé que posaren damunt la taula, damunt de l’expedient, quin era el criteri eixe, per 
què i qui ho va fer i per què es va fer d’aquella manera, i no m’ha respost a la pregunta. Per  
què no va respondre al Síndic de Greuges amb el mateix to que ha fet hui? Al Síndic de 
Greuges vosté no li va contestar, no, no, el comunicat que envia el Síndic de Greuges no li 
respon al que vosté ha dit  hui que anaven a denunciar-ho, que anaven a reclamar-ho a 
Aqualia. Estaria bé que ens diguera per què no ho van fer. 

Sra. Payá:
Gracias. Pues me parece perfecto que por fin el Ayuntamiento haya…, este reclamando esta 
indemnización por el canon de saneamiento, lo que no entiendo es porque van en contra de 
la moción, si es lo que pretendía la moción, vamos, entiendo yo, y con respecto a la postura 
del  Partido  Popular,  no,  no,  juez  y  parte  no,  nosotros  hemos…,  en  nuestra  exposición 
anterior  hemos  dejado  claro  que  lo  que  queríamos  era  montar  un  expediente,  abrir  un 
expediente y con todos los criterios técnicos y a partir de ahí, proceder como tocara. ¿No 
conocemos  el  requerimiento  del  Ayuntamiento  de  Aqualia?,  pues  es  verdad,  no  lo 
conocemos, es cuando…, es lo que pasa cuando un gobierno pone tantas trabas y tan…, al 
acceso a la información a los grupos y a la oposición,  el  Síndic de Greuges les llegó a 
calificar  el  Ayuntamiento  como  hostil  y  es  más,  sigue  diciendo  que  no  entiende  sus 
peticiones,  es lo  que pasa,  pero bueno,  creemos que lo  suyo es seguir  apoyando esta 
moción independientemente que el Ayuntamiento haya pedido requerimiento y esperemos 
que salga todo bien. Gracias. 

Sr. Jordi Martínez:
Moltes gràcies de nou. Sr. González, jo el que li dic és que sí que és cert que va entrar 
l’escrit el mateix dia del plenari anterior, el de la Carrasca, però que han tingut un mes, han 
tingut  vostés un mes per  a  interessar-se per  aquest  tema,  a  la  millor  no en el  ple,  en 
comissió  informativa.  El  que  dic  de  vostés  és  que  fan  un  argumentari  hui  com  si  no 
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s’haguera contestat i jo crec que un quan ve al Ple ha de saber reaccionar i dir: «ostres, sí, 
doncs, sí que han contestat, (....) té una altra cosa?». Però vostés, no, vostés s’han preparat 
una intervenció dient: «és que no s’ha contestat». És que s’ha contestat, Sra. Payà, que s’ha 
contestat el  dia 9. Jo què he de fer?, jo què he de fer? Si s’ha contestat el dia 9, s’ha 
contestat, em sap greu, lligen vostés l’expedient, preocupe’s en una comissió informativa 
que fa 10 dies que està convocada. I diu: «com està aquest tema?», «hem sentit açò...», 
«he mirat...».  Aleshores, ací és l’espai on s’ha de fer,  volem saber...  Parlava també que 
volien saber els responsables què havien furtat. Perquè vosté ha parlat de furtar, a qui li 
havien furtat. Crec que és una asseveració un poc..., sense cap sentència ni res, és un poc 
arriscada,  però  bé,  cadascú  diu  el  que  considera.  I  saber-ne  els  responsables?  Els 
responsables  de  què?  Haurà  de  dir  un  procés  administratiu  o  un  procés  judicial.  Els 
responsables de què? Però és que vostés ja ho donen tot com a fet. Jo l’únic que he sigut és 
prudent, ningú no haguera entés que un ajuntament no haguera reclamat aquests diners. 
Això no ho haguera entés ningú, i sabem perfectament que en el cas del cànon, l’empresa 
anirà a un contenciós,  ho sabem perfectament,  perquè no ho voldran pagar,  anirà a un 
contenciós i  a veure què passa.  Quan ens haguérem assabentat que no sé qui parlava 
també d’açò, en la liquidació del contracte, perquè no sé qui parlava que la liquidació..., en la 
liquidació del contracte, quan te n’assabentes, tots els ingressos que has tingut durant els 22 
o 23 anys o els  anys que estiga en vigor,  ací  és on ens haguérem assabentat  de tota 
aquesta qüestió. I, Sr. Ivorra, el Síndic, ja li vam contestar i va arxivar aquest cas. Sí, sí, sí,  
no, no, sí, sí, sí, no em diga que no, perquè és que, si no, estaríem en una altra posició, jo  
no li  ho podria dir,  ell  demana unes diligències a l’Ajuntament,  se li  contesten una sèrie 
d’al·legacions  i  arxiva  el  cas.  Si  no  haguera  arxivat  el  cas,  ens  haguera  dit:  «un  altre 
requeriment fins que estiga», perquè el Síndic de Greuges, per a les administracions és un 
fàstic, però per als ciutadans està molt bé, perquè a nosaltres ens porta un marcatge, entre 
altres  coses,  en  alguns  casos,  com  l’Agència  Valenciana  Antifrau,  per  denúncies 
interessades de gent. Jo crec que l’agència té això també, amb tots els meus respectes, 
alguna  vegada  no  ho  fa  tot  bé,  perquè  a  vegades  qüestiona...,  ací  ha  qüestionat 
comportaments de funcionaris que jo crec que, amb noms i cognoms, no hauria d'haver-ho 
fet.  Però jo crec que al final  açò, a la llarga, serà un bon instrument per a tots.  Jo, per 
acabar, els demanaria a tots vostés prudència en les declaracions que facen a partir d’ara, 
perquè ni  són 2.200.000 euros,  ni  açò s’ha pres,  açò no ha culpabilitzat  Aqualia,  no ha 
culpabilitzat el govern, els regidors que hem estat ací, crec que tots, amb la millor de les 
intencions, almenys els que estem ací, hi ha un contracte que es gestiona i que siga públic o 
privat no és la infal·libilitat. A Alcoi vam tindre «turbidez» i en altres pobles que tenen l’aigua 
pública també tenen «turbidez». Els problemes no són de la pública o de la privada, els 
problemes són de la gestió que fem i, en aquest cas, esperem a veure què diuen en tot el  
procés i  no  ens  avancem a traure  conclusions  que  probablement  després  hem de tirar 
enrere, que ningú no tira enrere després, però aquesta és... Per tant, continuarem sense 
donar suport a la moció.

Sr. González:
Gràcies, disculpes. A veure, com he dit abans, hem vist l’expedient, el vam demanar quan 
després de preguntar en comissió informativa si  en el  que es demanava sí  que s’havia 
comptabilitzat  el  cànon.  Totes aquestes preguntes  se’ns  va respondre que hi  havia  una 
resolució de l’Agència Antifrau, que a causa de l’Agència Antifrau s’estava demanant, i açò 
es va dir en comissió informativa. Aleshores, hem buscat l’expedient, l’hem demanat i hem 
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vist que hi ha una resolució parcial de l’Agència Antifrau, amb molta informació, que crec que 
ara tampoc no toca, perquè hi ha molta informació, ni toca ni crec que es pot dir, perquè crec 
que és confidencial perquè és una resolució parcial. No sé si en dir les xifres de 400 mil i  
escaig d’euros i  no 2 milions, no sé si  es falta a la confidencialitat,  però bé.  En aquest 
informe  també  hi  ha  altres  xifres  d’altres  assumptes  del  que  es  demana,  que  es 
quantificaven per part de la Carrasca d’una forma i resulta que després han sigut majors del 
que pertoca, però bé. Ací, jo crec que a alguns els sembla perfecte, i em sembla perfecte 
que es demane la quantia que pertoca, però em sembla malament que no s’haja demanat 
fins ara. Perquè vol dir-me que no hi ha forma de saber, de l’any 2000 fins que es tanca el  
contracte, no hi ha forma de saber res d’açò? Em sembla estrany i, potser, sí que es culpa 
de la falta de control o la dificultat per a controlar-lo, sí que es culpa del model, perquè si el  
servei el tingueres, tu podries controlar-lo, entenc jo. I podem dir això, que fa molt de temps 
que s’ha fet, que la dinàmica que s’ha seguit és la que és i que ho han fet tots, però al final  
entenc que algú ha d’haver-hi en un primer moment en el qual quan s’ha firmat el contracte, 
s’ha regulat l’oferta (.....) de l’any 2000, s’estudia, s’aprova el contracte i, en el primer any, en 
el  text  ben  recent,  en  la  memòria,  quan  arriba  l’empresa  i  no  paga  el  que  pertoca  a 
l’Ajuntament o no se sap el que paga i s’hauria d’haver buscat com saber-ho o algú ho ha 
deixat passar i no s’ha demanat o algú ho ha obviat o per ignorància... No sé, vull dir, per 
descuit, per deixadesa, no ho sé, per peresa, no crec que siga per maldat, però vull dir, algú 
ha normalitzat que això estava bé, quan no ho estava i l’empresa ha seguit fent-ho sense 
que passara res. I, al final, crec que l’administració pública ha de ser exemplar en aquestes 
accions i en el seu comportament i en aquest cas, per a mi, creiem que no ho ha sigut. No 
estic dient, com deia la meua companya, que «Aqualia nos roba». A veure, si Aqualia es 
queda uns diners que creiem que no li pertoquen i que crec que ha quedat clar que no li  
pertocaven, que l’Agència Antifrau diu que no li pertoquen i són nostres... Bé, no ho sé, en 
els informes que tenim i que estem demanant-li’ls, perquè creiem que són nostres, doncs 
algú es queda alguna cosa que no és seua i ho torne a dir, cadascú que veja el que és, però 
bé, al final, i acabe, sinó fora per la societat civil, sinó fora per la bona tasca de l’Agència 
Antifrau, si no fora per aquestes preguntes que s’han fet des de la societat civil, al final Alcoi 
acabaria no rebent els diners que li corresponen i per molt que des del govern a vegades es 
vulga infravalorar alguns col·lectius, per què no diuen el que sembla que volen. Crec que no 
podem més que agrair la feina que fan els col·lectius ciutadans, en aquest cas Iniciativa per 
l’Aigua Pública, perquè sense la seua feina, la d’ells i altres col·lectius, Alcoi crec que seria 
un lloc (....). Nosaltres donarem suport a aquesta moció. Li hem donat suport perquè creiem 
que és just el que demana i no entenc com no es pot donar suport a aquesta moció, però bé. 
Gràcies.

Sr. Alcalde:
Gràcies. Passem a votació.

Sr. Marcos Martínez:
Que jo entenc que no, no valoren deixar-ho damunt la taula fins que arriben totes les dades?

Sr. Alcalde:
No. Bé, el procediment sempre és quan hi ha una proposta igual que una esmena. Si el 
proposant no ho accepta, no es passa a votació. 
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Sr. Marcos Martínez:
No vam dir que...

Sr. González:
Si, no, però demanem que es vote, sí.

Sr. Alcalde:
Que es vote?

Sr. González:
Sí, que demanem que es vote. Sí, que no es paralitze com demanava...

Sr. Alcalde:
Ah!, d’acord, doncs passem a votació la moció.

Seguidament  se  sotmet  a  votació  la  moció  conjunta  presentada  pels  grups  polítics 
municipals COMPROMÍS ALCOI, PODEM I GUANYAR ALCOI.

El Ple de la Corporació, per majoria, amb els vots a favor dels regidors dels grups municipals 
PARTIDO POPULAR (3), COMPROMÍS ALCOI (2), PODEM (2) i GUANYAR ALCOI (2), el 
vot en contra dels regidors del grup municipal SOCIALISTA (12) i l’abstenció dels regidors 
dels  grups municipals CIUDADANOS (1) i  VOX (1) i  el  regidor no adscrit  el  Sr.  Marcos 
Eduardo Martínez Coloma (1), rebutja la moció conjunta.

Antes de seguir con el siguiente punto del orden del día, abandona la sesión del pleno la 
Sra. Nuria Aparicio Galbis, Interventora de Fondos del Ayuntamiento de Alcoy.

9. 9022/2022 GRUP MUNICIPAL POPULAR 
MOCIÓ CONJUNTA PARTIDO POPULAR-COMPROMIS ALCOI-CIUDADANOS-PODEM- 
GUANYAR ALCOI: COL·LOCACIÓ REVERSIBLE, OCASIONAL I PER TEMPS LIMITAT 
DE PANCARTES CÍVIQUES, CULTURALS O D’ESDEVENIMENTS FESTIUS
Sr. Alcalde:
Qui llegirà la moció? Sí, un micro…, 

Sra. Asun Navarro Santos, en representació del “Col·lectiu 8 de Març”, llig la moció conjunta 
següent:

«AL PLE DE L’AJUNTAMENT D’ALCOI

El Col·lectiu 8 de Març, amb el CIF G03864816, en nom propi i  com a portaveu de les 
associacions que tot seguit es relacionen per ordre alfabètic, unides pel nostre treball en 
defensa de la igualtat i/o del patrimoni cultural:

 ACOVIFA. Associació Contra la Violència de Gènere i Familiar Alcoi i Comarques, 
amb CIF G54564745.
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 Ateneu Cultural El Panical, amb CIF G53415527
 AVANZAR, Persones amb Diversitat Funcional d’Alcoi, amb CIF G54548789.
 Centre Alcoià d’Estudis Històrics i Arqueològics (CAEHA), amb CIF G03334919.
 Club d’amigues i amics de la UNESCO d’Alcoi, amb CIF G03285855
 Col·letiu Mariola LGTBI, amb CIF G42502294.
 Fonèvol.  Amigues  i  amics  de  les  festes  de  Moros  i  Cristians  d’Alcoi,  amb  CIF 

G53701165
 Ponts d’Igualtat, Col·lectiu LGTBI, amb CIF G42661009

EXPOSEM

1r.- Com que  l'Ajuntament  d'Alcoi  té  en propietat  una pancarta  commemorativa  del  Dia 
Internacional de les Dones, confeccionada expressament per a ser penjada al balcó de la 
seua seu, enguany, igual que en anys anteriors, el Col·lectiu 8 de Març va demanar que la 
col·locaren en el lloc habitual.
En  contestació  a  aquest  recordatori,  la  vespra  del  Dia  Internacional,  la  Regidoria  de 
Polítiques Inclusives i d'Igualtat va comunicar:

«Respecte  a  l'ús  i  conservació  la  llei  [4/1998,  d'11  de  juny,  del  Patrimoni 
Cultural Valencià] (article 41) contempla el següent:

1. “Els béns mobles declarats d'interés cultural no podran ser sotmesos a cap 
tractament,  ni  a  canvi  en  l'ús  que  d'ells  es  fera,  sense  autorització  de  la 
Conselleria competent en matèria de cultura.

S'entendrà  aquella  concedida  pel  transcurs  de  tres  mesos  des  que  es  va 
sol·licitar sense haver-se dictat resolució”.

2.  “La  sol·licitud  d'autorització  haurà  d'anar  acompanyada,  almenys,  de  la 
següent documentació:

a) Memòria de l'estat de conservació del bé i estudi relatiu dels valors històrics 
i culturals redactats per tècnic competent. 

b)  Projecte  d'intervenció  en  el  qual  s'indiquen  les  tècniques,  materials  i 
processos a utilitzar i el lloc on s'efectuarà aquella.

c) Acreditació de la capacitat tècnica i professional de les persones que hagen 
de dirigir i dur a terme la intervenció”.

3. “La Conselleria competent en matèria de cultura podrà inspeccionar en tot 
moment les intervencions que es realitzen sobre els  béns mobles d'interés 
cultural  i  ordenarà la  suspensió  immediata  d'aquestes  quan no s'ajusten a 
l'autorització  concedida  o  s'estime  que  les  actuacions  professionals  no 
aconsegueixen el nivell adequat”.
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Atés que no es disposa informe favorable de Conselleria de Cultura autoritzant 
la  col·locació  de  la  pancarta  commemorativa  del  8M  en  la  balconada  de 
l'ajuntament. Atés que la casa consistorial està inclosa en el catàleg d’edificis 
d’interés del Pla General, està declarada com BIC i la col·locació d'elements 
externs  en  ells  requereixen  d'aqueixa  autorització  formal,  es  procedeix  a 
desestimar la petició feta pel Col·lectiu 8 M d’aquesta entitat local.»

2n.- Posteriorment, arran de la polèmica suscitada, la Regidoria de Cultura ha anat més 
enllà i ha anunciat1 que, d'ara en avant:

«[…] si alguna associació vol col·locar algun tipus de pancarta o banderola en 
un edifici municipal, haurà de sol·licitar-lo per escrit,  però haurà de tenir en 
compte que no es podrà col·locar ni en el centre històric que compta amb el 
pla de protecció ni en cap edifici municipal que estiga en el catàleg d'edificis 
protegits. […]".»

Per a justificar aquest canvi de criteri, la Regidoria de Cultura es remet al Pla de protecció 
del nucli històric i a l'Ordenança de publicitat.

3r.- En primer lloc volem destacar que les pancartes que s'han col·locat fins ara al balcó 
de l'Ajuntament són elements removibles i temporals, totalment innocus, que no han 
afectat en res a la conservació i protecció de l'edifici i que, per això mateix, no poden 
considerar-se intervencions amb transcendència patrimonial.

De fet, l'article 35 de la Llei valenciana de patrimoni cultural (que és el que s'aplica als 
béns immobles, com és el cas de l'edifici de l'Ajuntament, i no l'article 41, que es refereix 
exclusivament  als  béns  mobles  declarats  d’interés  cultural),  aclareix  que  no  tenen 
transcendència patrimonial les intervencions reversibles:

«1. [...]

b) Fins a l'aprovació o convalidació definitiva del corresponent pla especial de 
protecció o document assimilable, en els conjunts històrics i en els entorns de 
protecció dels béns d'interés cultural es requerirà autorització per part de la 
conselleria  competent  en  matèria  de  cultura  per  a  les  actuacions  de 
transcendència patrimonial que així es determinen en la normativa provisional 
de  protecció  continguda  en  la  declaració,  quan  hi  haja,  i  que  en  tot  cas 
inclouen  les  relatives  a  obres  de  nova  planta,  de  demolició  i  d'ampliació 
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d'edificis  existents,  i  les  que  comporten  l'alteració,  canvi  o  substitució  de 
l'estructura  portant  i/o  arquitectònica  i  del  disseny  exterior  de  l'immoble, 
incloses  les  cobertes,  les  façanes  i  els  elements  artístics  i  acabaments 
ornamentals. També requeriran autorització les actuacions d'urbanització dels 
espais públics que sobrepassen la seua mera conservació i/o reposició, i la 
instal·lació d'antenes i dispositius de comunicació.

S'entén per  intervencions sense transcendència patrimonial,  i,  per  tant,  no 
requereixen l'autorització prèvia de la conselleria competent  en matèria de 
cultura,  les  habilitacions  interiors  dels  immobles  que  no  afecten  la  seua 
percepció  exterior  i  aquelles  que  es  limiten  a  la  conservació,  reposició  i 
manteniment  d'elements  preexistents,  que  siguen  reversibles  i  que  no 
comporten alteració de la situació anterior.»

4t.- Si vestir un balcó, amb una pancarta o amb un cobertor, no és una intervenció amb 
transcendència patrimonial, menys encara pot considerar-se que és una actuació que tinga 
tanta rellevància com per a requerir un informe de la conselleria competent en matèria de 
cultura.

Per al casos com el del nucli antic d'Alcoi, que compta amb un Pla especial de protecció 
aprovat definitivament des del 26 de febrer de 2003, l'apartat 3 de l'esmentat article 35 de 
la  Llei  valenciana  de  patrimoni  cultural  únicament  exigeix  informe  en  casos 
excepcionals i de transcendència especial:

«Una vegada aprovat definitivament el pla especial de protecció o instrument 
anàleg, no serà necessària l'esmentada autorització prevista en l'apartat 1.b 
excepte  per  a  aquelles  intervencions  i  per  a  aquells  àmbits  que  l'informe 
esmentat en l'apartat 2 de l'article anterior així ho considere expressament per 
la seua especial  transcendència. En el cas de les zones arqueològiques o 
paleontològiques, caldrà ajustar-se al que disposa l'article 62 en relació amb 
la  necessitat  d'actuacions  arqueològiques  o  paleontològiques  prèvies  a 
l'execució  de  les  obres.  Les  llicències  i  aprovacions  municipals  hauran 
d'ajustarse estrictament a les determinacions del pla.»

La Sra.  Marieta Romá Pinillos,  com a representant  del «Col·lectiu 8 de Març»,  continua 
llegint la moció conjunta presentada.
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«5é.- El Pla especial de protecció del nucli antic d'Alcoi prohibeix fixar cartells a les 
parets, una activitat amb un impacte que res té a veure amb vestir els balcons amb 
pancartes o cobertors.

Concretament, el Pla diu:

«No se permitirá fijar carteles o anuncios, de cualquier clase que sean, en las 
fachadas de los edificios, en los muros de contención o en cualquier otro tipo, 
ni  en  los  cerramientos  de  las  parcelas,  sino  en  las  carteleras  y  sitios 
expresamente  destinados  para  ello  por  el  Ayuntamiento.  Tampoco  se 
permitirán los anuncios colgantes atravesando la vía pública.»

Segons la Reial Acadèmia Espanyola, l'expressió "fijar carteles" significa:

«fijar

[…]

2.  tr.  Pegar con engrudo o producto similar. Fijar  en pared anuncios  y 
carteles.

[…]»

De tota manera, i encara que es volguera equipar un cartell apegat en una façana o en una 
tàpia a una pancarta en un balcó, cal subratllar que la prohibició del Pla especial no és 
absoluta,  sinó  que  permet  cartells  o  anuncis  a  les  cartelleres  i  als  llocs  que 
l'Ajuntament  acorde (i,  fins  ara,  un  dels  llocs  destinats  pel  consistori  per  a  col·locar 
pancartes de caràcter cívic o festiu ha sigut,  sense cap mena de problema, el  balcó de 
l'Ajuntament).

6é.- Però és que, a més a més, l'article 39.2.l) de la Llei valenciana de patrimoni cultural 
permet la publicitat exterior d'activitats cíviques, culturals o d'esdeveniments festius 
si aquesta té un caràcter reversible i temporal:

«2.  Els  plans  especials  de  protecció  dels  conjunts  històrics  i  les  seues 
modificacions tindran en compte els criteris següents:

[...]
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l)  El pla prohibirà la publicitat  exterior en qualsevol dels seus formats i 
suports de fixació (pals, tanques, panells, cartells, lones, tendals, etc.), així 
com  aquella  que  utilitze  mitjans  acústics,  de  projecció  o  de  generació 
d'imatges, excepte  la  d'activitats  cíviques,  culturals  o  esdeveniments 
festius que, de manera ocasional, reversible i per temps limitat puguen 
ser  autoritzables a  través  del  procediment  que  s'hi  determine.  Per  mitjà 
d'una  regulació  estricta  sobre  presentació,  grandària  i  ubicació,  podrà 
exceptuar-se d'esta prohibició la publicitat que s'inserisca en mobiliari urbà de 
titularitat o concessió pública. Les lones o teixits protectors de les obres de 
rehabilitació, reforma o nova construcció de fatxades seran d'aspecte neutre i 
uniforme, de gramatge que permeta la major transparència possible, sense 
que siguen acceptables altres grafies o retolacions que les determinades per 
les ordenances municipals per a la identificació legal de les actuacions, llevat 
que  reproduïsquen  impreses  en  esta  i  a  escala  real,  les  fatxades  que 
cobreixen, i en este cas la normativa del pla podrà permetre la incorporació, 
de  manera  discreta  i  en  extensió  inferior  al  15  per  cent  de  la  superfície, 
d'identificacions o missatges publicitaris.

No es consideren publicitat, a l'efecte del present apartat, els indicadors i la 
retolació d'establiments que siguen identificatius de les marques corporatives i 
de l'activitat que s'hi desenrotlle.

El  pla  establirà  la  normativa  reguladora  que  garantisca  la  seua  integració 
harmònica en els edificis i en el paisatge del conjunt.»

7é.-. L'Homologació i el Pla especial de protecció del nucli antic d'Alcoi tenen, com a 
directrius  principals,  impulsar  la  revitalització,  afavorir  la  integració  del  conjunt 
històric en el funcionament real de la ciutat i recuperar les condicions d'ús.

Difícilment es revitalitzarà el nucli antic si tan sols és possible fer una cosa tan simple i tan 
innòcua com penjar una pancarta de caràcter cívic del balcó de l'Ajuntament. Difícilment es 
donarà vida al centre si, d'ara en avant, el Centre Cultural Mario Silvestre ni tan sols pot 
penjar una pancarta per a anunciar la Mostra de Teatre o qualsevol altra activitat cultural.

Si realment volem un nucli antic viu i dinàmic, caldrà que afavorim tots els usos que 
no perjudiquen la conservació del patrimoni i que, a més a més, són essencials des 
del punt de vista democràtic i participatiu.

Documento firmado electrónicamente (RD 1671/2009). La autenticidad de este documento puede ser comprobada mediante 
el CSV: xxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxx en https://sedeelectronica.alcoi.org/validacion
Plaça d’Espanya, 1 – Tel. 965 53 71 00 – Fax 965 53 71 61 –  e-mail ajualcoi@alcoi.org – web http://www.alcoi.org

https://sedeelectronica.alcoi.org/validacion


Ajuntament d’Alcoi

Perquè no s'ha d'oblidar tampoc que les pancartes cíviques que fins ara s'han col·locat al 
balcó de l'Ajuntament no tenien cap mena de finalitat comercial. Per exemple, les pancartes 
del Dia Internacional de les Dones, del Dia Internacional per a l'Eliminació de la Violència 
contra les Dones o del Dia de l'Orgull LGTBIQ+ són una crida a la igualtat, valor superior i 
dret fonamental del nostre ordenament jurídic (article 1 i 14 de la Constitució), igualtat que 
l'Ajuntament d'Alcoi, com a poder públic, té l'obligació de promoure pe tal que siga real i 
efectiva (article 9.2 de la Constitució).

8é.- L'Ordenança municipal de publicitat, de 2018, d'acord amb la definició que conté el 
seu article 2, regula la publicitat comercial i, per consegüent, no és d'aplicació en el cas 
que ens ocupa:

«ARTÍCULO 2.- Definiciones

a.  Publicidad:  de  conformidad  con  el  artículo  2.1  de  la  ley  General  de 
Publicidad,  es  toda  forma  de  comunicación  realizada por  una  persona 
física  o  jurídica,  pública  o  privada,  en  el  ejercicio  de  una  actividad 
comercial, industrial, artesanal o profesional, con el fin de promover de 
forma directa o indirecta la contratación de bienes muebles o inmuebles, 
servicios, derechos y obligaciones.»

L'Ordenança de publicitat, de la mateixa manera que el Pla especial de protecció del centre, 
no parla en cap lloc de les pancartes o cobertors als balcons, sinó de cartells a les parets 
(article 9.2):

«No se permitirá pintar ni fijar carteles publicitarios, en cualquier zona, en los 
muros de contención, ni en los cerramientos de las parcelas, o de los solares, 
salvo  en  las  carteleras  y  sitios  expresamente  destinados  para  ello  por  el 
ayuntamiento de acuerdo con lo dispuesto en el artículo 8.1.5. de la presente 
ordenanza.»

Per tot el que hem exposat,

DEMANEM

Que el Ple de l'Ajuntament d'Alcoi acorde mantenir el seu balcó principal com a lloc destinat 
a la col·locació reversible, ocasional i per temps limitat de les pancartes cíviques, culturals o 
d'esdeveniments festius, per tal com no suposen cap agressió al patrimoni cultural i, a més, 
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afavoreixen la participació ciutadana i democràtica i contribueixen a la revitalització del nucli 
antic.»

Sra. Romá:
Gràcies per sentir-nos, ara esperem que ens escolten. 

Sr. Alcalde:
Moltes gràcies. Anem a iniciar el debat de la moció. 

Sr. Abad:
Gracias Sr. Alcalde. ¿Es legal que entidades privada ocupen con una pancarta la fachada 
del Ayuntamiento?, no, esa es la respuesta, y menos si es ideológica y solo representa un 
sesgo de la población, el Ayuntamiento es de todos, podríamos acabar aquí el escrito y sin 
tan siquiera apelar a la normativa vigente ni la ley, puro sentido común. En general, para que 
una entidad puede hacer un uso privativo de un edificio público precisa la tramitación y 
obtención de una autorización administrativa, y si no se tiene, pues no hay uso. Pero es que, 
en el caso de la fachada del Ayuntamiento, si se autoriza o permite que una entidad coloque 
su  eslogan  o  reivindicación  o  publicidad,  soportado  en  una  pancarta,  cualquier  partido, 
empresa,  entidad,  asociación,  club,  también  podría  hacerlo  y  eso  obviamente,  no  debe 
permitirse.  Sí hay sentencias que ya se pronuncian sobre evitar la propaganda política  en 
un  edificio  público  debido  a  la  necesaria  neutralidad  política  del  mismo  (Sentencia 
05/07/2018 del Tribunal Superior de Justicia de Cataluña sobre la objetividad y neutralidad 
de los edificios y el espacio público por parte de las administraciones locales). Incluso hay 
normativa autonómica o local que determinan que la ocupación o el uso privativo de un bien, 
instalación o edificio público no puede realizarse de manera libre pues ello vulneraría los 
derechos  de  los  demás  ciudadanos.  El  Ayuntamiento,  el  edificio,  sus  instalaciones  lo 
pagamos todos con nuestros impuestos, sea cual sea nuestra ideología y nadie debe hacer 
un  uso  partidista  o  ideológico  del  mismo.  Nadie  debe  colgar  una  pancarta  en  el 
Ayuntamiento  de  carácter  ideológico  sesgado  y,  menos  aún,  ningún  gobierno  debería 
permitirlo. Este escrito fue redactado por un concejal de Ciudadanos de Vilassar de Mar, en 
la Cataluña que tanto anhelan. Lo he leído para que no digan “Els seus arguments són 
esgarrifosos,  els  seus  arguments  inciten  a  l’odi,  pareix  l’Avatar  d’Abascal”,  o  algún 
comentario parecido. Es claro y objetivo, sentido común, es lo que rige. Por lo tanto, que 
anteriormente se estuvieran colocando pancartas en la fachada del Ayuntamiento, de forma 
partidista o ideológica, no quiere decir que se hiciera correctamente, sino todo lo contrario, 
confirma la negligencia y  falta de interés por cumplir y aplicar las normas y la Ley, por todos 
y cada uno de los grupos políticos municipales que lo han permitido durante años.  Desde 
VOX siempre cumpliremos la normativa y la Ley, y es lo que en este caso, ha decidido 
aplicar la concejalia de Cultura, que no la exculpa de no haberlo cumplido durante años 
anteriores. Gracias.

Sra. Obiol:
Sí,  bon dia a totes i  tots.  En primer lloc, agraïm la feina dels col·lectius que han signat 
aquesta moció i que estiguen hui ací. També és un plaer veure-les, tant per part d’igualtat de 
gènere com per part de la preocupació per conservar, la conservació del patrimoni històric 
de la ciutat, la seua minuciositat i per no defallir mai en la defensa dels drets socials de les 
alcoianes i alcoians, que és això el que fan. Són una entitat social que no busca el guany ni 
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el benefici privat, sinó el benefici i el bé comú públic, i això ho hauríem de tindre clar quan 
fem algunes manifestacions. Volem manifestar en aquesta intervenció el nostre desconcert 
més absolut, ja ho vam fer en el seu moment per aquesta última ocurrència del govern del 
PSOE.  Esperem que ens podran explicar  –amb la  mateixa  minuciositat  que les  entitats 
socials han redactat la seua reivindicació–, en quin moment van pensar que podria ser bona 
idea negar-se a posar una pancarta provisional en el balcó. Si fa 12 anys governant, ens 
preguntem  nosaltres,  no  coneixien  aquestes  normes  que  al·leguen.  I,  sí,  també,  ja  ho 
avance, en aquest govern van estar els companys Estefania Blanes, Jordi Tormo i Paco 
Agulló, més o menys quan acabe aquesta legislatura, un terç del qual vostés duen, però bé. 
Es veu que els ha marcat molt, perquè no deixen de recordar-ho, no, no, proven, els troben 
a faltar, em sorprén. Deia que després de 12 anys no podrien haver buscat si realment feien 
falta els informes preceptius. Potser, el primer any de govern ho podien desconéixer, però 
han tingut 11 anys, quasi 11 anys, per a saber-ho. Foradar la paret, també ens preguntem, 
l’edifici de l’Ajuntament, és una intervenció que no afecta de manera perdurable el patrimoni 
que han de protegir, no permeten la col·locació d’aquestes pancartes, la intervenció artística. 
Per exemple, en el cinema Goya no és un atemptat contra aquest patrimoni, les banderoles 
del CADA; per què aquestes pancartes, no, i les obres que han fet recentment als carrers 
adjacents,  al  carrer  Sant  Francesc,  i  tot  aquest  manifest  que  no  tenien  permís  de 
Conselleria; que Conselleria reclamava uns informes..., no s’han aturat. Per tant, això també 
ens ho preguntem i també ens agradaria molt que ens ho explicara el govern. Per què la 
regidora de Patrimoni Històric, que a més és jurista i que en sap molt d’aquestes normes, no 
ens ha explicat en públic que n’hi ha, i que han hagut d’explicar-ho altres regidors que no 
tenen les competències adients... M’agradaria, ens agradaria escoltar aquestes respostes. 
Realment el que voldria, en realitat, és una rectificació, que no passa res per revisar les 
decisions preses, i si no estan bé i s’ha errat, solucionar-ho. No fer-ho, potser, sí que està 
per damunt del bé i del mal.

Sr. Santiago:
Gràcies, Alcalde. Bé, una vegada més des de Podem volem..., vaig a llevar-m’ho, sí, és 
que...

Sr. Alcalde:
Per a intervindre al plenari ens podem llevar les mascaretes.

Sr. Santiago:
Sí, sí, sí.

Sr. Alcalde:
Qui vulga.

Sr. Santiago:
Sí, sí.

Sr. Alcalde:
Així és més còmode i se’ns entén millor...

Sr. Santiago:
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Sí, bé, cap problema. Bé, res, simplement vull dir que des de Podem una vegada més volem 
valorar la tasca dels diferents col·lectius de la nostra ciutat i, en aquest cas, volem donar 
l’enhorabona per l’exposició de motius que entenem que és demolidora. I pel que fa a tot el 
que ha suscitat aquesta polèmica, nosaltres, des de Podem, podem arribar a entendre la 
decisió del govern municipal, la podem arribar a entendre, però evidentment no la compartim 
en absolut. És més, en sembla absurd haver d'arribar a l’extrem de prohibir la col·locació de 
pancartes  cíviques  o  banderoles  reivindicatives.  Em  sembla  absurd.  Lamentablement, 
lamentablement,  com  sempre,  és  la  ciutadania  la  que  ix  perjudicada  de  les  batalletes 
d’aquest tipus, les batalletes que es produeixen també..., que es produeixen també quan 
convertim la nostra tasca fiscalitzadora en fang, en fang; és a dir, que quan trepitgem tothom 
ix esguitat i és el que ha passat en aquesta situació. Per tant, des de Podem demanem una 
solució immediata a això i  una miqueta de seny per part  de tots i  de totes.  I,  sobretot, 
aquesta part de seny és per a evitar situacions que, entenem des de Podem, són kafkianes i 
que no s’haurien de produir en un ajuntament com el nostre. Perquè és evident, és evident i, 
com he dit al principi, l’exposició de motius és demolidora, que les pancartes cíviques ni 
tenen cap finalitat comercial, ni de bon tros, afecten la conservació i la protecció de l’edifici,  
tot el contrari. El que intenten és reivindicar o fer una sèrie de reivindicacions per a millorar 
el dia a dia de la nostra ciutat i la nostra democràcia. Gràcies.

Sra. Rosa García:
Gracias, yo también quería empezar felicitando a las dos representantes de los colectivos 
que nos han expuesto tan bien la moción que en principio planteaba el Colecticio 8 de març i 
que después pues han habido más colectivos que se han adherido. Yo querría explicar, 
brevemente,  las razones que han llevado a mi grupo,  el  grupo municipal Ciudadanos, a 
presentar conjuntamente esta moción que ustedes planteaban y que no son, en absoluto, 
instar al gobierno municipal a que incumpla ninguna ordenanza municipal. En la exposición 
de motivos de su moción, se plantean una serie de discrepancias interpretativas acerca de 
la normativa sobre la colocación de pancartas que no vamos, porque creo, sinceramente, 
que este no es el foro, a resolver hoy aquí; como tampoco vamos a poner en duda el criterio 
del Ayuntamiento, apoyado en los técnicos de la casa. Lo que sí consideramos, es que hay 
determinadas reivindicaciones de tipo cívico, de tipo cultural, etc..., que pueden justificar una 
flexibilización de las ordenanzas municipales por  muy restrictivas que sean y permitir  la 
colocación  de  pancartas  en  el  balcón  del  ayuntamiento,  al  fin  y  al  cabo,  una  de  las 
obligaciones de la Corporación Municipal, es estar al lado de los alcoyanos y, por tanto, de 
sus entidades.

Sra. Guillem:
Gràcies de nou, Sr. Alcalde, gràcies a vostés també. Bé, aquesta moció ha evidenciat un 
doble, doble vessant alhora..., en les actuacions d’aquest govern: deneguen la col·locació 
d’una pancarta que no atempta contra la dignitat de les persones ni vulnera els valors o 
drets reconeguts, tot al contrari. Lluita per valorar el 50% de la societat, per fer visible els  
invisibles, una pancarta que parla de drets humans, dels drets de totes i tots. Aquest govern 
ha denegat una pancarta tot apel·lant a la llei de Patrimoni Cultural Valencià i a la necessitat 
d’autorització per part de la Conselleria. Bé, això es fa en el cas de Béns Declarats d’Interés 
Cultural i Edificis Protegits. El centre d’Alcoi és un BIC, i l’Ajuntament apel·la a aquesta llei  
per a prohibir la pancarta del 8M, una actuació efímera i que no tindrà cap conseqüència 
física a l’immoble. Però, no demanem permís a Conselleria per a obres físiques duradores al 

Documento firmado electrónicamente (RD 1671/2009). La autenticidad de este documento puede ser comprobada mediante 
el CSV: xxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxx en https://sedeelectronica.alcoi.org/validacion
Plaça d’Espanya, 1 – Tel. 965 53 71 00 – Fax 965 53 71 61 –  e-mail ajualcoi@alcoi.org – web http://www.alcoi.org

https://sedeelectronica.alcoi.org/validacion


Ajuntament d’Alcoi

BIC, com ara les obres que estan fent-se. En paraules del mateix regidor: “Jo entenc que si 
s'ha fet el carrer Sant Jaume sense cap informe de Cultura i fa 30 anys que es fan obres en 
el centre sense cap informe de Cultura, tampoc és transcendent per al canvi d'un paviment”. 
Ara resulta que una obra fixa, una actuació integral en un carrer no és transcendent, però, 
una pancarta efímera, sí. Per tant, trobem un doble vessant davant el tractament de BIC, 
unes coses es poden fer  sense permís,  i  unes altres,  sí.  Una altra cosa que se’ns pot 
al·legar és el tractament dels Edificis Catalogats. Com és possible que ara es facen uns 
forats permanents a la carreuada del nostre Ajuntament per a canviar el cartell de lloc, de 
lloc, i que no es deixe una pancarta efímera? Com és possible que s’acordille a la carreuada 
la placa del codi QR? Han demanat vostés permís a Conselleria? En cas afirmatiu, volem 
còpia, per favor. Li recorde que el reglament de les instal·lacions de publicitat exterior de 
l’Ajuntament d’Alcoi, en l’article 8.3, Instal·lacions integrals, punt 4, diu “No es permetran les 
instal·lacions  integrals  a  plantes  baixes  que  es  troben  en  situació  S3  (Sol  urbà. 
Construccions i edificacions de conjunt històrico-artístic i Béns d’Interés d’Alcoi). Una vegada 
més xoquem amb la subjectivitat del govern. Els recorde que el que no es pot fer als edificis 
catalogats i protegits és posar instal·lacions aèries elèctriques, de telecomunicacions, etc., i 
no hi  ha cap edifici  modernista, protegit  i  catalogat,  a Alcoi,  sense cablejat.  Per tant els 
tornem a fer el  nostre prec: «Que l’Ajuntament impulse un conveni amb les companyies 
elèctriques i de telecomunicacions que operen a la ciutat amb l’objectiu d’eliminar i soterrar 
el cablejat aeri a les galeries preexistents (o el lloc que consideren els tècnics més adients),  
així com establir un calendari d’actuacions al barri del Centre per fer-ho progressivament i 
d’acord amb els recursos, prioritzant zones conflictives i aprofitant les obres de millora que 
es facen als carrers i espais públics.»

Sr. Jordi Martínez:
Moltes gràcies, Sr. Alcalde. Bé, en primer lloc vull dir, abans de fer la meua intervenció, que 
trobe a faltar que en una moció que encapçala el Partit Popular, el seu portaveu no estiga al 
saló de plens, i què, com ell a vegades ha dit, li done més importància, no sé si mereix més 
un debat polític extern que els problemes que tenen els alcoians. Espere que li vaja bé en 
aquesta carrera política que està hui buscant-se en altres llocs. Crec que em sembla una 
falta  de  respecte  a  la  població,  però  bé.  Parlant  del  que  havíem  debatut,  bé...,  jo  ho 
resumiré: nosaltres basem tota aquesta qüestió en el Pla d’Homologació del Nucli Històric i 
en un paràgraf  de l’article 11 diu: «No se permitirá pintar  ni  fijar  carteles o anuncios de 
cualquier clase que sean, en las fachadas de los edificios y en los muros de contención o de 
cualquier otro tipo, ni en los cerramientos o en las parcelas, sino en las carteleras y sitios 
expresamente destinados para ello por el Ayuntamiento, tampoco se permitirán los anuncios 
colgantes atravesando la vía pública». Nosaltres, en aquesta qüestió, no tenim res contra la 
pancarta del 8M com pareix que haja volgut vosté significar,  Sra. Guillem, anava a dir-li 
Climent, Sra. Guillem. No és contra una pancarta del 8M perquè els meus companys del 
primer de maig d’UGT, perquè jo soc sindicalista, no podran posar tampoc la pancarta si tot 
continua així. No és un tema d’aquest col·lectiu o l’altre, és un tema d’aplicar. I nosaltres el 
que sí que hem fet en aquest cas és parar-se i pensar, per què? Doncs, perquè mire, una 
part important me l’ha donat el Sr. Abad, ell ha dit tot el que pot passar, tot el que pot passar,  
que no estic d’acord amb ell,  però m’ha dit  tot el que pot passar si es continuen posant 
pancartes, perquè ací hi ha hagut últimament --i faig referència també a la Sra. Guillem--,  
que parlava, hi ha hagut una denúncia del Partit Popular en la qual sí que s’ha acollit a la llei 
valenciana, s’ha acollit  a tota la normativa per impedir o per posar pals en les rodes en 
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determinades qüestions  que l’altre  dia  discutíem ací  de fer  consultes  cada vegada a  la 
Conselleria de Cultura. I en aquest cas nosaltres hem hagut de parar, en aquest cas les 
pancartes, però molts més haurem de parar, que ho sàpiga la gent. Haurem de parar molts 
més,  perquè  haurem  de  parar,  pensar  i  veure  què  he  fet.  Per  tant,  el  que  nosaltres 
proposem, no és que no es posen pancartes, sinó que regulem l’ús de les pancartes i com 
posem les pancartes. Per exemple, eliminant el paràgraf que jo he llegit de l’article 11, que 
ho impedeix ara com ara. Perquè vostés em diran: «és que no diu que és una pancarta». Sí, 
sí, però estem parlant d’una legislació del 2003. En aquest Ajuntament, en el 2003, no es 
posava cap pancarta,  crec  que ni  existien,  però,  per  exemple,  nosaltres  hem tingut  ací 
denúncies de VOX l’any 2018,  per la polèmica de les banderes,  i  ací  al  final  hi  ha dos 
col·lectius, està el col·lectiu de l’administració, que és el govern municipal, que és el que de 
vegades, com es diu en castellà: «con dolor de corazón», no podem fer coses perquè som 
els  responsables  de  l’administració.  Il’altra  és  l’posició,  que  diu  «sí»  a  tot,  complir  la 
normativa, sí. El Partit Popular ara diu: «sí, que es pose», però el Partit Popular no sé si 
reclamarà a la Conselleria de Cultura que hàgem de posar açò, no ho sabem. Aleshores, 
nosaltres el que hem fet és parar tota la partida i anem a veure si entre tots articulem la 
normativa que ens permeta posar pancartes, regular l’ús d'aquestes pancartes. Perquè, clar, 
ací ho ha dit  el Sr.  Abad, i  no estic d’acord amb ell.  A mi la pancarta del 8M em pareix 
fantàstica, a mi la pancarta del Primer de Maig em pareix fantàstica i totes les que s’han 
posat en els últims anys sobre els col·lectius, però pot vindre una pancarta que nosaltres no 
tinguem regulat què posa i a la millor li hàgem de dir que no, perquè atempta contra els drets 
fonamentals de les persones o atempta contra unes altres qüestions. i jo crec que aquesta 
és la nostra feina, la feina dels que estem ací, regular el que es puga posar ací o no. A mi 
m’agradaria que en aquestes qüestions hi haguera un poquet més de visió, perquè açò no 
és una polèmica que no es puguen posar pancartes o que es posen les pancartes, però no 
enganyem el poble, no enganyem el poble, perquè ací, per un costat, anem dient que cal 
complir la llei, que la llei de protecció valenciana, que l’ordenança d’homologació del nucli 
històric,  el  pla  especial.  Però  després  hi  ha  denúncies,  per  exemple,  la  Conselleria  de 
Cultura, que n’han posat i posaran molts problemes al desenvolupament del centre. Quan jo 
parlava l’altre dia del Centre, parlava que hui, qualsevol persona que viu al Centre i té un 
edifici catalogat, té només una opció, que és rehabilitar-lo, i té una opció de rehabilitar-lo, 
encara que tinga una façana de dos metres de llarg i que ha de posar tota la seua fusteria 
de fusta.  I  si  això ho canviem,  ací  a la  millor,  sí,  que deia jo.  Clar,  a  algú li  va sentar  
malament que jo diguera això, això a la millor sí que va a acabar a poc a poc amb el Centre 
històric. Per tant, nosaltres el que proposem és una..., que es retiren els punts d’acord i que 
es plantege l’eliminació del paràgraf de l’article 14 de l’ordenança reguladora del nucli antic 
d’Alcoi o qualsevol normativa que puga impedir la regulació i la instal·lació de pancartes a 
l’Ajuntament.

Sra. Lirio García:
Gracias. En primer lugar,  bienvenidas, bueno, no se han enterado, bueno, pues muchas 
gracias,  de momento  en la  referencia  que ha hecho el  Sr.  Martínez  de la  ausencia  de 
nuestro portavoz, en otras ocasiones han faltado portavoces a esta sala, sí, por ejemplo el 
de Podemos, el  Sr.  Cristian,  y no ha pasado nada, sin embargo,  tengan en cuenta que 
nuestro portavoz, está, está, no tiene el don de la ubicuidad, todos sabemos que está en el  
Congreso  del  Partido,  en  Sevilla,  ya  se  hubiera  gustado  estar  aquí,  pero,  pero  está 
trabajándolo, pero bueno, vamos a lo que nos importa, no, no hemos llegado aquí por una 
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denuncia del Partido Popular, evidentemente, sino hemos llegado aquí porque el gobierno le 
gusta confundir y manipular. Estamos hablando de un hecho no denunciable, y no lo dice el 
Partido Popular, lo dicen técnicos de diversos departamentos de esta casa. Si han leído el 
argumentario de la moción que nos acaban de hacer o han escuchado la lectura que acabos 
de oír,  verán que es un argumentario excelente,  es que no cabe nada más,  es que es 
perfecto,  entonces  ¿porqué  seguimos insistiendo  con  este  tema?,  ¿qué  nos  ha  llevado 
aquí?, queda clarisimo, colocar una pancarta en el balcón del Ayuntamiento es un hecho 
que se puede, es un elemento que se puede mover, que es inocuo, que no daña el edificio, 
no  hace  falta  autorización  de  la  Conselleria  de  Cultura,  entonces,  ¿a  qué  viene  esta 
polémica?, está clarísima la polémica, no es porque el Partido Popular, es únicamente que 
el Partido Popular ha demostrado que ustedes hacen mal su trabajo, es únicamente esa la 
cuestión y entonces como se han cabreado lo pagan con los ciudadanos, es más, quieren 
hacer  creer,  a  los  colectivos,  que la  culpa es  nuestra,  manipulándonos y retorciendo la 
realidad. Una pancarta colocada en el balcón es un hecho reversible, las obras realizadas 
en una calle son un hecho difícilmente reversible, y esta es la cuestión, realmente estamos 
aquí por eso. En septiembre de 2021 recibimos un escrito de Conselleria de Cultura, recibió 
el Ayuntamiento un escrito de Conselleria de Cultura, en este escrito dejaba muy claro que 
las obras de San Francisco y de la Plaza Ramón y Cajal, efectuadas en el 2020, no se había 
recibido autorización para realizarlas, eran ilegales, en el 2022, exactamente…, no, perdón, 
en octubre de 2021 se inician las obras del TAP de Santa Rita y de San Mauro, un mes 
después de haber recibido este escrito de Conselleria, o sea, el gobierno ya era conocedor 
de lo que le estaba diciendo Conselleria y pese a ello inicia las obras. Voy a hacer lectura de 
un párrafo de escrito que yo creo que es bastante importante: “Así mismo se observa que en 
el enlace remitido figuran otros proyectos de mejora y pavimentación en calles del conjunto 
histórico  para  los  que  el  ayuntamiento  debe  solicitar  autorización,  con anterioridad  a  la 
ejecución de los mismos.”, o sea, el gobierno lo sabía y pese a ello, en octubre, inicia las 
obras de estas tres calles,  ¿el  gobierno está por encima de la  Conselleria  de Cultura?, 
entiendo que sí, que lo cree que sí, incluso en septiembre Conselleria pide informes, pide 
autorizaciones y estamos a 1 de abril y todavía el gobierno no se ha dignado a mandar nada 
a Conselleria, sigue estando por encima de Conselleria de Cultura, entonces esta actitud 
prepotente que tiene el gobierno, está…, faltar a la legislación a sabiendas, es lo que…, que 
ahora, el Partido Popular lo haga saber y lo diga y sea conocedor todo el mundo lo que les 
ha cabreado y lo que ha hecho que otros colectivos lo tengan que pagar. 

Sr. Alcalde:
Iniciem el segon torn d’intervencions.

Sr. Marcos Martínez:
Gràcies, Sr. Alcalde. Vull agrair la presència i la lectura d’aquesta moció dels representants 
de les diferents associacions. Falta de comunicació, hi ha molta falta de comunicació en 
aquest aspecte. Aquesta moció és una mostra, no? De la primera planta a la segona hi ha 
molt poc tràfec, fins al punt que, per exemple, jo no he sigut convidat a participar en aquesta 
moció o no m’he assabentat fins que no s’ha presentat, perquè com no entre a portaveus,  
era desconeixedor del tema i no s’ha comptat amb mi, s’ha fet tot en la planta superior i, per  
tant, jo no he pogut. Sí que m’hi haguera pogut adherir després, però bé, el cas és aquest, i  
la falta de comunicació porta aquestes coses, a aquests debats, al fet que en una cosa que 
no hauria de tindre cap repercussió tan seriosa com aquesta, que estiguem debatent-ho ací, 
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que estiguem ací tractant aquests temes. Jo crec que hauríem de plantejar-nos les coses 
d’una alta manera, asseure’s i veure les coses com són. També posaria en coneixement..., 
bé, els faria pensar una miqueta en el que és el tema, depenent del que es tracta. O siga,  
ací estem parlant perquè és una pancarta del dia 8 de Març. Amb tots els meus respectes a 
tot el món, per descomptat, però, per exemple, si haguera sigut una pancarta per al dia de la 
Hispanitat, que tampoc no atempta contra cap dret humà, doncs segurament no estaríem ací 
discutint açò. Aleshores, totes aquestes coses les hem de tindre en compte. Coincidisc que 
el que hauríem de fer entre tots és plantejar-nos de quina forma ho regulem i fer aquestes 
coses. Per això deia allò  de la comunicació, però també tenint en compte que serà per a 
tots,  o siga, només per als col·lectius que ens interesse, si,  i  altres, no. Una vegada es 
regule, es regularà per a tots igual, i açò ho hem de tindre en compte. Gràcies.

Sra. Obiol:
Sí, bé, no m’han respost a cap de les preguntes que hem enunciat. No crec, de tota manera, 
que el Partit Socialista estiga en contra de la pancarta del 8M, com sí que s’ha dit, però sí  
que crec que no és la seua prioritat. I a mi sí que m’agradaria molt que es tinguera més 
visió, perquè justament el Sr. Santiago en parlava de fang. I jo crec que ja ho he dit moltes 
vegades  en  aquest  saló  de  plenaris,  crec  que  amb  aquestes  decisions  no  només  ens 
esguitem,  que també,  sinó que ens enfonem més en el  fang,  perquè en la  batalla  ens 
enfonem més, en la batalla cultural que fa anys que planteja l’extrema dreta. I justament el  
divendres escoltant una persona que fa dècades que analitza l’extrema dreta al nostre país, 
ho deia clarament, que una part del problema de l’auge de l’extrema dreta és la incapacitat 
de la socialdemocràcia per donar resposta als drets fonamentals de les persones. Si el Sr. 
Martínez, com bé deia abans, deia que podem tindre un problema si alguna pancarta va en 
contra dels drets fonamentals de les persones, hauríem d’acceptar-la també?, no? És que 
això  no s’ha  d’acceptar,  és  que  és  aquest  el  criteri  fonamental,  i  la  pancarta  de  Ponts 
d’Igualtat i la pancarta del 8M van a favor dels drets fonamentals de les persones. Aquest 
hauria de ser l’únic criteri. Posar-se ara a al·ludir i utilitzar la normativa de patrimoni o de la  
publicitat, que açò no és publicitat, com bé deien les companyes, per a parlar i per a negar-
se a tindre una pancarta que es pot moure i que no fa cap mal, i que, sobretot, fa molt bé als 
drets fonamentals dels alcoians i  les alcoianes, és aquesta l’errada que hem d’evitar,  és 
aquesta l'única errada que hem d’evitar. Jo entenc tots els problemes de normatives, però hi 
ha una cosa que és superior, que són els drets fonamentals de les persones. És això el que 
a nosaltres ens agradaria que constara i incidir que, amb aquesta decisió, segurament amb 
precipitació,  segurament,  però  encara som a temps de poder  rectificar  i  de  resoldre-ho, 
perquè el criteri fonamental és únic i és inqüestionable. Gràcies.

Sr. Santiago:
Ara potser sí,  bé,  a part  de compartir  micro amb la companya de Guanyar,  en aquesta 
intervenció compartisc tot el contingut de la meua companya. Entenc que és una situació 
kafkiana, com he dit  al principi,  és una situació absurda, que,  evidentment,  cal posar-ne 
solució i  pel que ha dit després el Sr. Martínez, s’està treballant per donar-li una solució 
immediata.  Per  tant,  si  és així,  des  de Podem, evidentment,  com no potser  d’una altra 
manera, ho veiem amb bons ulls perquè aquestes situacions no es tornen a repetir i hàgem 
de malgastar el  temps molt  valuós en la lluita i  en la reivindicació,  per a lluitar  per una 
societat plural, diversa i molt més democràtica. Gràcies.
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Sra. Guillem:
Gràcies de nou, Sr. Alcalde. Perdó, les dues preguntes que li havia fet, una, si s’ha demanat 
permís a Conselleria per a les actuacions que estan fent-se ara mateix a la carreuada de 
l’Ajuntament. I dos, tampoc no m’han dit si m’accepten o no m’acceptem el meu prec sobre 
el cablejat. Bé, el problema no és la normativa, el problema és la interpretació que se’n fa. 
En primer lloc és cert que no estem parlant de publicitat, la publicitat és per a vendre, estem 
parlant de propaganda i és propaganda política, no propaganda partidista, que és diferent. I, 
quin és el límit? El límit, la llei, també el marca i és quan atempta contra la dignitat de les 
persones, vulnera els valors o els drets reconeguts. Per tant, en cap d’aquests casos cap 
d’aquestes pancartes, siga el 8M siga la de Ponts d’Igualtat, cap d’aquestes coses està fent-
se. I una altra cosa que també se’ns ha donat en l’argumentació, que se’ns ha donat, ha 
sigut  quan estem parlant  d’edificis  públics,  en general,  i  què no podem fer  publicitat  als 
edificis públics. Bé, jo us recorde que hi ha altres edificis públics ací a Alcoi, com ara el 
Camp del Collao, i que sí que s’hi permet, no tan sols propaganda, sinó, sobretot, publicitat  
directa. Per tant, aquesta argumentació tampoc no és un criteri per a seguir. Per tant, hem 
vist que la col·locació de pancartes no publicitàries a l’Ajuntament no és cap inconvenient, el 
que podem veure són els beneficis, visibilitzar col·lectius vulnerables, lluitar per la igualtat, 
difondre la cultura i promoure la democràcia. Per això, els demanem, per favor, que aproven 
aquesta moció, no ens equivoquem, no hi ha cap problema en la normativa, el problema és 
la  interpretació que se n’està fent.  Sembla que hi  ha qui  no diferencia entre publicitat  i  
propaganda,  i  dins de la  propaganda,  aquella  que fa política dels  drets  humans.  Estem 
parlant de visibilitzar la igualtat d’una forma que no afecta el nostre patrimoni. Per tant, i com 
es diu per ací i com han dit ja també altres companys, tinguem trellat i aprovem la moció.

Sr. Jordi Silvestre:
Sra. Guillem, és que en el temps de la meua moció no he de contestar precs, preguntes 
d’altres perquè tinc un minut per contestar-ne 6. Per tant, m’agradaria, si l'alcalde em donara 
3 minuts --perquè som el govern i som els qui al final hem de contestar les qüestions--, 
poder-ho fer. Tota la raó Sra. Obiol, quan vosté té la raó, jo li done tota la raó, els límits han  
de ser els drets, això està clar, a la millor no m’he expressat bé. I, Sra. Guillem, vosté també 
ho ha dit,  els drets fonamentals de les persones són els que han de marcar que si una 
pancarta..., però també els diré una cosa: reflexionem sobre una proposta, una entitat, una 
prova esportiva de la ciutat que tinga una publicitat privada, la posem en el balcó? Li fem 
publicitat a una empresa privada amb els diners de tots... Això és el que estic dient jo, que 
és el que hem de regular. Per això jo no estic dient que ens oposem a les pancartes, però 
regulem el que posem, perquè açò està..., açò..., i no és un tema amb el qual es danye el  
bé. Com s’ha dit també en la moció, açò és un tema també estètic, perquè ací, en la qüestió 
que ha dit la Sra. García de les obres del centre, no, la Sra. García, García González, per  
què també anem allí és perquè és un obra, i afecta en això. Ací estem parlant d’estètica, no 
perquè l’obra estiga mal executada, el que parlem és del tema del carrer Sant Francesc, és 
un tema estètic, que s’ha de justificar i que es justificarà per part de l’Ajuntament, no és per 
un  tema  de  seguretat  ni  per  un  tema  d’anclatges,  és  per  un  tema  estètic,  perquè  la 
Conselleria de Cultura sobretot parla d’un tema estètic. I a mi m’agradaria que quan posem 
una pancarta tinguérem tots una estètica, adequada, i jo no critique les que hi ha, critique les 
que puguen vindre, i el criteri que a la millor puguem fer ús d’una publicitat o d’una casa 
consistorial per a fer-li publicitat a una empresa, perquè patrocinar és una paraula esportiva. 
Doncs això és el que crec que nosaltres que estem ací, hem de fer, que és regular-ho i 
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abans de regular-ho ens hem de parar i els hem de frenar i hem de reconsiderar les coses. A 
mi m’agrada, Sra. García, que vosté, ara és dona, conte la normativa urbanística d’acord 
amb la cultura. Van estar ací 30 anys i se n’han recordat ara. Jo, primerament, reconeixem 
que nosaltres mai no ho havíem demanat mentre que hem estat governant, un informe a 
Cultura,  però  vostés,  tampoc.  Però  ni  vosté  ni  cap  dels  que  estem ací.  I  aquest  és  el 
problema que tenim ara, vostés han obert un meló, però que està bé. Jo no ho critique, però 
açò d'anar que nosaltres apliquem la normativa, per dir-los que sí a tots, perquè vostés hui 
diuen que sí a aquestes entitats i demà denuncien Cultura. Això és el que fan vostés, la 
doble cara que tenen. Hui encapçalen una moció per a posar-se al costat de les entitats,  
però demà intenten frenar el procés a Alcoi de qualsevol classe d’intervenció en el nucli 
històric. Eixos són vostés, però en açò el que nosaltres estem tornant a dir és que volem 
regulació i volem saber què podem posar i què no podem posar, com ho podem posar i 
quina  estètica  volem.  I,  per  acabar,  continue  pensant  el  mateix,  nosaltres  hem fet  una 
proposta al proposant, que en aquest cas m’imagine que és del Partit Popular, que curiós!, 
perquè accepte aquesta mesura que siga la de l’eliminació de tota la legislació local que 
impedisca la instal·lació de pancartes i la nova regulació interna que ha d’estar, que podria 
estar perfectament en el ROM.

Sra. Lirio García:
Si, gracias. Realmente nosotros esperábamos que se nos echara en cara que en la época 
que gobernaba el PP no se pedía autorización a la Conselleria de Cultura, pero es que no 
era  necesario,  no,  no,  es  necesario  desde  el  1  de  enero  del  2013,  y  que  casualidad, 
gobernaban ustedes,  esta situación,  como dice el  compañero de Podemos, es kafkiana, 
bueno, kafkiana o parece también un capítulo de Barrio Sésamo, de estos de arriba y abajo, 
es que es tan simple y tan evidente que parece lamentable que tengamos que estar aquí 
discutiéndolo, o sea, poner una pancarta no vulnera la ley de patrimonio valenciano, no hay 
que  pedir  autorización,  evidentemente  no,  y  se  puede  hacer,  claro,  hacer  obras  que 
transforman una calle  y que hay que pedir  autorización,  sino se pide,  sino se pide esa 
autorización, no se puede hacer, es tan simple como eso, pero claro, ustedes, señores del 
gobierno, entiendo que están por encima del bien y del mal, y lo más preocupante es que 
Conselleria ha iniciado un expediente sancionador con sanciones grabes y leves, pero lo 
dicho, están por encima del bien y del mal, tanto es así que no solo hablemos de la calle 
San Francisco, que no es un tema estético, es un tema de transformación del patrimonio, 
también tenemos otros ejemplos, tenemos ejemplos como el plástico verde que asemeja a 
verde en el Parterre, el plástico verde que asemeja césped en el centro cultural, las vayas 
luminosas del Puente San Jorge, Mossem Torregrosa, es que hay varias acciones que ha 
llevado a cabo el gobierno y que han vulnerado el patrimonio y que sí que había que pedir 
autorización, nosotros no estamos aquí en plan tocando las narices y frenando…, no, no, no, 
aquí  si  hay  que cumplir  la  ley,  hay  que cumplir  la  ley,  por  supuesto,  y  nosotros lo  que 
queremos es que se cumpla la ley, no que se echen balones fuera, por lo tanto, no nos den 
lecciones, no están autorizados, están desacreditados, sean responsables, hagan su trabajo 
y  protejan  el  patrimonio  que  han  heredado,  asuman  los  errores  que  han  cometido  y 
enmienden sus errores y no ataquen al Partido Popular única y exclusivamente por hacer 
una exposición seria y por dejar en evidencia que están realizando muy mal su gestión. 

Sr. Alcalde:
Passem a la votació de la moció....
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Sr. Jordi Martínez:
Però val la pena o no val la pena?

Sr. Alcalde:
Bé, sí...,  depén dels proponents. Ací  la qüestió que es planteja...,  és a dir,  nosaltres no 
autoritzarem la instal·lació de cap pancarta mentre que hi haja un article, concretament, que 
és el de l’homologació del centre, expressament. Per tant, la proposta nostra és iniciar ja, 
dilluns,  la  modificació  d’aquest  punt  de  l’homologació  del  Centre  i  regular,  de  forma 
consensuada, amb tots els grups, quines pancartes, amb quins criteris, amb quin model, 
amb quina estètica, s’han de posar perquè es puga utilitzar el balcó de l’Ajuntament, igual 
que altres edificis al centre històric d’Alcoi, davant d’edificis públics, per a poder manifestar 
tant les entitats socials o el mateix Ajuntament aquelles qüestions que consideren d’interés 
públic. És que el que no podem és..., ja..., autoritze hui, no podria autoritzar la instal·lació 
d’una pancarta, la diferència està ací, sí, sí, sí, sí, són els proponents..., sí, un segon i...

Sra. Marieta Romá Pinillos:
(....) el que nosaltres amb açò volem reivindicar. Aleshores, el que hui ens valdria és que 
aprovàreu aquesta moció, això és el que hui ens valdria. Després, per descomptat, que el 
diàleg, parlar, buscar consens i tot això estaria molt bé, perquè jo estic convençuda, igual 
que totes les meues companyes del col·lectiu,  que s'arribarà a un acord i  les pancartes 
tornaran a estar al balcó de l’Ajuntament, però hui el que ens valdria és que ens aprovàreu 
la moció,, que ens l’hem treballada un muntó.

Sr. Alcalde:
Sí, però, el que vull traslladar-li és que jo, com a Alcalde, i el meu govern, com a màxim 
responsable, no podem prendre una decisió que vaja en contra de la normativa. Per tant, 
igual és més fàcil, i és canviar només el punt d’acord, és que el Ple de l’Ajuntament acorda 
impulsar  les  mesures  necessàries  perquè  el  balcó  principal  de l’Ajuntament  puga ser..., 
tenint en compte...,  ho dic perquè el que no puc és aprovar que hui ja es puguen posar 
pancartes,  però sí  que acordem impulsar les mesures necessàries perquè això es puga 
produir. Fins ací és on podem arribar, el que vostés diguen, d’acord?

Sra. Marieta Romà Pinillos:
Nosaltres  hui  no  hem  dut  cap  de  pancarta.  Aleshores,  torne  a  dir  que  nosaltres  amb 
arguments de llei en les mans, hem fet una moció argumentant que no s'incompleix cap de 
llei per a posar aquestes pancartes, que són temporals, innòcues i inamovibles. Aleshores 
això és l’únic que volem, que ens digueu que sí  a aquesta moció.  Aleshores,  com s’ho 
arregleu després... Doncs és qüestió del govern municipal i de tots els regidors que per això 
esteu, per a treballar i per a llevar els entrebancs que els ciutadans i les ciutadanes tenim 
per a poder tirar endavant i fer les coses d’una manera altruista.

Sr. Alcalde:
Perfecte. No, ja no hi ha més debats, ja no hi ha més debats, la postura jo crec que és clara  
per part dels proponents. Sí que hi ha una normativa que és la d’Homologació del Centre 
que ho impedeix. Per tant, votarem la moció tal com s’ha plantejat, no tirarà endavant la 
moció. Però, torne a dir, el dilluns iniciarem els tràmits necessaris per a fer els canvis que 
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possibiliten la instal·lació de pancartes al balcó de l’Ajuntament i  altres edificis públics al 
Centre Històric. Per tant, votarem la moció.

Seguidament  se  sotmet  a  votació  la  moció  conjunta  presentada  pels  grups  polítics 
municipals  PARTIDO  POPULAR-COMPROMÍS  ALCOI,  CIUDADANOS,  PODEM  i 
GUANYAR ALCOI.

El Ple de la Corporació, per majoria, amb els vots a favor dels regidors dels grups municipals 
PARTIDO  POPULAR  (3),  COMPROMÍS  ALCOI  (2),  CIUDADANOS  (1),  PODEM  (2)  i 
GUANYAR ALCOI (2), el vot en contra dels regidors del grup municipal SOCIALISTA (12) i 
l’abstenció  del  regidor  del  grup municipal  VOX (1)  i  el  regidor  no adscrit  el  Sr.  Marcos 
Eduardo Martínez Coloma (1), rebutja la moció conjunta.

10. 8696/2022 GRUP MUNICIPAL PODEM 
MOCIÓ ADHESIÓ AL FONS VALENCIÀ DE SOLIDARITAT
El grup municipal Podem presenta al ple la següent moció:

«EXPOSICIÓ DE MOTIUS

El Fons Valencià per la Solidaritat vol orientar els seus esforços a contribuir des de l’àmbit 
valencià al desenvolupament dels països del Tercer Món, mitjançant la constitució d’un fons 
econòmic que financie projectes de cooperació als països menys avançats i campanyes de 
conscienciació a la Comunitat Valenciana sobre la cooperació i la solidaritat internacional, tot 
contribuint així a l’enfortiment de la cooperació descentralitzada i del moviment municipalista 
també en aquestos camps, conscients de la seua transcendència en la construcció d’una 
societat més justa i democràtica.

I per tant el Ple de l'ajuntament d'Alcoi acorda:

PRIMER: que l'Ajuntament inicie l'expedient per a l’ingrés com a soci del Fons Valencià per 
la Solidaritat i per a acceptar-ne els seus estatuts.

SEGON:  Assumir  el  compromís  de  dotar  pressupostàriament  una  partida  anual  per  a 
projectes  de  cooperació  i  conscienciació  a  realitzar  mitjançant  el  Fons  Valencià  per  la 
Solidaritat, així com per assegurar el seu funcionament.

TERCER: Expressar la voluntat d’incrementar les responsabilitats econòmiques d'ajudes a la 
cooperació al desenvolupament apropant-les almenys al 0’7% dels recursos pressupostaris 
propis recomanat per les Nacions Unides.
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QUART: Notificar el present acord al President del Fons Valencià per la Solidaritat.»

Sr. Santiago:
Gràcies de no,u Alcalde. Passe a llegir directament els punts d’acord.

El Sr. Santiago, portaveu del grup municipal Podem, llig els punts d’acord de la moció.

Sr. Abad:
Gracias Sr. Alcalde. Acciones como esta son muy loables y populares, todos conocemos la 
gran solidaridad de Podemos, y del resto de izquierda social, sobre todo con los de sus 
respectivos partidos, a los que dejan bien colocados y con los bolsillos llenos. Desde Vox 
Alcoy sabemos que la situación de las familias alcoyanas no pasa por un buen momento, a 
la crisis del COVID, hay que añadir el aumento del precio de la luz, de los combustibles y de 
la  cesta de la  compra.  Al  parecer Podemos no es consciente o no le  importa que este 
Ayuntamiento  esté  endeudado  en  22  millones  de  euros,  ya  que  ha  aprobado  los 
presupuestos.  Les animo a presentar propuestas que mejoren la calidad de vida de los 
alcoyanos, intentemos hacer la vida más fácil de los que nos rodean y después ayudemos a 
los demás. Explíquenles a ellos, los mismos que ven como llega el recibo de la luz a final de 
mes,  quienes recuerdan día a día,  su nefasto Gobierno Central  cada vez que hacen la 
compra o ponen gasolina, que en lugar de exigir una bajada de impuestos a sus compis en 
el Gobierno, van a dedicarse a ayudar al tercer mundo con dinero del que no disponemos. 
Esta moción es mas de lo  mismo,  y  haciendo referencia  a  lo  que se dedica els  “Fons 
Valencians”, violencia de género, ciudad global, etc. en fin, la esencia de su Agenda 2030, 
cuya finalidad es implantarla a nivel global. Agenda totalmente opuesta a nuestras ideas y a 
nuestra agenda España. Gracias.

Sr. González:
Gràcies. Bé, des de Guanyar sempre hem defensat un augment de les partides municipals 
dedicades a cooperació internacional, i també un repartiment més just. Recorde quan es van 
impulsar els projectes que rebien aquestes partides, es decidiren criteris objectius i no ha dit 
com venia fent-se.  Jo,  personalment,  no coneixia aquesta entitat  que es presenta en la 
moció, ho comentàvem l’altre dia, el Fons Valencià per la Solidaritat, i creiem que formar-ne 
part seria una bona eina per a millorar la gestió d’aquests fons, per a sumar esforços i per a 
fer moviments de forma conjunta i cooperada des dels municipis. I, en general, creiem que 
és  junt  i  necessari  cooperar  amb altres  països  més  subdesenvolupats  per  a  reduir  les 
desigualtats.  Per  tant,  creiem  just  i  necessari  que  s’aprove  aquesta  proposta  i  que  es 
dediquen  recursos,  una  partida  pressupostària,  com  es  demana,  i  que  s’augmente  el 
percentatge d’ajudes fins al 0,7 %, que s’intente almenys, que hi haja un compromís per a 
augmentar-lo i que al final entenem que no sempre es pot posar la mateixa excusa que ens 
posa la dreta, primer dos d'aquí, perquè..., entenem que açò és xenofòbia, perquè si ajudem 
als que ho necessitem, siga de forma justa i ens anirà millor a tots i totes. Per tant, donarem 
suport a aquesta moció, no hi ha més. Gràcies.

Sr. Ivorra:
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Gràcies, Sr. Alcalde. A Compromís ens creiem i destaquem la importància de conscienciar 
sobre la construcció de societats pacífiques, justes i amb institucions democràtiques que 
respecten les llibertats i els drets humans. Com a Coalició Compromís, la nostra contribució 
en aquest vessant en l'àmbit local, ací a Alcoi, al País Valencià o a l’Estat, és la creació d’un 
món més humà, just, equitatiu, sostenible, encara que no li agrade a algú. L’Agenda 2030 i 
els seus objectius de desenvolupament sostenible, canalitzant la solidaritat dels ajuntaments 
i de la resta d’entitats públiques. Ací, a l’Ajuntament d’Alcoi, ja disposem d’una partida per a 
la subvenció de projectes de cooperació de 30.000 euros enguany. Malauradament, l’any 
passat n’eren 35, i de vegades hem patit a l'hora d’avaluar i fins i tot d’atorgar, ateses les 
dificultats de seguir i controlar els projectes de cooperació una vegada realitzats. Aquesta 
problemàtica o la impossibilitat d’aplegar a projectes escalables i continuats en el temps, ens 
fa afavorir i estar d’acord amb els principis i objectius del Fons Valencià de Solidaritat. Com a 
alcoians volem aportar al desenvolupament humà, just, equitatiu i sostenible, a la disminució 
de la pobresa, a la creació d’igualtat d’oportunitats, a l'enfortiment local i a l’enpoderament 
dels  drets  humans  en  països  empobrits  mitjançant  la  cooperació  municipalista  i 
descentralitzada;  així  com promoure  una  ciutadania  valenciana  amb consciència  crítica. 
Com a Compromís volem i creiem en el fonament del municipalisme com a impulsor d’un 
model de cooperació descentralitzada i específicament valencià. Volem assegurar que els 
fons destinats a cooperació s’inverteixen en cooperació, desenvolupament, amb la màxima 
transparència, no com en altres èpoques, i així aprofitar millor els recursos dels ajuntaments 
reduint les despeses en gestió, i en el cas d’emergències com les que pateixen els pobles 
de Sud-amèrica o altres, es puga garantir l'arribada de l’ajuda de forma ràpida i directa, a 
més  a  més  d’unes  intervencions  humanitàries  de  qualitat.  Com  a  conclusió,  creiem 
fermament en la participació des d’una xarxa plural i valenciana en projectes més grans, que 
tots sols seria molt difícil desenvolupar des d’ací, des d’Alcoi. Gràcies.

Sr. Jordi Martínez:
Moltes gràcies. Segon torn. No?..., ah!, perdó, clar, es que..., una voràgine de…

Sra. De Gracia:
Gràcies, company. Molt bon dia a totes i a tots els que estan ací presents i els que estan 
seguint-nos. Bé, jo..., crec que..., i el meu company Màrius Ivorra de Compromís, que ha 
llegit una part de coses que porta el pla estratègic d’aquest fons. Explica ben clar el procés 
que és,  que estan fent,  i  pense que com una entitat  que ja està ben fonamentada a la 
Comunitat Valenciana, que està treballant en molts ajuntaments, en moltes mancomunitats, 
ha de sumar-se a aquest projecte. Pense que la proposta que vna fer els companys de 
Podem és important,  hem d'anar  endavant  per  què anem treballant  en l’agenda 2030 i 
aquest és el camí que hem de seguir cap als fons europeus, cap als fons de cooperació que 
són ben importants. Per tant, el nostre suport i com no podia ser d’una altra manera, Alcoi és 
solidari, Alcoi treballarà per aquest fons, per a poder treballar totes aquestes feines. Gràcies.

Sr. Santiago:
Gràcies, Alcalde. Doncs bé, hola!, millor?, sí, bé deu ser..., la gravació se sent? D’acord. 
Això és important. Primer volia traslladar la voluntat dels responsables del Fons Valencià per 
a la Cooperació, que no era més que aquesta proposta es treballara de forma transversal, 
plural  i  que intentàrem arribar a un acord o a una declaració institucional,  i  així  ho hem 
intentat, així ho hem intentat. Hem parlat amb els diferents grups perquè això fora de mutu 
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acord i que poguérem arribar a un punt de trobada, tot i que no ha sigut possible. Sí que vull 
posar,  vull  valorar i  vull  parlar  des de l’estima, que els diferents grups ho han intentat  i  
realment  hem estat  en contacte permanent  durant  la  setmana perquè aquesta  proposta 
poguera tirar endavant amb l’acord unànime, però no ha sigut possible. De tota manera, vull 
valorar a tots, a tota la Corporació, que realment s’han fet els esforços necessaris perquè 
això poguera ser; però, evidentment, en molts casos, com pot ser el cas de Vox o, fins i tot,  
el  del  Partit  Popular,  que  té  algun  xicotet  dubte,  no  tire  endavant.  Però,  sincerament, 
m’agradaria,  doncs  això,  valorar  la  voluntat  per  part  de  tota  la  Corporació  d’arribar  als 
diferents  acords,  tot  i  tindre  projectes  polítics  diferents.  En  segon  lloc  ens  agradaria 
traslladar l’enhorabona a l’entitat, no només per la tasca realitzada o la tasca que estan 
realitzant, sinó també per la seua trajectòria, perquè cal recordar..., bé, ho ha comentat la 
senyora  De  Gracia,  que  està  formada,  en  aquest  cas,  per  132  socis,  entre  municipis  i 
mancomunitats,  i,  evidentment,  tenen  una  visió  plural  i  municipalista  que  precisament 
treballa per la cooperació, una cooperació en origen, evidentment vinculada al món local en 
països com Bolívia, l’Equador i el Salvador; i, per tant, que treballa segons uns eixos que 
entenem que des de la Corporació també compartim, com he dit, en base, en primer lloc, a 
projectes de cooperació internacional a través de projectes d’educació al desenvolupament, 
aquesta tasca sensibilitzadora tan important en moments tan durs com l’actual. I, en tercer 
lloc, també treballa respecte d’accions puntuals d’emergències humanitàries. En definitiva, 
com sembla que aquesta proposta tirarà endavant, si Alcoi s’adhereix finalment, serà una 
bona notícia per a demostrar, una vegada més, que Alcoi és solidari. Gràcies.

Sr. Alcalde:
Gràcies. Iniciem el segon torn.

Sr. Marcos Martínez:
Gràcies,  Sr.  Alcalde.  Bé,  evidentment és una cosa que tots hem de tindre clara i  és la 
solidaritat entre tots els pobles. Després, a mi, una de..., un dels dubtes que tinc és que, per 
exemple, en aquest cas Podem, en uns casos unificarà en un lloc les accions a prendre, 
com pot ser una finestreta única i en altres, doncs, volem eixir-se’n del que és..., Conselleria, 
per exemple, que ja té un fons de cooperació i una manera d’actuar per a poder diversificar 
aquestes ajudes. Aleshores, això confronta un poquet. A vegades, crec que no es tracta de 
duplicar, triplicar, quadruplicar estaments que es dediquen a una cosa, sinó centrar-se en un 
que  siga  de  veritat  eficient.  Aquest  és  el  dubte,  un  poc,  que  tinc  sobre  això.  No,  per 
descomptat,  en la  cooperació  i  tampoc en la  disposició  que ha tingut  el  Sr.  Santiago a 
discutir amb tots, com ha dit abans. Gràcies.

Sr. Abad:
Si. Agradecer las palabras del Sr. Santiago, por que si que es cierto que ha intentado llegar 
a un consenso unánime entre todos los grupos políticos, pero como ya ha comentado la Sra. 
De Gracia, esta moción, estos Fons Valencians están enfocados también en la Agenda 2030 
que nosotros no estamos de acuerdo con ella y como ya le comunique al Sr. Santiago pues 
no va a ser posible que respaldemos esta moción. Gracias.

Sra. Rosa García:
Gracias Sr. Alcalde. Si, yo no tenía pensado intervenir pero voy a hacerlo, muy brevemente, 
para decirle al Sr. Santiago que gracias por haber traído esta moción, gracias por su interés 
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en hablar con todo el mundo y no quería intervenir porque es una de las mociones más 
cortas que se han presentado, por lo menos en volumen, pero es que no hay nada más que 
añadir, quiero decir, que cuando algo es lógico es lógico, entonces me parece que cuando 
hablamos, como en este caso de solidaridad o en otros casos de derechos humanos, pues 
solamente hay una respuesta y por eso nuestro voto iba a ser que si, no pensaba hablar 
pero me parece importante también dejarlo claro. Gracias. 

Sr. Cantó:
Gràcies,  bon  dia.  No  tenim  cap  dubte  de  les  bones  intencions  de  Podem  a  presentar 
aquesta  moció  ni  molt  menys  el  treball  que  aporta  al  Fons  Valencià  de  Solidaritat.  El 
problema consisteix en les arques municipals  que no sabem si podrien complir amb els 
recursos econòmics que ens demanaria el fons valencià, a la vista de les objeccions del 
pressupost que van posar l’altre dia. No crec que puguem contribuir a fer més despesa a 
Alcoi,  tenint en compte que ja l’Ajuntament, com la Generalitat, com el Govern d’Espanya, ja 
té recursos per a aquestes finalitats. En aquest cas nosaltres ens abstindríem. 

Sra. De Gracia:
Sí, gràcies, Sr. Alcalde. Jo tan sols vull llegir una frase que porta el pla estratègic d’aquesta 
entitat, i diu així: «La mirada municipalista ha possibilitat una cooperació propera i eficaç, 
clarament de transferència de coneixements d’acords a les necessitats dels països. Això és 
el que hem de veure, la mirada municipalista, hem d'anar treballant per la solidaritat». Així és 
què, com he dit abans, el nostre suport a aquesta moció.

Sr. Alcalde:
Per tancar.

Sr. Santiago:
Molt breu. Vull tornar a reiterar el..., no se sent? ara sí. Tampoc? Simplement, vull tornar a 
reiterar el nostre agraïment i la voluntat de tota la Corporació per arribar a un acord unànime 
que  lamentablement  no  ha  sigut  possible.  Però  sí  que  s’han  posat  tots  els  esforços 
disponibles perquè així fora.I res, bé, la moció és curteta, perquè és la proposta que des del 
mateix  fons  ens fan arribar  perquè les  presentem en  els  diferents  ajuntaments.  Llavors 
nosaltres, en aquest cas, no tenim res a veure, sense més, gràcies.

Sr. Alcalde:
Passem a votació de la moció.

Seguidament, se sotmet a votació la moció presentada pel grup municipal Podem.

El Ple de la Corporació, per majoria, amb els vots a favor dels regidors dels grups municipals 
SOCIALISTA (12),  COMPROMÍS ALCOI (2), CIUDADANOS (1),  PODEM (2) i  GUANYAR 
ALCOI (2), l’abstenció dels regidors del grup municipal PARTIDO POPULAR (3) i el Regidor 
No Adscrit el Sr. Marcos Eduardo Martínez Coloma (1), i el vot en contra del regidor del grup 
municipal VOX (1), aprova la moció.

11. 8699/2022 GRUP MUNICIPAL PODEM 
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PREC CENTRE MULTIDISCIPLINAR MUNICIPAL D’ARTS I OFICIS
El Sr. Santiago, portaveu del grup municipal PODEM, llig el prec següent:

”EXPOSICIÓ DE MOTIUS

Després de treballar-ho amb representants de l’àmbit  creatiu de la nostra ciutat,  des de 
Podem  entenem  que  és  més  necessari  que  mai  posar  en  valor  la  importància 
socioeconòmica  de  les  diferents  activitats  artístiques  en  un  món  cada  vegada  més 
globalitzat. 

Al mateix temps, no podem perdre de vista que les activitats artístiques han tingut i tenen 
una gran rellevància històrica i cultural en les nostres comarques. I que Alcoi precisament 
compta amb l’Escola d’Art d’àmplia i contrastada trajectòria i arrelada a la nostra ciutat.

Per  això,  des  de  Podem  demanem  que  es  treballe  la  possibilitat  de  crear  un  punt 
multidisciplinar d’artistes i d’altres creadors i creadores a la nostra ciutat. Un projecte que 
fomente el desenvolupament i  el  coneixement d’arts i  oficis  de la nostra comarca i que 
puga,  al  mateix  temps,  motivar  la  generació  de  nova  ocupació  a  través  d’activitats  de 
caràcter artístic i contemporani.  I que tinga com a punt de referència el que ja s’està fent en 
d’altres zones de la nostra geografia a través de les «Fàbriques de Creació». 

És a dir, un Centre Multidisciplinar Municipal d’Arts i Oficis que tinga en compte l’àmbit de la 
fusteria, la serralleria, la mecànica, l’art (pintura i escultura) i la música, entre d’altres.  Que 
contemple la utilització d’espais per a projectes escenogràfics, culturals, creació multimèdia, 
etc. I que tinga espais comuns, zones individuals, com poden ser els tallers – i ferramentes 
compartides amb l’objectiu de ser un nexe d’unió entre la ciutat i el veïnat durant tot aquest  
procés creatiu.

Per tant, un nou espai de proximitat que siga referent, a on cada artista puga tindre el seu 
taller, un espai comú, que estiga obert a la ciutadania, al seu entorn i als col·lectius i que 
aspire a ser un motor de creació i producció cultural i social en benefici de la ciutadania.

És en aquest punt, a on les administracions públiques han de jugar un paper protagonista i 
dinamitzador que facilite la suma d’iniciatives socials, culturals i artístiques de cada zona. 

Per tot això, realitzem el següent prec;

- Creació d'un Centre Municipal d'Arts i Oficis.”

Sr. Llopis:
Molt bon dia, Sr. Alcalde, i gràcies per donar-me la paraula, i molt bon dia a totes i a tots. Així 
de primeres, els acceptem el prec. Vull dir que el plantejament ens agrada moltíssim i que, a 
més a més, era una qüestió que ja estàvem estudiant-la, que estàvem buscant diferents 
models, entre ells el que vostés estan fent menció. El que sí que nosaltres estem veient és 
com adaptar les necessitats que els nostres i les nostres creadores tenen i necessiten a la 

Documento firmado electrónicamente (RD 1671/2009). La autenticidad de este documento puede ser comprobada mediante 
el CSV: xxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxx en https://sedeelectronica.alcoi.org/validacion
Plaça d’Espanya, 1 – Tel. 965 53 71 00 – Fax 965 53 71 61 –  e-mail ajualcoi@alcoi.org – web http://www.alcoi.org

https://sedeelectronica.alcoi.org/validacion


Ajuntament d’Alcoi

nostra ciutat i també pensant en el futur dels nous creadors i creadores que puguen vindre a 
la nostra ciutat. La intenció també és conjuntament vore de treballar aquest futur projecte 
amb el teixit associatiu, amb el teixit educatiu i amb tot l’àmbit cultural i artístic, i com no, 
tenint el suport del Consell de Cultura i pensem que açò podria ser un punt de partida que 
treballarem conjuntament amb el Consell de Cultura, proposant-los la idea que poguérem 
tindre i sempre tenint en compte que hauríem de donar-nos temps, açò no serà una cosa 
que hui per a demà puguem dur-ho a terme. Per tant, haurem de vore quin serà el model 
que puguem adaptar, quin serà l’espai on puguem generar aquest punt com a centre d’arts i 
oficis, en tot el seu ampli aspecte i posar-se a treballar en ell. Aleshores, li acceptem el prec i 
moltes gràcies.

Sr. Santiago:
Simplement, vull agrair la predisposició de treballar aquesta proposta, que entenem que s’ha 
de treballar a foc lent, perquè entenem que potser un motor, precisament, per a totes les 
creadores i creadors de l’àmbit artístic de la nostra ciutat. Per tant, ens tindrà al seu costat 
per a treballar-lo i que puga veure la llum al més aviat possible. Gràcies.

12. 8701/2022 GRUP MUNICIPAL PODEM 
PREC  MILLORA IL·LUMINACIÓ I  SEGURETAT VIÀRIA A LA ZONA DEL C/  MESTRE 
JOSÉ RIBERA MONTES 
Sr. Ferrándiz:
Gràcies,  Alcalde.  Bon  dia  als  companys  i  companyes  i  a  totes  les  persones  que  ens 
segueixen.

El Sr. Ferrándiz, regidor del grup municipal Podem, llig el prec següent:

“Exposició de motius:

Des del grup municipal de Podem i després de les queixes que hem rebut per part del veïnat 
de la zona, hem reivindicat ja en alguna ocasió la necessitat de millorar la il·luminació del 
carrer Mestre José Ribera  Montes  des de després del parc El Romeral fins a l’inici dels 
túnels de Batoi.

Els veïns i veïnes de la zona reconeixen la il·luminació d’aquest tram, sobretot per millorar la 
visibilitat i la seguretat de la zona, hem adjuntat en l’exposició del prec unes imatges que ens 
han fet arribar que demostren la situació que pateixen en aquest carrer quan arriba la nit i 
compartim en el veïnat el parer que cal fer un esforç per a millorar-la i garantir la visibilitat  
nocturna. 
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Per  altra  banda,  ens  traslladen  també problemes  de  seguretat  viària  en  els  passos  de 
vianants d’aquest carrer que creuen amb els carrers La Llibertat i Joan de Joanes, adjuntem 
també unes imatges. Els veïns asseguren que ja s’ha produït algun atropellament i que en 
altres  ocasions  doncs  ha  estat  pròxim  a  ocórrer  per  les  actituds  incíviques  d’alguns 
conductors.
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Per tant, realitzarem els següents precs:

 Que es realitze una actuació per millorar la il·luminació i la visibilitat nocturna al C/ 
Mestre José Ribera Montes per millorar així i garantir la seguretat dels veïns i veïnes 
de la zona. 

 Que s’avalue la possibilitat d’establir alguns tipus de senyalística lumínica o l’actuació 
que  es  considere  més  oportuna  per  poder  millorar  la  seguretat  als  passos  de 
vianants que hem esmentat.” 

Sr. Jordi Martínez:
Moltes gràcies, Sr. Alcalde. Acceptem els precs. És cert que les fotos que il·lustren fa una 
sensació..., però jo crec que entenc que en la ciutat, tota la ciutat està sota el control de la 
capacitat  lumínica que té l’enllumenat públic i,  per tant,  cap està per sota del legalment 
establit. Sí que és cert que quan vam instal·lar l’aparcament del costat de la Colònia, va 
millorar la situació. Repassarem una altra vegada tota aquesta il·luminació. I en el tema del 
pas de vianants, sí que és cert que valorem una senyalística lumínica, per exemple, en terra, 
ho veig més difícil  perquè sabem que això és una zona provisional.  Jo crec que mai no 
s’havia pintat tant o s’havia fet tan cridaner el pintat d’un pas de vianants com és aquest. 
Però  intentaré  veure  de  quina  manera  reforcem  la  llum  a  la  nit  perquè  siga  més...,  li 
acceptem els dos precs.

Sr. Ferrandiz:
Bé, primer que res lil agraïm que s’accepten aquests precs, perquè estem segurs que els 
veïns i les veïnes de la zona ho agrairan. És cert, com comenta el Sr. Martínez, que amb 
l’establiment  de  la  zona  d’aparcament  pròxima als  túnels,  sí  que  ha  millorat  un  poc  la 
situació en aquest tram en concret. També és cert que les imatges en blanc i negre encara 
es veu una situació més greu de la que és en realitat i de la que es veu en color. No, no 
discutim, no, que es complisquen uns mínims, però sí que pensem que estaria bé fer un 
esforç. I reiterem l’agraïment.

13. 8704/2022 GRUP MUNICIPAL PODEM 
PREC SOBRE EL PARC DE CANTAGALLET
El grup municipal Podem presenta al Ple el prec següent:

«EXPOSICIÓ DE MOTIUS

En maig de 2019, ara fa quasi 3 anys, el govern plantejava la creació d’una zona específica 
per a gossos en la part alta del parc de Cantagallet.
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Durant aquest temps, eixa zona no s’ha pogut utilitzar, està tancada i per tant no es pot fer  
ús d’ella per part de la població.

Són moltes les persones que acudeixen als parcs a gaudir del temps d’oci i especialment en 
estiu, quan es converteixen en espais molt utilitzats, com a espais de convivència.

Per aquests motius, des de Podem entenem que, com la resta del parc, eixa zona ha d’estar 
oberta a la ciutadania per a facilitar el seu ús.

Per tot això, realitzem el següent prec; 

-  Obrir  la  part  alta  del  parc  per  a l’ús  general  de la  població,  fins  que s’habilite  l’espai 
específic per a gossos.»

Sr. Santiago:
Gràcies de nou. Bé, passaré directament a llegir el prec, perquè al final és..., estem parlant 
de la part alta del parc de Cantagallet, que està tancada.

El Sr. Santiago, portaveu del grup municipal Podem, llig el prec.

Sr. Santiago:
És una reivindicació veïnal, bàsicament.

Sr. Jordi Martínez:
Mire,  li  accepte  el  prec.  El  que  sí  que  m’agradaria  és  veure  també  la  possibilitat  de 
senyalitzar, per dir-ho d’alguna manera, que això té. Això té una finalitat, que és al final una 
zona específica per a gossos, en la qual hi haja una zona també on les mascotes puguen fer 
ús de l’antiga pileta que hi havia allí. Saben tots vostés que hi ha un projecte (....). A mi el 
que no m’agradaria és que, clar, això si no és una zona específica per a gossos, que és la 
que estem pensant, és el parc obert lliurement. I si és el parc obert lliurement, a mi el que no 
m’agradaria és que la  gent  puga confondre’s  i  que la gent  puga soltar  el  gos.  Per tant, 
acceptem el prec, indicarem que no és una zona per a gossos i que el gos com en altres 
zones de pas ha d’anar lligat i ha de respectar-se la llibertat que tenen les persones que 
puguen pujar allí. Però sí que els acceptem el prec.

14. 8917/2022 GRUP MUNICIPAL GUANYAR ALCOI 
MOCIÓ DE SUPORT AL POBLE SAHRAUÍ
El grup municipal Guanyar Alcoi presenta al Ple la moció següent:

«EXPOSICIÓ DE MOTIUS
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El procés de descolonització del Sàhara Occidental,  antiga colònia espanyola de la qual 
continua sent legalment la potència administradora i que el Marroc ocupa militarment des del 
1975, ha patit un atac amb el suport anunciat pel president del Govern d'Espanya al pla del 
Govern del Marroc per al Sàhara Occidental. 

El govern d'Espanya fa un gir molt significatiu a la postura històrica d'Espanya que sempre 
havia advocat  per una solució al  conflicte en línia amb el marcat  per les resolucions de 
l'ONU que reconeixen la sobirania política del Sàhara Occidental i,  per tant, reclamen la 
seua lliure determinació.

La brutal ocupació marroquina del territori sahrauí no sols viola el dret internacional, sinó 
que ataca constantment els drets humans de la població del Sàhara Occidental que viu sota 
la seua ocupació. El pla d'autonomia per al Sàhara Occidental dins del Regne del Marroc 
ignora que durant els últims 47 anys les autoritats marroquines han reprimit sistemàticament 
qualsevol moviment pels drets del poble sahrauí i els seus líders han sigut empresonats o 
desapareguts. 

La 45a Conferència EUCOCO de suport a la lluita del poble sahrauí celebrada a Las Palmas 
de Gran Canaria el mes de desembre passat, es va posicionar amb contundència com en 
les 44 edicions anteriors: a favor de l'exercici del dret inalienable i imprescriptible del poble 
sahrauí a l'autodeterminació i independència, a més del dret dels i les sahrauís a viure en el 
seu territori ocupat hui pel Marroc.

En definitiva, la posició expressada pel president del Govern d'Espanya trenca el consens 
internacional expressat per les Nacions Unides, la Unió Africana, o el Tribunal de Justícia 
Europeu que reiteradament no han reconegut  cap sobirania del Marroc sobre el  Sàhara 
Occidental.

Per tot això l’Ajuntament d’Alcoi acorda:

PRIMER.- Donar suport a la resolució del conflicte del Sàhara en el marc del procés de 
descolonització sustentat en les resolucions de l'ONU inclòs el dret d'autodeterminació del 
poble sahrauí mitjançant un referèndum.

SEGON.- Traslladar  al  Govern  d'Espanya  el  seu  rebuig  al  pla  del  Regne  del  Marroc 
d'autonomia per al Sàhara Occidental per no donar compliment a les resolucions de l'ONU 
en ignorar el dret a la lliure determinació del poble sahrauí.

TERCER.- Traslladar al Govern d'Espanya el seu suport al reconeixement de la República 
Àrab Sahrauí Democràtica. (RASD)»
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Sra. Obiol:
Sí,  hola  de  nou.  Aquesta  setmana  nosaltres  vam presentar  una  moció  amb uns  punts 
d’acord, però amb la col·laboració…, llig els…, Bé, tenim unes esmenes que hem recollit de 
tots els grups. Jo crec que és el que hem de votar, perquè nosaltres les hem acceptades, 
però llig aquestes o llig les anteriors i després aquestes? Jo preferisc llegir aquestes, clar…, 
«Primer., Instar el President espanyol...», a vore la normativa on està ací. Llig el text:

La Sra. Obiol, portaveu del grup municipal Guanyar Alcoi, llig els punts d’acord de la moció i 
que es transcriuen a continuació:

«PRIMER.- Instar el President Espanyol a rectificar públicament aquest canvi de posició i 
a treballar des de la responsabilitat legal i històrica per acompanyar el procés polític.

SEGON.- Donar suport a la resolució del conflicte del Sàhara en el marc del procés de 
descolonització sustentat en les resolucions de l’ONU inclòs el dret d’autodeterminació del 
poble sahrauí mitjançant un referèndum.

TERCER.- Traslladar al Govern d’Espanya el nostre rebuig al pla de Regne del Marroc 
d’autonomia per al Sàhara Occidental per no donar compliment a les resolucions de l’ONU 
en ignorar el dret a la lliure determinació del poble sahrauí.

QUART.- Traslladar  al  Govern  d’Espanya  el  nostre  suport  a  reconeixement  de  la 
República Àrab Sahrauí Democràtica (RASD) i la legitimitat del Front Polisàrio com a únic 
representant democràtic del poble sahrauí.

CINQUÉ.- Sol·licitar l’adopció de les accions polítiques necessàries per part del govern 
d’Espanya i  de la Unió Europea,  per a exigir  al  Regne del Marroc el  respecte als  drets 
humans i democràtics del poble sahrauí.

SISÉ.- Instar el Govern espanyol a consensuar decisions d’especial transcendència 
com  els  canvis  de  política  exterior  amb  la  resta  de  forces  polítiques  democràtiques 
representades en el Congrés i el Senat.

SETÉ.- Donar trasllat del present acord a la Diputació, a la Generalitat Valenciana, al 
Ministeri d’Afers Exteriors d’Espanya i al Delegat del Front Polisàrio al País Valencià.»

Sr. Alcalde:
Iniciem el debat.

Sr. Abad:
Esto no es  más que otra cortina  de humo para no afrontar  los problemas reales  de la 
población.  La  dejadez  de  los  distintos  gobiernos  de  España  de  la  situación  del  pueblo 
Saharaui, ha dejado patente durante años que este conflicto no les importa y se han lavado 
las manos ante él. Resaltando esta tibieza en cuanto a posicionamiento y actuación, toma 
especial relevancia la carta enviada por Pedro Sánchez al Rey de Marruecos. En España 
existe una democracia parlamentaria y cualquier afirmación suya, pone en riesgo el prestigio 
y  la  posición  internacional  de  nuestro  país,  evidentemente  no obliga  a  ningún  español. 
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Sánchez  demuestra,  una  vez  más,  el  desprecio  total  a  la  soberanía  nacional,  a  las 
instituciones,  al  parlamento  y  al  Estado  de  Derecho.  Estas  mociones  sólo  suponen  un 
intento de anotarse un punto por parte de quienes las presentan, pues no es competencia 
municipal y por si  en Guanyar no lo recuerdan,  en Alcoy siguen cayendo casas, siguen 
desprendiéndose márgenes, problemas con el alcantarillado, entre otros, y las dificultades 
económicas para las familias crecen día a día.  Pero a ustedes, como a Compromis, les 
importa mas quejarse del que hay escrito en castellano y no en valenciano, o de que en una 
publicación deportiva aparecen hombres y no mujeres,   vamos,  temas que les importan 
mucho a todos los alcoyanos. A ustedes el pueblo saharaui les importa lo mismo que los 
alcoyanos… es decir, nada. La política exterior es competencia del estado, los parlamentos 
autonómicos y  mucho menos los Ayuntamientos deben sumarse a causas internacionales. 
Gracias.

Sr. Santiago:
Des de Podem una vegada més volem mostrar el nostre suport i la nostra estima a la causa 
sahrauí. Ja porten molt de temps patint les diferents agressions i castics col·lectius per part  
del regne de Marroc. Per tant, entenem que Espanya no pot fugir de la seua responsabilitat 
històrica i en aquest cas jurídica sobre el Sàhara Occidental, no pot fugir de la defensa dels 
drets humans i del dret internacional. I, sobretot, no pot fugir del marc de les resolucions de 
Nacions Unides. És evident que el canvi de posicionament, és a dir, del PSOE, ens genera 
malestar i no ens agrada i, evidentment, no el compartim en absolut, perquè entenem que al 
final la defensa del poble sahrauí passa primerament per implementar el dret internacional; 
segon, pel respecte a les resolucions de Nacions Unides; i, tercer, pel respecte a la voluntat 
democràtica  del  poble  sahrauí,  és  a  dir,  la  solució  passa  per  celebrar  un  referèndum i 
respectar la lliure determinació del poble sahrauí. Gràcies.

Sra. Rosa García:
Gracias Sr. Alcalde. Bueno, nosotros, desde Ciudadanos, con o sin enmiendas, teníamos la 
misma  postura,  porque  después  de  las  enmiendas  nos  parece  que  no  varía  nuestro 
posicionamiento. Voy a comentar algunos de los puntos, en el punto 2, antes era el número 
1, pero ahora en el número 2 hablan del referéndum, pero este ya se abandonó hace unos 
años, la resolución de la ONU, desde 2021, ya no habla de referéndum, luego ese punto, 
habría que modificarlo o eliminarlo. Después, desde Ciudadanos, siempre hemos defendido 
que el proceso de descolonización se haga de acuerdo a las Naciones Unidas, y vamos a 
seguir en esa postura, porque la ciudadanía saharaui debe poder ser dueña de su destino, 
como establece el derecho internacional para las antiguas colonias. Por supuesto, desde mi 
partido,  recibimos  con  preocupación  el  anuncio  de  que  el  Gobierno  de  España  haya 
cambiado  la  postura  histórica  de  nuestro  país,  reconociendo  los  planes  del  Reino  de 
Marruecos para ejercer su soberanía sobre el  Sáhara Occidental.  Es inaceptable que el 
Gobierno de España haya decidido dar este giro de 180º de espaldas al parlamento y sin 
informar a la oposición. La política exterior española es un asunto de Estado que trasciende 
el color del partido del gobierno, y por tanto requiere como mínimo una ronda de contactos 
de cortesía antes de tomar esta decisión. Esta decisión del Gobierno de España se produce, 
además, en un contexto en el que va contra nuestros intereses y perjudica nuestra relación 
bilateral con Argelia. En una situación de escalada de precios de la electricidad por el precio 
del gas derivado de la invasión de Ucrania, poner en peligro el suministro a nuestro país 
desde Argelia puede ser fatal para nuestras familias y empresas. Y además está el punto 4 
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en apoyo al RASD, vamos a ver, que digan ellos, ¿no?, que digan los Saharauis, que sean 
ellos los que decidan república si o república no, ¿o vamos a decidir nosotros?, los 25 que 
estamos aquí, en Alcoy, vamos a decidir que tipo de gobierno deben de tener los saharauis, 
como aquí todo funciona a las mil maravillas, pues nada, nos metemos no ya en política 
nacionales del gobierno de España, no, nos vamos ya a política internacional, en fin. 

Sr. Ivorra:
Gràcies, Sr. Alcalde. És inconcebible que el Sr. President, Pedro Sánchez, done suport a la 
proposta  de  Marroc  sobre  l’autonomia  del  Sàhara,  tancant  la  porta  al  referèndum 
d’autodeterminació del poble sahrauí quan està recent la commemoració del 46é aniversari 
de  la  proclamació  de  la  República  Sahrauí  Democràtica.  Amb un  escenari  internacional 
complicat, conflicte armat a Ucraïna, amb la crisi energètica i amb els preus del combustible 
a l’alça, Espanya amb una carta ha perdut la confiança del seu major proveïdor de gas, fet 
que pot posar en perill, més encara, el creixement econòmic del país. Amb aquest escenari 
internacional tan greu, es remata amb els quasi 50 anys d’abandonament d’Espanya cap al 
Sàhara Occidental,  quan Espanya tenia l’obligació legal i  moral d’ajudar a solucionar-ho. 
Parlem d’un territori  assetjat  militarment pel Marroc, que en 2020 va trencar l’alto el  foc 
signat amb el Front Polisario, en 1991, per a posar fi a una guerra que es va iniciar entre tots 
dos, l’any 1975, un alto el foc que ara és inexistent i que implica una situació de guerra que 
la comunitat internacional ha deixat  en l’oblit  com altres conflictes bèl·lics que continuen 
sense finalitzar arreu del món. No tan sols hi ha una guerra en tot el món, n’hi ha moltes, 
encara que no ho semble. La violació dels drets humans que està patint tants anys el poble 
sahrauí pot experimentar ara una escalada amb l’acceptació de la proposta marroquina, atés 
l’antecedent de trencament de l’alto el foc de 2020. Com es pot entendre que Marroc, el país 
que hui dia continua reprimint els drets humans del poble sahrauí i no respecte els drets 
humans siga qui els ha de donar aquesta autonomia? Espanya, fins aquesta carta, liderava 
la comunitat internacional pel que fa al suport al referèndum d’autodeterminació. Ara canvia 
de bàndol, les explicacions que va donar el president Sánchez, ara fa dos dies no van ser 
gens  convincents.  Vull  remarcar  que  la  República  Àrab-Sahrauí  Democràtica,  està 
reconeguda per 84 països de tot el món amb ambaixades amb molts d’ells, a més de ser un 
membre  fundador  de  la  Unió  Africana.  Precisament  en  la  carta  fundacional  de  la  Unió 
Africana, es respecten les fronteres heretades del colonialisme i es condemna la violació 
d’aquest per tercers països com ara fa Marroc des de 1975, i no hem d’oblidar que el Front 
Polisario, com a moviment d’alliberament nacional, té també el reconeixement internacional 
com a legítim representant del poble sahrauí. La decisió del govern d’Espanya no pot portar 
gens bo per al Sàhara Occidental. Per tot això, des de Compromís instem a garantir els 
drets humans del poble sahrauí que continuen vulnerant-se, respectar i  complir  totes les 
resolucions internacionals que fan costat a la República Àrab-Sahrauí Democràtica i a les 
seues aspiracions democràtiques, treballar en sancions polítiques i econòmiques al Marroc i 
reconéixer l’estatut diplomàtic de la representació del Front Polisario,  i  a Espanya com a 
primer pas en el reconeixement de la República Àrab-Sahrauí Democràtica.

Sra. Payá:
Gracias de nuevo. Nuestra postura pues es clara al respecto, respecto a este tema, primero 
por las formas,  el  cambio de posición histórica de España respecto a la  solidaridad del 
Sahara Occidental se ha hecho de forma unilateral dado que no se han consultado en las 
Cortes ni  al principal partido de la oposición y parece ser que ni  siquiera al  Consejo de 
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Ministros  que  ignoraban  las  intenciones  de  Pedro  Sánchez  y  Albares,  por  tanto, 
desconocemos  los  fundamentos,  el  objetivo  de  su  decisión,  los  detalles  del  acuerdo 
alcanzado y ¿que gana España con este cambio de política?, segundo, por el contenido, 
solo conocemos el contenido, en un principio filtrada…, el contenido de la carta que fue 
filtrada, en un principio, parcialmente por Marruecos, y en la que dice: “España considera 
que la  propuesta marroquí  de autonomía presentada en 2007 como la base más seria, 
creíble y realista para que la resolución, para la resolución de este diferendo”, con una carta 
no, con una sola frase, con una sola frase Pedro Sánchez ha decidido, de forma unilateral 
cambiar la política exterior que España ha llevado a cabo frente al Sahara durante 40 años y 
de espaldas a todos y también, este cambio de política supone una ruptura del consenso 
político que ha habido con respecto a la política exterior también durante los últimos 40 
años. Sin embargo, el ministro Albares, buscando la cuadratura del círculo, subrayaba que 
apoyar el plan marroquí es perfectamente compatible con lo dispuesto en las resoluciones 
de Naciones Unidas sobre la libre determinación del pueblo saharaui, no, no es así, y por 
nuestra parte si que vamos a seguir apoyando las resoluciones de las Naciones Unidas, 
pero  respetando  el  derecho  de  la  autodeterminación  del  pueblo  saharaui,  apoyando  la 
resolución de la ONU de que el conflicto del Sahara Occidental debe resolverse mediante un 
compromiso pleno de las partes, mediante un proceso político en línia con las resolución 
2602 aprobada por el Consejo de Seguridad en el mes d’Octubre. El Gobierno de España 
debe de cumplir con sus obligaciones, como toda vía potencial administradora, defendiendo 
los acuerdos internacionales y los derechos humanos del pueblo saharauí y por ello hemos 
pedido que se añada a los puntos de acuerdo solicitar la adopción de medidas políticas, de 
acciones políticas necesarias por parte del Gobierno de España y de la Unión Europea para 
exigir al Reino de Marruecos el respeto a los derechos humanos y democráticos del pueblo 
saharauí.  No  vamos  a  añadir  la  exigencia  al  gobierno  de  una  rectificación  urgente  del 
cambio  de postura,  puesto  que lo  contemplan  en  las  enmiendas presentadas por  otros 
grupos. Gracias.

Sr. Alcalde:
Gràcies. La veritat és que la moció original que havia presentat Guanyar, haguera sigut més 
fàcil  que haguera obtingut el  suport  del nostre grup més que la resultant a partir  de les 
esmenes que s’han presentat i vull començar la meua intervenció reiterant la solidaritat i el 
suport al poble sahrauí, un poble al qual el nostre país, evidentment, està en deute i al qual 
aquesta ciutat especialment s’ha sentit i se sent molt vinculada. I també m’agradaria, si és 
possible, en la segona intervenció del Sr. Santiago, que crec que dels que estem ací és 
l’únic que ha estat en els campaments de Tindouf, que ens poguera explicar quines són les 
condicions de vida que el poble sahrauí té als campaments, com estan vivint, quina és la 
realitat que després de quasi 50 anys ha de suportar el poble sahrauí,  prop de 200.000 
refugiats que viuen en unes condicions extremes, inhumanes, que viuen dia a dia gràcies als 
programes de solidaritat internacional, el programa d’aliments, les ajudes de les ONG, de 
l'ONU, o de països com Espanya, que col·labora en ajuda humanitària per a intentar fer una 
miqueta més viable la vida en aquests campaments, campaments en els quals el 40% són 
menors de 17 anys. Estem parlant que després de quasi 50 anys, 74 resolucions de l'ONU, 
6 enviats especials, no s’ha avançat res, en 50 anys la comunitat internacional, les accions, 
les precisions,  la  defensa de la  lliure determinació del poble sahrauí  no s’ha aconseguit 
pegar cap pas endavant. Estem parlant que ja anem per la tercera generació de sahrauís i  
que  molts  d’ells  moriran  sense  haver  conegut  una  altra  via  que  és  malviure  en  un 
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campament de refugiats. Aquesta és la realitat que tenim, i sabem que en 50 anys no hem 
aconseguit absolutament res, i és cert, hi ha hagut un canvi de criteri per part del govern 
d’Espanya, canvi de criteri que com va dir el ministre d’Assumptes Exteriors, com ha dit el 
president,  s’ha  d'emmarcar  de  les  resolucions  de  Nacions  Unides  i  de  la  legalitat 
internacional,  perquè  ni  Espanya  ni  ningú  pot  saltar-se  les  resolucions  de  les  Nacions 
Unides i la legalitat internacional, i un canvi de criteri que no sé si serà encertat o no, però 
després de 50 anys podem permetre’s obrir altres espais de diàleg per a trobar una solució? 
Solució  que  ha  d’acabar  en un  referèndum,  això  no  ho  qüestiona  ningú,  serà  el  poble 
sahrauí el que decidirà si aquest acord, finalment, el subscriu o no el subscriu, i el nou marc 
en el qual es vol començar a dialogar és una proposta que es va fer en 2007 per part de 
Marroc, que l'ONU en aquesta resolució última, la 2602 de 2021 arreplega com a positiva, i 
ho diu expressament: «Tomando nota de la propuesta marroquí presentada en el 11 de abril 
de 2007 y acogiendo con beneplácito los esfuerzos serios y creíbles de Marruecos por hacer 
avanzar el proceso hacia una solución.» L'ONU no diu que aquesta proposta de 2007 és una 
barbaritat, és inassumible o va en contra de les resolucions de l'ONU, perquè al final l'ONU, 
la comunitat  internacional,  el  que volem tots,  és el  que demana també el MINURSO, la 
missió  especial  per  al  Sàhara,  que  és  una  solució política,  realista,  viable,  duradera  y 
aceptable por las partes, acceptable per les parts, per les dues parts. El que proposa Marroc 
és  un  model  d'autonomia  per  al  Sàhara  en  què  tinguen  totes  les  competències 
administratives,  fiscals  i  reservant-se  Marroc les  qüestions  religioses.  Per  tant,  tindria  el 
Sàhara,  l’autonomia  del  Sàhara,  tota  la  competència  administrativa,  econòmica,  fiscal, 
d’infraestructures, d’explotacions de recursos culturals i  mediambientals i  l’estat marroquí 
tindria  la  jurisdicció  exclusiva  en  matèria  de sobirania,  com la  bandera,  la  moneda,  les 
qüestions  religioses,  constitucionals  i  la  justícia.  El  poble  sahrauí  estaria  present  en  el 
parlament i en altres institucions nacionals. El que es planteja i el que ha plantejat el govern 
és: podem canviar aquest marc inicial de negociació i podem intentar avançar després de 50 
anys o continuem 50 anys més perquè generacions i generacions de sahrauís continuen en 
la situació en què estan vivint? No sé si arribarem a cap lloc, no sé si açò servirà per arribar  
a un acord o no, però el nostre partit el que defensa és que no hi haguera condicions prèvies 
a la negociació, que negocien lliurement i que el resultat siga acceptat pel poble sahrauí a 
través d’un referèndum i això és complir les resolucions de l'ONU.

Sra. Obiol:
Sí, gràcies. Abans sí que voldria incidir en el debat de com és de fàcil criticar-nos quan diem 
que parlem alguns grups, no tots, quan parlem en nom d’altres i de seguida en posicionen 
ells com a portaveus del que interessa o no a aquest consistori i aquesta ciutat. Això ho 
hajurien de tindre en compte. Nosaltres no hem sigut i ho hem dit moltes vegades, no hem 
sigut mai molt partidaris de presentar mocions o propostes que foren de fora de la..., de les 
nostres fronteres. I, bé, de fet, quan vaig eixir de regidora, em vaig passar tota una nit llegint  
totes les actes de la legislatura anterior, que per cert quina faenassa fa la gent de Secretaria, 
moltes gràcies. I em sobtava perquè parlaven de mocions que no tenien res a veure amb 
Alcoi, però òbviament, ara, amb el temps, sí que pense que estem tots..., que estava, que 
estava..., potser no sempre, però en moltes ocasions molt equivocada, perquè en el rerefons 
d’aquestes mocions i aquestes qüestions que se n'ixen de les nostres fronteres, podríem dir, 
hi ha coses que ens pertoca parlar i que ens parlen de coses fonamentals que nosaltres 
també fem en política municipal i que crec que és important, sobretot en aquest cas, crec 
que concerneix, interpel·la als compromisos que s’adquireixen amb les persones, sobretot a 
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les que estan més desprotegides, a les que no tenen poder. Jo crec que aquesta moció va 
en aquesta línia perquè òbviament jo no soc cap experta i Pablo, bé..., Pablo que parle per 
ell, però crec que no som cap experts de geopolítica internacional, ni defensarem res que no 
s’haja dit ja moltes vegades aquesta setmana. O que gent que també ha estat en els camps, 
com les nostres companyes, puguen ara incidir, i ens reconeixem en molts dels missatges, 
no en tots, però en molts dels missatges que han transmés els nostres companys. I, per tant, 
sí que m’agradaria incidir en algunes coses que amb el coneixement que jo tinc crec que, 
crec que és important ressaltar en aquest debat. El primer, en primer lloc, el vincle de la 
ciutat d’Alcoi que ha tingut amb aquesta població a través de la xarxa de famílies acollidores 
i crec que això... A més, està Aroa també ací, crec que això és molt important, i la necessitat 
de donar suport a aquesta tasca perquè sé que en les últimes edicions han tingut problemes 
per  aconseguir  famílies  i  seria  molt  important  que  aquest  vincle  continuara  viu.  La 
importància que ja han dit altres companys de recordar la responsabilitat de l’estat espanyol 
amb el destí d’aquest poble, de persones que estan en una situació, com bé deia el senyor 
Francés, en una situació de precarietat extrema i als que els han arravatat no només el 
present, sinó l’oportunitat d’imaginar un futur, de poder tindre un propòsit de futur, i això deu 
ser devastador. En tercer lloc, la vulnerabilitat  a la qual han arraconat el poble sahrauí i 
segons interessos aliens a ells,  que a la millor ara també estarien... L’altre dia parlàvem 
d’Ucraïna. També estaríem veient en aquesta situació quan interessos aliens a les persones 
que viuen en aquests territoris se’ls trenca la vida totalment i que costa d’assumir que es 
faça, que es faça així. Que ara parlem tant de la guerra d’Ucraïna i després oblidem o no 
tenim tant  en compte pobles com el sahrauí  o molts altres d’aquest  món, que estan en 
aquesta situació, i que es decidisca per interessos geopolítics que aquestes persones han 
de malviure en les condicions en què malviuen. Crec també que és important incidir en com 
de  fonamental  és  complir  els  acords  i  compromisos  subscrits,  sobretot  amb  els  més 
desprotegits, i com d’important és la lleialtat i saber que pots confiar en les decisions que 
prenen  altres  en  nom  teu.  El  Sr.  Francés  instava,  crec  que  molt  raonablement  i  molt 
encertadament,  estava parlant de les condicions de vida als camps i està molt  bé i està 
també molt bé que busquem, de veritat, acords possibilistes per a donar una solució. Jo crec 
que també, però hauria de ser amb els sahrauís, perquè són els més febles, primer amb els 
sahrauís, crec jo. De fet, vosté en parlava d’aquesta última resolució i posa ben clar que 
«sea aceptable  para  todas las  partes»,  però  és  que els  sahrauís han dit  que no estan 
contents amb el que ha passat ara amb el govern espanyol. I és això, jo no ho veig, sense 
ser cap experta, no veig malament que es busquen solucions per a aquesta situació de 
precarietat  extrema en la  qual  viuen.  Però  hauria  de preguntar-se  i  hauria  de parlar-se 
primerament  amb  els  més  desprotegits,  crec  que  és  una  de  les  principals  qüestions 
fonamentals que s’haurien de tindre en compte. I, per acabarm, i acabe en aquesta primera 
intervenció, crec que és molt important que tinguem en compte el dret de les persones a triar 
el seu destí col·lectiu, col·lectivament, és una cosa que nosaltres, a escala individual, tenim 
superassumida, que les persones podem fer el que nosaltres vulguem i decidir pel nostre 
destí  de  manera  individual.  Però  és  que  també  hauríem  de  respectar  això  de  manera 
col·lectiva. I,  per tant,  el  referèndum va en aquesta línia, com si fora possible, en algun 
moment. Això esperem. Anava a dir que els pobles, el poble sahrauí, les persones que estan 
vinculades al poble sahrauí, puguen triar com poden viure i de quina manera poden triar 
quines esmenes li fan a aquesta proposta d’autonomia que ja es va presentar en 2007 i que 
no han mostrat el seu acord en cap moment. I que siguen elles les que decidisquen, i que 
siguen elles les primeres que trien aquest destí. Gràcies.
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Sr. Marcos Martínez:
Gràcies, Sr. Alcalde. Bé, jo no sé si Pedro Sánchez serà recordat com el president que va 
acabar amb el problema del poble sahrauí, però, per descomptat, sí que és el president que 
ha posat d’acord tota la cambra en contra seua, i això és latent en aquest aspecte. Tota 
aquesta reflexió  que ens ha fet  vosté,  l’hauria  pogut  fer,  perfectament,  el  seu president 
abans de..., amb els seus socis de govern mateix o en el mateix parlament. Potser s’hauria 
estalviat  molts  problemes.  Per  què  no  ho  ha  fet  d’aquesta  manera?  Perquè  ens  han 
d'explicar, a posteriori, aquestes qüestions? A vegades, no sé..., la senyora Obiol no és una 
entesa,  jo  menys,  però  m’imagine  que  la  gent  que  està  allí  en  companyia  seua  i  els 
assessors que tenen, sí que deuen saber de què va la cosa. I jo que sé comptar, quan un té 
una coalició de govern, el més que pot fer és comptar amb els seus socis per a aquestes 
coses. Jo crec que tampoc no hauria sigut alarmant.  En qualsevol cas, per a mi el  que 
prima,  evidentment,  són  els  drets  d’aquestes  persones  que  estan  ací,  que  porten, 
evidentment, 50 anys patint de manera injusta, tot el que estan patint, i que és el que hem 
de tindre en compte a l'hora de votar aquesta moció i no..., i no les intencions, més bones o 
menys roïnes, de qui ho haja votat a termini. Gràcies.

Sr. Abad:
Si, voy a ser muy breve. Continuamos pensando que estas mociones, este tipo de mociones 
internacionales no son de competencia municipal y por eso nosotros tenemos esta postura. 
Nuestro voto respecto a esta moción pues será abstención. 

Sr. Santiago:
Gràcies  de  nou.  Doncs  aquestes  propostes  sí  que  ho  són,  sí  que  són  d’interés  de  la 
ciutadania i en aquest cas d’Alcoi, que com hem dit abans, és una, és una ciutat solidària, 
Sr. Francés, no soc l’únic que ha estat en els campaments de refugiats de Tindouf, ací a 
Alcoi  també  tenim  moltes  persones  que  han  pogut  participar  en  diferents  projectes  de 
cooperació, no només en temes del poble sahrauí, sinó també a Palestina, sí, bé, sí, sí, 
evidentment, sí, de la corporació, però bé. Volia fer-ho extensiu a moltes més persones que 
s’estan deixant el seu temps també per lluitar pels drets humans, i en aquest cas no donar-li  
l’esquena a un poble que està patint, com bé he dit, una sèrie d’agressions constants per 
part  del  regne de Marroc,  però no només per  la  situació  tan precària que es viu i  que 
afortunadament hem pogut compartir uns dies amb ells, sinó per la situació que pateixen 
d’agressions en el  Sàhara ocupat,  persecucions,  assassinats,  desaparicions...  De fet,  és 
molt difícil poder accedir, en aquests moments, al Sàhara Occidental, i en aquest moment 
hauríem d'entrar a parlar del que Brecinski parlava, del gran tauler mundial, la geopolítica, la 
geoeconomia, els diferents interessos econòmics i, sobretot, davant la situació actual en què 
tenim una potència, com és Rússia, que està ocupant el territori d’Ucraïna, tota la situació 
dels  diferents  gasoductes,  tant  els  que  venen  de  Rússia  com  els  que  van  per  la  part 
d’Algèria, on està posicionat cada país i jo crec que al final, a l'hora de poder entendre la 
decisió que, evidentment,  no és compartida,  hem de fer una anàlisi  en profunditat  de la 
situació actual geopolítica i geoeconòmica. Però crec que ara no toca, crec que ara estem 
parlant de drets humans, ara, tota la corporació, està parlant de respectar les resolucions 
dins del marc de les Nacions Unides, però ho fem amb el Sàhara, amb Palestina no ho fem, 
Israel és un soci preferencial de la Unió Europea, l’estat espanyol té una relació cordial amb 
Israel amb la compravenda d’armes, és un estat que està ocupant, en aquests moments, 
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Palestina des de fa ja molts anys. És exactament el mateix que està fent Rússia a Ucraïna, 
ningú no s’ha posat les mans al cap quan la comunitat internacional ha demanat el BDS per 
a Rússia, boicots, sancions i desinversions, ningú s’ha posat les mans al cap, ho ha entés 
com una ferramenta útil per a pressionar un país fins que respecte els drets humans. És 
exactament el mateix que estem demanant per a Palestina, o que s’està demanant per part 
dels palestins per arribar a una resolució de la situació d’ocupació que estan patint. Llavors, 
a nosaltres,  o  en aquest  cas  a  mi,  em sobta  la  doble,  la  doble  moral  d’alguns grups i 
probablement d’alguns líders polítics, que ara estan parlant que s’ha de respectar el marc 
de les resolucions de Nacions Unides, que s’ha de respectar el dret internacional, però per al 
poble  sahrauí,  probablement  és una pedra arrojadiza  contra Pedro Sánchez,  perquè no 
parla en els mateixos termes de Palestina ni del Kurdistan ni d’altres molts territoris ocupats. 
Per tant, una miqueta de coherència, una miqueta de coherència en el discurs, si el BDS és 
bo per a poder fer-li front a Rússia, el BDS és bo per a poder-li fer front a Israel, si hem de  
trencar relacions amb Rússia, hem de trencar relacions amb Israel. Per tant, simplement vull 
demanar que no li girem l’esquena als drets humans i, és més, és més, per la proposta que 
es planteja d’autonomia, no podem deixar en mans del seu botxí, del seu verdugo, al poble 
sahrauí. És que em sembla il·lògic, il·lògic; per tant, i per allò que diuen «primero lo nuestro, 
primero lo de casa», doncs jo crec que hem de llançar un missatge clar i contundent i no és 
més que la solidaritat, és precisament la tendresa dels diferents pobles del món. Gràcies.

Sra. Rosa García:
Gracias otra vez. Bueno, desde el apoyo, la solidaridad, la comprensión, la empatía por el 
pueblo  saharauí,  yo  voy a  reiterar  que nos vamos a abstener  en esta  votación por  los 
motivos que he expuesto anteriormente, pero si que quería incidir en que estoy casi al 100% 
de acuerdo en todo lo que ha dicho usted, Sr. Alcalde, en su intervención, casi, porque ha 
nombrado las resoluciones de la ONU y ha nombrado lo del referéndum y la ONU desestima 
el referéndum, pero desde luego quiero volver a recordar y a ponerme en sintonía con sus 
palabras  en  cuanto  a  que  el  pueblo  saharauí,  como  todos  los  pueblos,  deben  decidir 
libremente y por eso, por el punto 4 y por ese punto 2 que habla del referéndum, vamos a 
abstenernos en esta votación. Quiero decir que estoy de acuerdo en lo que usted ha dicho y 
que entiendo que sus palabras son una representación de lo que opina su gobierno,  el 
Partido Socialista aquí en Alcoy, pero ojo, desde luego no estoy de acuerdo con la decisión 
unilateral que tomó el cabeza de su partido, porque no tiene nombre.

Sr. Ivorra:
Gràcies, Sr. Alcalde. Entenc les seues paraules (....) i les puc compartir. La veritat és que és 
cert el que vosté estava parlant, però la problemàtica és perquè no ho ha fet abans el Sr. 
Pedro Sánchez?, perquè no ha parlat amb la resta de membres del seu govern?, perquè no 
ha parlat amb la resta de partits que li han estat donant suport? O siga, es podia plantejar  
com una solució viable, però fer-ho d'esquena a l’opinió pública, fer-ho d'esquena als seus 
socis, fer-ho d'esquena a la gent que li ha donat suport, no té cap sentit. Vosté ara ha parlat 
de les resolucions de les Nacions Unides, que les Nacions Unides l’ONU van donar, va dir 
els  esforços  clars  del  Marroc per  donar  suport,  els  esforços  clars  del  Marroc han sigut 
trencar l’alto el foc i continuar bombardejant i matant gent. Entenc, entenc que podia ser una 
postura clara per millorar la vida dels refugiats en les condicions que estan tenint, però és 
que la realitat és que no ho és, la realitat com ha plantejat és que estem deixant els refugiats 
en mans dels seus botxins, als quals mataran, els quals estan bombardejant-los ara mateix. 
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Aleshores,  fins  i  tot,  volent  entendre  el  seu  posicionament,  volent  entendre  la  postura 
d’intentar  millorar  les  qüestions  que  són  reals  ara  mateix,  no,  no  es  pot  aplegar  a 
comprendre que vulguem deixar en les seues mans la gent que estan bombardejant-los. 
Entenc que és un esforç, però no compartim ni la manera de com s’han plantejat en les 
formes en què s’ha fet, com s’ha plantejat en el Congrés, com s’ha negociat amb la resta de 
gent. Entenem que és una eixida honrosa per la seua part, per al seu govern, per al seu 
grup  municipal  en  l’Ajuntament  d’Alcoi.  N’entenem  el  posicionament,  però  no  es  pot 
compartir, no es pot compartir perquè no s’ha fet des de l’origen, l’origen està mal fet i el que 
hem de fer és reprendre-ho. De fet, no hem parlat del Partit Socialista, perquè entenem que 
hi ha diferents vessants del Partit Socialista que estan a favor i en contra del que ha fet el 
seu  mateix  president.  Entenem que  el  que  cal  dir-li  al  Sr.  Pedro  Sánchez  és  que  s’ha 
equivocat en el plantejament d’aquestes coses, jo crec que això ha de quedar palés.

Sra. Payá:
Gracias de nuevo. Independientemente de lo manifestado en mi primera intervención, en lo 
que nos ratificamos, quería hacer a modo…, una media reflexión, y es que ya nos resulta 
cansina la enésima crisis de gobierno y sus socios, nos resulta cansina, desde el minuto 0 
han estado con sus diferencias y con sus agravios, y esto, esto lo que deja patente es que 
en estos pésimos momentos que hemos pasados estos últimos años, han sido muy duros, 
estamos en las peores manos posibles, Pedro Sánchez se ha vuelto a quedar solo e incluso 
sus socios de gobierno le han montado un numerito,un numerito de esos que tanto les gusta 
en el Congreso de los Diputados, con banderizas y nosotros lo encontramos hipócrita, nos 
parece hipocresía en estado puro, si, hipocresía, hipocresía de toda la izquierda en general, 
y hay que tener en cuenta que en Unidas Podemos está toda la izquierda representada, 
también indirectamente Guanyar, por eso les recuerdo a los señores de Unidas Podemos 
que Pedro Sánchez gobierna gracias a su apoyo, que está en sus manos y solo en sus 
manos tumbar, tumbar este gobierno,  este gobierno, este pésimo gobierno,  este nefasto 
gobierno que nos está llevando a la ruina a todos los españoles y con el que se pelean 
todos los españoles, por eso nosotros les pediríamos, por responsabilidad, menos circo y 
más coherencia. 

Sr. Alcalde:
Mire,  Sra.  Payà,  el  govern  d’Espanya  és  un  govern  plural,  format  per  diferents  forces 
polítiques, amb un nivell de coincidència alt, però no del 100%, perquè són diferents forces 
polítiques, i hi ha a vegades que hi ha postures que estan d’acord i n’hi ha d’altres en què hi 
ha discrepàncies i es veuen, perquè som també un govern transparent. A mi el que sí que 
em preocupa és que vostés estiguen governant amb Vox i no hi ha discrepàncies, funciona 
perfectament  vostés  amb  l’extrema,  extrema,  extrema,  extrema  dreta,  això  sí  que  em 
preocupa, que un partit, que en algun moment aspirava a ser de centre, estiga governant tan 
a gust, tan sincronitzats, tan coordinats, amb la pitjor dreta d’Europa, això és preocupant, per 
a mi i per a molts ciutadans. I com diria Yolanda Díaz, la política exterior és una competència 
exclusiva del  president  del  govern,  que és qui  decideix  i  defineix  l’estratègia  de política 
exterior, això és així, i ha assumit el nostre president, en primera persona, el desgast i el  
qüestionament que s’ha fet a la postura que s’ha pres. I és cert que vivim en un moment, i  
s’ha mencionat per part d’alguns grups, en què la geopolítica condiciona i marca molt les 
postures i les polítiques exteriors, però diré una cosa, la geopolítica no pot condicionar ni 
marcar  el  respecte  als  drets  humans,  perquè  això  no  es  negocia,  això  no  forma  part 
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d’estratègies,  els  drets  humans  es  compleixen,  en  tots  els  llocs.  I  té  tota  la  raó  el  Sr. 
Santiago,  en què la  geopolítica  marca que hi  ha  dictadures  millors  i  altres,  hi  ha  drets 
humans que es defensen en major èmfasi que altres, lamentablement, lamentablement. I té 
raó la Sra. Obiol quan diu que, evidentment, els que hi ha de..., en primer lloc, la part més 
feble és la que ha de marcar les condicions, per acceptar si al final anem a un acord, de 
mutu acord, però és el que estem fent 50 anys, i malauradament no hem avançat gens. Per 
tant, el que està posant-se ara damunt la taula és: anem a veure si partint d’altres supòsits 
som capaços d’avançar en alguna cosa, el govern d’Espanya no ha dit què..., ni l'ONU ha dit 
que la proposta de Marroc siga la millor, sinó si serveix de base per a negociar i arribar a un 
acord. Que no sé si ho deuen saber, però el que si que puc dir-los és que el govern de 
Pedro Sánchez no donarà suport a cap acord que no estiga en el  marc de les Nacions 
Unides i en aquest marc passa per un referèndum, passa pel que el poble Sahrauí manifeste 
lliurement  si  està d’acord o no amb la proposta  que es duga.  Això  és el  que nosaltres 
defenem, però des d’una posició en la qual intentem canviar el que estem fent des de fa 50 
anys i no ens ha servit de res. Anem a veure si som capaços d'avançar.

Sra. Obiol:
Sí. Bé, seré molt breu perquè a mi el que m’interessaria molt  és que poguérem aprovar 
aquesta moció, que entenc que no té més transcendència d’aquest àmbit. Sempre estem 
dient el mateix, de dir, alçar el dit i dir «potser us ho hauríeu de mirar». No, mireu d’arreglar-
ho i, evidentment, cap acord sense referèndum, que sembla que no era el que..., el que, o 
almenys el que ha transcendit que havien acordat. El govern d’Espanya amb Pedro Sánchez 
al capdavant; i, per tant, això seria molt important, cap acord sense referèndum, cap acord 
sense la veu dels més desprotegits, cap acord també sense el consens de totes les forces, o 
almenys de totes les forces polítiques que sempre han defensat aquest referèndum. Que jo 
crec que és el principal problema d’aquesta última temptativa per a solucionar un conflicte 
d’aquesta magnitud, que és que no s’ha tingut en compte ni als més desprotegits ni tota la 
feina feta abans. Jo ja ho he assenyalat en la primera intervenció, però el Sr. Santiago ho ha 
exposat molt millor que jo, que és aquesta doble moral i com desprotegim els més febles 
pels interessos dels més poderosos, i els més poderosos, malauradament tampoc no estan 
als nostres governs i això ho hauríem de tindre en compte. I segurament he dit que no soc 
cap experta en geopolítica, la qual cosa és totalment certa, ja ho esteu veient, però ahir 
quan pensava com podria  estructurar  més o  menys açò,  vaig  recordar  un llibre  d’Enric 
Juliana, que us recomane molts, que és «Aquí no hem vingut a estudiar», que explica..., que 
novel·la  com  es  va  arribar  a  l’acord  de  no  intervindre  en  la  dictadura  franquista  per 
interessos d’altres països i interessos d’altres grups de poder fora del nostre país, mentre 
ací, tots ho sabem ben bé, tot i que hauríem de millorar la nostra memòria històrica, estàvem 
patint una repressió sagnant, durant 40 anys. Per tant, crec que és important que parlem en 
aquest consistori, crec que és important que això també transcendisca d’aquest consistori, 
que ho sàpien els alcoians i les alcoianes, que ho sàpien les famílies que tenen un vincle 
amb les entitats que han promogut aquest vincle. I a mi sí que m’agradaria i demane que 
repensem el  vot  d’aquesta  moció  més enllà  d’estires  i  arronses,  ho  he  dit  bé,  estires  i 
arronses  dels  partits,  perquè  ací  estem parlant  de  vides,  parlem  de  drets  humans.  És 
evident,  però quan parlem de drets humans és que estem parlant  de vides i  com vivim 
aquestes vides. Gràcies.

Sr. Alcalde:
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La moció es manté amb els punts d’acord que han plantejat. 

Seguidament, se sotmet a votació la moció presentada pel grup municipal Guanyar Alcoi.

El Ple de la Corporació, per majoria, amb els vots a favor dels regidors dels grups municipals 
PARTIDO POPULAR (3), COMPROMÍS ALCOI (2), PODEM (2) i GUANYAR ALCOI (2) i el 
Regidor No Adscrit el Sr. Marcos Eduardo Martínez Coloma (1), el vot en contra del regidor 
del  grup  municipal  SOCIALISTA (12),  i  l’abstenció  dels  regidors  dels  grups  municipals 
CIUDADANOS (1) i VOX (1), rebutja la moció.

15. 8919/2022 GRUP MUNICIPAL GUANYAR ALCOI 
PREC PER A LA TRANSPARÈNCIA EN IGUALTAT DE L’ASSOCIACIÓ DE SANT JORDI
La Sra. Obiol, portaveu del grup municipal Guanyar Alcoi, llig el prec següent:

«EXPOSICIÓ DE MOTIUS

Hem sabut que l'entitat Fonèvol va demanar a les diferents filades dades sobre el nombre de 
dones de ple dret que hi formen part. Malauradament de les 28 filades només 4 han respost 
a la seua demanda aportant-los la informació que sol·licitaven.

Com que l'Associació de Sant Jordi és una entitat privada que rep una gran quantitat de 
recursos públics, com que les festes són un patrimoni de tota la població i que organitza 
l'Associació de Sant Jordi per delegació de l'Ajuntament d'Alcoi i com que la llei d'igualtat  
obliga a l'Ajuntament a comptar amb informació suficient per a conéixer la situació de dones 
i  homes a  la  ciutat  i  promoure les  corresponents  accions per  a  assolir  la  seua igualtat 
efectiva plantegem el següent prec:

PRIMER.- Que l'Ajuntament  d'Alcoi  faça una petició  formal  a l'Associació  de Sant  Jordi 
perquè es facen públiques les dades del nombre de socis i sòcies de les diferents filades, 
especificant els membres de ple dret i desagregades per sexe.

SEGON.- Que en el conveni que es signa cada any amb l’Associació de Sant Jordi s'incloga 
específicament l’elaboració d’uns indicadors d'igualtat de gènere i origen.»

Sra. De Gracia:
Sí, gràcies, Sr. Alcalde. Bé, doncs, és cert, és cert que si volem tindre un pla d’igualtat i 
volem tindre una ciutat que puga abanderar la igualtat, hem de tindre aquestes dades. Sí 
que vull comentar-li a la Sra. Obiol que en el 2019 se'ls va sol·licitar el nombre de persones 
que estaven en les filades i el 2021 una altra vegada, ja que en el 2019 no ens van donar la 
informació  que  nosaltres  volíem,  ens  van  donar  una  informació  dels  associats  en 
l’Associació  de  Sant  Jordi.  Sí,  nombre  d’homes  i  nombre  de  dones.  No  obstant  això, 
nosaltres considerem que és important tindre aquestes dades, d’acord?, perquè sobretot si 
volem tindre aquesta igualtat, si volem que les Festes de Sant Jordi puguen gaudir-les totes i 
tots, necessitem saber en quin punt estem i, sobretot, per donar visibilitat també a aquestes 
filades que estan fent una bona integració de la dona, que hi ha moltes dones que ja en són 
membres. Jo puc dir que soc membre de ple dret d’una filà; per tant, sí que m’agradaria que 
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la meua filà estiguera visibilitzada i que vegeren que sí que hi ha aquest suport, com n’hi ha 
en d’altres també. I també les que no per a poder donar-li aquesta visió que han de ser 
integradores i  han de lluitar  per la igualtat.  Per tant,  el  prec li  l’acceptem. A més,  en el 
conveni,  per  descomptat  que  sí  que  es  demanarà  que  estiguen  aquestes  dades 
desagregades,  perquè, com bé dic,  és important,  i  des de la Unitat  d’Igualtat continuem 
treballant per la igualtat. En el pla estem treballant també aquest tema juntament amb el 
sociòleg perquè quede reflectit. I sense més, crec que d’aquestes Festes de Sant Jordi en 
gaudirem totes i tots amb molt de gust, i el prec queda aprovat.

Sra. Obiol:
Bé, vull mostrar la nostra, la nostra satisfacció per l’acceptació d’aquest prec, perquè crec 
que és, crec que va en sintonia amb la promoció de la igualtat de gènere. Sí que és cert que 
en el conveni, en l’últim conveni al qual nosaltres tenim accés, s’incorpora el pla d’igualtat,  
caducat, eh!, però s’incorpora. Però seria molt important tindre aquestes dades perquè, si 
no, no sabem de què estem parlant. Per tant, ens afegim al desig de la regidora De Gracia, 
que isquem aquestes festes amb goig, però amb igualtat. Gràcies.

16. 8920/2022 GRUP MUNICIPAL GUANYAR ALCOI 
PREC PER A LA CREACIÓ D’UN BANC DEL MOVIMENT
Sra. Obiol:
Vaig jo també. Sí, gràcies. 

La Sra. Obiol, portaveu del grup municipal Guanyar Alcoi, llig el prec següent:

«EXPOSICIÓ DE MOTIUS

Segons la darrera enquesta de salut de l'INE un 33% de la població espanyola ha trobat 
limitacions per a dur a terme les seues activitats diàries en els últims 6 mesos. A la mateixa 
estadística un 16% de la població de 15 i més anys est troba amb dificultats de mobilitat. A 
més  a  més  és  habitual  a  una  ciutat  de  la  nostra  grandària  que  cada  dia  desenes  de 
persones necessiten unes crosses o d'una cadira de rodes de manera puntual en el temps 
per causes accidentals.

Precisament en aquesta moció ens volem centrar en les situacions puntuals que al llarg de 
la vida d'una persona el pot dur a necessitar algun tipus d'aparell ortopèdic. La necessitat 
molt concreta en el temps a més a més de l'obligació d'alinear-se amb l'agenda 2030 (en 
l’Objectiu  12:  producció  i  consum responsable)  fa  necessari  plantejar-se  un  sistema de 
reutilització dels aparells ortopèdics.

En aquest sentit, el "Banc del Moviment" de l'Ajuntament de Barcelona. Un servei municipal 
que posa a la disposició dels ciutadans i ciutadanes que ho necessiten cadires de rodes, 
caminadors, crosses, llits articulats i altres productes de suport a persones amb discapacitat 
i/o dificultats de moviment existeix, i també ofereix productes tecnològics de suport per a tota 
classe de discapacitat, com ara dispositius per a l'ordinador o joguines adaptades.

Per aquests motius plantegem els següents precs:
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PRIMER.- Que  s'organitze  una  trobada  amb les  persones  responsables  d'aquest  servei 
perquè se'ns plantege les potencialitats d'un servei d'aquestes característiques.

SEGON.- Que  s'implemente  un  servei  d'aquestes  característiques,  si  s'escau,  en 
col·laboració amb la societat civil.»

Sra. De Gracia:
Gràcies. Bé, en aquest prec he d'explicar-li algunes coses que són importants, i que la gent 
també conega, d’acord? El primer punt: «Que s’organitze la trobada», per descomptat, a mi 
m’agrada molt com treballen en diferents ciutats que ja tenen les coses ben organitzades, 
ben fetes, perquè ens ensenyem, perquè podem saber i podem també veure que és el que 
es pot fer. Per tant, en el primer punt estic completament d’acord. En el segon punt sí que he 
d'explicar que ja en un Consell de Benestar Social en el qual vostés són també partícips, es 
va comentar  aquest  tema perquè hi  ha entitats  que estan treballant  aquesta necessitat, 
d’acord? El primer que hem de tindre en compte és que es necessita un bon lloc, un bon 
espai per a poder tindre abastit  aquest material,  perquè és voluminós. Estem parlant de 
material com són llits, com són cadires de rodes, com són andadors. Per tant, no disposem 
d’aqeust espai material, però sí que hi ha una entitat que és la Creu Roja que sí que ho 
gestiona,  sí  que ho té i  sí  que està donant  aquest  servei,  d’acord? Sí  que és cert  que 
nosaltres,  des  del  Departament  de Polítiques  Inclusives,  concretament  en Dependència, 
tenim dues grues que es deixen en préstec a persones que les necessiten. I, per què estic 
contant-li açò? Perquè també pensem que el material ha de ser de bon ús, de primera mà. 
Fa anys, jo no ho he conegut, però sí que fa anys, en el Departament, es va posar i es va 
impulsar, estic parlant-li de temps anterior, necessitàvem també gent per a poder mantindre 
aquest material, que estiguera tot en bones condicions, en bon ús, perquè la gent és molt 
solidària, la gent ho vol donar tot, però realment quan hi arribava alguna cosa, a vegades no 
era servible o no es podia utilitzar. Per tant, el que es va pretendre és comprar-lo, o siga, 
que  fora  una  cosa realment  d’un  ús  adequat  i  correcte  per  a  poder  ser  utilitzat  per  la 
ciutadania. Com que no hi ha espai, nosaltres el que tenim són les dues grues que és el que 
realment és el que més demanda té en el Departament. Sí que és cert que moltes persones 
diuen que hi ha una demanda i hi ha gent que ho dona o ho cedeix. Nosaltres fem un poc 
també d’intermediaris;  per tant,  sí  que estem ací  contribuint  al  fet  que la  ciutadania,  en 
general, puga tindre aquest recurs i el tema de la Creu Roja que sí que està fent-ho com a 
préstec.  Puc comentar coses que tenen en estoc,  cadires de rodes,  andadors,  baranes, 
coixins, i coses que ja han prestat i que té la ciutadania en general. Per tant, és un poc 
complicat el tema de poder fer aquest espai i aquest ús, perquè es necessitaria mantindre’l, 
perquè necessitaria tindre’l, però estic oberta a poder reconéixer els recursos que tenen a la 
ciutat de Barcelona, en què, de fet, ho porten dues entitats també, que són les que estan 
portant aquest tema, d’acord? Nosaltres ací en tenim una, que és la que tenim, que és la 
Creu Roja,  que està donant  aquest  suport  i  jo pense que és conéixer-ho i  és veure les 
necessitats que hi ha. Sí que està donant-se aquest ús; per tant, es podrà estudiar i veure la 
forma de poder-ho fer més efectiu.

Sra. Obiol:
Sí, bé, és que si ens fixen..., bé..., primerament, nosaltres coneixíem la demanda del Consell 
de Benestar i que va vindre, sobretot Avanzar, i hem parlat amb ells també. Per tant, en això 
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no és desconeixement, sinó que sabem que hi havia aquesta demanda; però també sabem 
que no s’ha fet. Nosaltres el que reclamen és un servei municipal que es pot cogestionar o 
gestionar absolutament des de les..., des de la societat civil, des de les entitats socials, si 
s’escau,  si  es  decideix  així.  De  fet,  és  així  com  ho  fan  a  l’Ajuntament  de  Barcelona  i 
l’Ajuntament de Barcelona, a més a més, no és gratuït, si no es paga una quota, aquesta 
quota que és com un dipòsit, va descomptant-se segons el temps que va passant, perquè 
s’entén que hi ha un major ús i, per tant, s’estropegen més, i així ajuden també a reposar els 
aparells. Clar, és una cosa que nosaltres..., realment, les famílies i les persones d’aquest 
poble ja fem, perquè el teu fill o algú té un esquinç, tu demanes a les teues companyes de 
feina o als  teus veïns o als  teus  amics si  tenen unes croses per  a deixar-te,  per  a no 
comprar-te-les,  perquè  d'ací  a  dos  mesos  no  les  necessitaràs.  Per  tant,  seria  que 
l’Ajuntament d’Alcoi evitara que la gent que no té aquestes xarxes, no estiga desabastida; i, 
a més, també, per veure i evidenciar que un ajuntament d’aquestes característiques promou 
serveis que protegeixen les persones en qüestions tan quotidianes com és aquesta manca 
de mobilitat, simplement això. Nosaltres esperem que aquesta reunió amb l’Ajuntament de 
Barcelona o altres..., nosaltres coneixem aquesta, però no les coneixem totes...,  es puga 
dur..., puga tindre els seus fruits i puguem, d'ací a uns anys, poder veure aquest servei en 
funcionament.

Sra. De Gracia:
Sí, solament vull recordar que nosaltres treballem molt amb la Creu Roja, que és una entitat 
que col·labora molt amb l’Ajuntament igual supose que a Barcelona, on deu haver-hi altres 
entitats que hi treballen. Per tant, a banda que l’Ajuntament puga veure la manera de fer-ho, 
pense que aquest servei ja està donant-se en certa manera, perquè estem col·laborant i 
està coordinat tot, d’acord? Quan hi ha una demanda es fa; no obstant això, ja dic, estic 
oberta a poder estudiar i veure el procediment de poder fer aquesta sol·licitud. Gràcies.

17. 8921/2022 GRUP MUNICIPAL GUANYAR ALCOI 
PREC PER A LA PROMOCIÓ DEL DRET A COMPTAR AMB UN COMPTE CORRENT 
GRATUÏT
La Sra. Obiol, portaveu del grup municipal Guanyar Alcoi, llig el prec següent:

«EXPOSICIÓ DE MOTIUS

Les persones que pateixen una situació de vulnerabilitat  econòmica i social tenen dret a 
poder comptar amb un compte bancari gratuït. I les entitats financeres tenen l'obligació de 
facilitar-ne un. L'objectiu d'aquesta mesura és evitar l'exclusió financera i agreujar el seu 
estat de vulnerabilitat en dificultar l'accés a serveis bàsics com l'aigua corrent o l'electricitat, 
l'accés a un habitatge o a prestacions socials bàsiques.

No obstant  això,  només les persones que acudeixen als  serveis  socials  poden conéixer 
aquest dret i no és únicament aquesta la població desfavorida.

Per aquests motius plantegem el següent prec:
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PRIMER.- Que  des  de  l'Ajuntament  es  faça  una  campanya  informativa  adreçada  a  la 
població en general perquè es conega aquest dret i la manera en com fer-lo efectiu.»

Sra. De Gracia:
Sí, gràcies, Sr. Alcalde. S’accepta i s’estudiarà la manera més efectiva de poder fer aquesta 
informació perquè arribe a tota la ciutadania.

Sra. Obiol:
Doncs, manifestem la nostra satisfacció per l’aprovació d’aquest prec, perquè pensem que 
és important per a fer, sobretot per una cosa que abans vosté també deia, quan parlava de 
la Creu Roja, i crec que és important que es veja que hi ha alguns serveis, alguns drets que 
són transversals, que no per estar en una situació de vulnerabilitat o per creure..., perquè 
hem de pensar també que els Serveis Socials, malauradament, estan molt estigmatitzats; és 
a dir, que nosaltres amb aquestes campanyes informatives, fent-les transversals, adreçant-
se a tothom, puguem fer veure a la població d’Alcoi que aquests serveis estan per a utilitzar-
se, que l’administració pública es preocupa per ells i per elles i que no fa falta que tu et  
consideres pobra. Una altra cosa és ser-ho, que a vegades no ens considerem pobres i ho 
som, per a poder optar a aquests serveis, que no per la vergonya d’anar a demanar alguna 
cosa, que és una cosa que tenim molt instal·lada en el nostre imaginari col·lectiu, i puguem 
reclamar  aquesta,  o  bé  el  compte  corrent  o  bé  els  altres  aparells  ortopèdics  de  què 
parlàvem. Gràcies.

18. 8900/2022 GRUP MUNICIPAL VOX ALCOY 
MOCIÓ PER A LA IMPLANTACIÓ DEL CAIXER CIUTADÀ 
El grupo municipal Vox presenta al Pleno la siguiente moción:

“EXPOSICIÓN DE MOTIVOS

Estos  dos  años  han  puesto  de  manifiesto  la  falta  de  impulso  de  medios  electrónicos, 
informáticos y telemáticos para la realización de los trámites con la administración. Líneas 
de teléfono colapsadas, cita previa dilatada en el tiempo, en fin, una forma de trabajar poco 
ágil y práctica.

Una  administración  con  menos  papel  es  más  eficaz  y  eficiente,  ahorra  costes  tanto  a 
ciudadanos como a empresas, sin olvidar que disponer de los documentos y la información 
en formato electrónico, facilita el cumplimiento de la legislación en materia de transparencia.
La administración pública no debe ser una traba, no tiene sentido que un ciudadano tenga 
que pedir un día libre en su trabajo para poder realizar los trámites que precise.

Implantar cajeros ciudadanos que faciliten la realización de trámites municipales sin tener 
que desplazarse hasta las dependencias del Ayuntamiento, pudiendo ampliar el horario de 
uso durante las 24 horas del día.

En ellos se podrían realizar algunas tareas administrativas, con posibilidad de ir ampliando 
el servicio, no se trata de eliminar servicios presenciales, pues siempre habrán ciudadanos 
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que prefieran utilizar el sistema presencial, sólo se pretende evitarles el desplazamiento si 
esa gestión puede hacerse a través del cajero y así agilizar los trámites municipales.

Es acercar la administración a la ciudadanía, con un funcionamiento intuitivo y sencillo como 
el uso del DNI electrónico o la tarjeta ciudadana.

Desde el GM Vox Alcoy entendemos que es una buena medida que podría materializarse en 
el marco de la Estrategia de Desarrollo Urbano Sostenible e Integrado (EDUSI).

PUNTOS DE ACUERDO

Primero.- Iniciar las gestiones oportunas para la colocación de un cajero ciudadano en el 
Ayuntamiento de Alcoy, como prueba piloto.

Segundo.- En caso de su buen funcionamiento y aceptación, se extienda este servicio a 
otros  edificios  públicos  de  la  ciudad  o  locales  de  propiedad  municipal  y  así  cubrir  las 
necesidades de todos los ciudadanos en cada uno de los barrios de la ciudad.

Tercero.-  Se estudie su viabilidad y colocación en exteriores para dar servicio las 24 horas.”

Sr. Abad:
Voy a leer los puntos de acuerdo. Perdón.

El Sr. Abad, portavoz del grupo municipal Vox, lee los puntos de acuerdo de la moción.

Sr. Alcalde:
Iniciem el debat.

Sr. Marcos Martínez:
Gràcies de nou. Bé, a mi em pareix una iniciativa interessant, interessant entre altres coses 
perquè estem treballant ja sobre una targeta ciutadana, per exemple, que és un model a 
tindre en compte i per a poder tramitar moltes coses mitjançant aquesta targeta. Jo mateix 
he demanat que es posen terminals en llocs com, per exemple, el vestíbul de l’Ajuntament o 
on està Registre perquè la gent puga..., la que no tinga accés a tindre un ordinador, doncs 
puga tindre un lloc on fer els seus tràmits en l’administració. I aquesta seria una ferramenta 
més, si anem cap a una societat digital, l’evident és posar els mitjans perquè siga la més 
còmoda i fàcil per a tots. Jo en aquest aspecte veig una iniciativa, iniciativa, a més, que no té 
cap color i que podria ser interessant, sobretot fer una prova pilot i a partir d’ací veure de 
quina manera es podria millorar o es podria posar en funcionament aquest tema. Gràcies

Sra. González:
Gràcies. Bé, nosaltres entenem que el que es demana en aquesta moció buscava, busca 
beneficiar la població. Però creiem que no va en la bona direcció,  que no compartim la 
lectura en aquest sentit. Entenem que en la situació actual hi ha una part de la ciutadania 
que té accés, més limitat, a tràmits electrònics; i, per tant, els costa més realitzar tràmits 
digitalment, en part també perquè no tenen mitjans físics, encara que la major part de la 
població al final acaba tenint un mòbil hui en dia, Hauria de ser possible realitzar aquests 
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tràmits d’aquesta manera, però en part també, una part important en molts casos, fer que no 
tenen les capacitats, la informació o la formació per a fer-ho, i la solució per a aquestes 
persones no creiem que siga dotar-los de més aparells electrònics, distribuïts per la ciutat o 
com siga, encara que (....) edificis públics, tipus de caixer electrònic com es demana, perquè 
en la pandèmia sí que és veritat que s’han evidenciat les mancances tecnològiques de part 
de la població, encara que hem guanyat al final, després. Per a una altra part hem guanyat 
millorant, a la força, o..., continuem millorant perquè ja era una tendència general. Doncs 
això, millorant les gestions tecnològiques per a facilitar les gestions no presencials, que s’ha 
de continuar millorant. Per exemple, la proposta que va fer ciutadana, com es parlava, si es 
fa bé, pot ajudar, clar, però la solució als problemes d’una part de la ciutadania per a les 
gestions electròniques ara no creiem que és augmentar  els  mètodes per  a fer  gestions 
electròniques.  Creiem que aquest  no és el  límit  en  part,  creiem que el  que demana la 
ciutadania, el que necessita la ciutadania és garantir-li una atenció presencial suficient i de 
qualitat. Vull dir, anar ajudant-los i formar-los, si és el cas per a... Vull dir, per a facilitar les 
gestions i els tràmits. Com deia, al final, el que hem guanyat amb la pandèmia està molt bé 
en  aquesta  part  d’augmentar  les  gestions  electròniques,  però  no  podem  perdre,  amb 
aquesta excusa, l’atenció presencial.  Creiem que és el  que cal reforçar.  S’han presentat 
algunes propostes en aquest saló de plens en aquest sentit, fins i tot oficines als barris, però, 
així i tot, creiem que s’han de posar mesures en pràctica, que aquestes mesures s’han de 
posar en pràctica perquè no podem permetre's més aquestes situacions, ho hem vist en 
l’atenció  a  les  entitats  bancàries,  que  s’ha  exigit  i  s’ha  vist  raonable  que  s’augmentara 
l’atenció  presencial.  I  entenem  que  a  la  resta  d’institucions  amb  oficines,  només  parla 
d’ajuntaments, creiem que és un problema general de les institucions. Entenem que estem 
en el mateix cas i s’ha d’augmentar la presència vital, i veiem que aquesta moció no va en 
aquest sentit; per tant, no podem votar-ne a favor. Gràcies.

Sr. Santiago:
Gràcies de nou, Alcalde. Doncs, una miqueta en la línia del que ha comentat el company de 
Guanyar.  És  sincer  i  segurament  el  company  de  Vox  ho  pot  afirmar,  hem  intentat  dur 
aquesta  proposta  amb bons  ulls,  entenem l’essència  d'aquesta,  és  a  dir,  la  intenció  de 
millorar l’administració pública o d’apropar-la, però al mateix temps entenem que està crua, 
que no acaba d’estar del tot  madura i entenem que no és encertada per a poder dur-la 
endavant. I, al mateix temps, ho acaba de comentar també el Sr. González, va precisament 
en la direcció oposada al que, precisament, des de Podem hem proposat i no s’ha acceptat, 
i  no s’ha acceptat,  que és l’Oficina d’Atenció Tecnològica que precisament  podria fer-se 
d’una forma descentralitzada i igual que la policia de barri, que és un servei que és molt 
necessari,  doncs es podria fer també en diferents espais de la nostra ciutat per a poder 
facilitar un acompanyament en el dia a dia de les diferents gestions que es poden fer a 
través de l'administració pública, en aquest cas, de l’Ajuntament. Per tant, tot i això, com 
nosaltres  anem  en  la  línia  de  fer  aquest  tipus  de  polítiques  que  puguen  aproximar 
l’administració pública al dia a dia de la gent i a les diferents gestions que s’hagen de dur a 
terme per a, precisament, reduir l'escletxa digital i facilitar el seu accés, doncs precisament 
per tot això no podem donar suport a la proposta.

Sra. Rosa Garcia:
Si, pues vamos a ir, más o menos, en la misma línea de los compañeros que me preceden,  
porque desde mi Grupo Municipal Ciudadanos consideramos que la moción que presenta 
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Vox está bien intencionada porque se pretende con ella agilizar la administración y facilitar la 
vida de los alcoyanos pero tenemos muchas dudas sobre que trámites concretos quieren 
que se realicen a través de la implantación de cajeros ciudadanos, porque en la exposición 
de  motivos  no  lo  aclara  demasiado  bien,  nos  nos  parece  suficientemente  ilustrativa  y 
tampoco contamos con un estudio sobre la viabilidad técnica administrativa y económica de 
su puesta en funcionamiento y luego, otro punto de discrepancia con la moción que plantean 
es que en su punto de acuerdo primero se solicita la colocación de un cajero ciudadano en 
el Ayuntamiento de Alcoy como prueba piloto porque, a nuestro entender, creemos que sería 
más lógico que se realizara un estudio previo sobre la viabilidad de la implantación de este 
servicio. Esto Sr. Abad me gustaría que lo tomara como, como una pequeña enmienda en 
cuyo caso, si la aceptara, que en lugar de “como prueba piloto” se pidiera un estudio previo 
sobre la viabilidad de ese servicio, que nos parece que tiene muy buena intención, pues 
entonces si apoyaríamos la propuesta, porque podría ser un servicio complementario a la 
tarjeta ciudadana que pidió el grupo Ciudadanos.

Sra. Guillem:
Gràcies  de nou,  Sr.  Alcalde.  Bé,  crec  que  no diré  res  que no  s’haja  dit  ja.  Tots  ací  ja 
coneixem la targeta ciutadana dins dels projectes aprovats pel Ministeri de Política Territorial 
i Funció Pública. El 26 de juliol de 2021, el govern municipal d’Alcoi anunciava la inversió de 
219.000 euros per a projectes de digitalització de l’administració. Dels projectes anunciats 
estava la targeta ciutadana, la qual representaria un sistema únic d’accés a tots els serveis 
municipals, com ara recintes esportius, biblioteques i el transport urbà i la seu electrònica; és 
a dir, que, ja que vostés que demanen, ja s’està fent, i està aprovat aquest estiu passat. És 
per això que a causa de la bretxa tecnològica, per a nosaltres el que hem de demanar és 
una millora i un augment de l’atenció personal i  no només màquines. Les persones que 
tinguen la nova targeta són persones amb un cert nivell tecnològic i, per tant, ja són usuaris 
habituals; és a dir, que si no tenen ordinadors, de segur que tenen telèfons intel·ligents amb 
apps, amb accés a les apps. Per tant, donem-los a aquestes persones, a aquests usuaris 
habituals la targeta i uns webs accessibles i intuïtius, perquè puguen fer els seus tràmits. I 
donem-li a la resta de la ciutadania un bon servei i atenció. Per això, nosaltres no podem 
aprovar aquesta moció.

Sra. Sanjuan:
Gràcies,  Sr.  Batle,  i  bon dia  a  tots  i  totes.  Jo crec  que en aquesta  moció  es barregen 
moltíssimes coses i totes s’han de treballar i estudiar d’una en una. Açò no és un aparell que 
poses baix i funciona, no. Com s’ha dit també per part de diferents grups, estan integrats i 
s’intentaran integrar un muntó de serveis dins de..., com també han dit que estem treballant 
ja  en el  projecte de la  targeta ciutadana i  aquests procediments,  probablement,  estaran 
inclosos dins d’aquest projecte. Ara bé, s’han d’estudiar d’un en un. Tampoc pot ser posar-ho 
ja sense prèviament haver fet un estudi com sí que hem fet en la targeta i cadascun té una 
idiosincràsia  completament  diferent.  A  més  a  més,  que  no  únicament  treballem  en 
l’administració local, es treballa també en diferents administracions. Aleshores, cadascuna 
treballa amb unes eines informàtiques, amb uns programaris i una sèrie de qüestions que 
s’han d’incloure, barrejar i unificar per a poder donar aquests serveis. Jo no li diria que no 
directament, perquè realment això estem fent-ho, però li he de dir que no perquè prèviament 
cal  fer  un  estudi,  que  és  el  que  estem fent  amb la  targeta  ciutadana  i  totes  aquestes 
qüestions  s’inclouran  ací  dins  de  la  targeta  ciutadana.  Per  altra  banda,  doncs  també 
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m’agradaria  dir  que...,  perquè  vosté  en  la  seua  exposició  de  motius  diu  que  la 
descentralització també estaria molt bé. També s’està treballant en aquest tema, però clar, la 
descentralització  necessita  una  sèrie  de  necessitats.  Necessita,  valga  la  redundància, 
mitjans  econòmics,  mitjans  en  recursos de personal,  recursos informàtics,  un muntó  de 
recursos dels quals no li dic..., estem treballant per a poder obtindre’ls, perquè el que estem 
intentant nosaltres tant en la targeta ciutadana com en totes aquestes qüestions, és intentar 
obtindre dels fons europeus el finançament per a poder-ho dur endavant. Nosaltres en el 
pressupost  aquesta  partida  no  la  tenim.  Si  aconseguim,  com  bé  ha  dit  la  senyora  de 
Compromís, que els fons...., a veure, ara no recorde que..., sí, bé, però ha dit..., bé, no sé... 
A banda, és que no recorde ara el que estava dient. El tema també és que han comentat el 
tema de la bretxa digital i és una de les coses per les quals també he de fer una menció i és 
que nosaltres, a banda, també estem treballant des de la gent gran i des de Participació 
Ciutadana per a donar cursos de formació perquè aquesta bretxa no siga la que actualment 
vivim i  que puguen utilitzar aquesta sèrie de ferramentes.  Per això no puc acceptar-li  la 
moció, però sí que estem treballant en ella des de fa molt de temps.

Sr. Abad:
Gracias. Bien, el cajero ciudadano lo que…, la intención es que sustituya al “vuelva usted 
esta mañana” o “páguelo en otra parte” y así resolver los problemas reales de los vecinos y 
no se convierta en una odisea cuando se vayan a ejecutar determinadas tramitaciones. Se 
han cerrado o  han desaparecido muchas entidades financieras  que han provocado que 
muchos vecinos tengan que hacer largos desplazamientos.  A través del cajero ciudadano, 
se podrían realizar pagos y gestiones administrativas, evitando colas, agilizando los trámites 
del Ayuntamiento y facilitando las cosas a aquellos vecinos que por motivos laborales tienen 
complicado acudir al Ayuntamiento en el horario de atención al público.  La idea del cajero 
ciudadano  es  poder  acercar  la  administración  a  los  ciudadanos  como  hacen  otros 
ayuntamientos, atendiendo las demandas de los vecinos.  Su tecnología ya está pensada 
para el  momento en que se ponga en funcionamiento la llamada tarjeta ciudadana y se 
podrán realizar trámites Online como el pago de recibos, multas y autoliquidaciones, obtener 
tanto  un  volante  de  empadronamiento  como  reservar  algunas  de  las  instalaciones 
Deportivas  Municipales,  entre  otros.  Esta  inversión  puede ser  financiada  por  los  fondos 
europeos y en los municipios donde se ha implantado esta funcionando muy bien, por eso 
hay que acercar los servicios municipales a la ciudadanía.  Es una buena iniciativa para 
fomentar la sede electrónica y así,  más adelante, se amplía a otras zonas de la ciudad, 
acercamos la administración a todos los barrios de Alcoy. Esta moción viene en el beneficio 
de los vecinos, y sabemos que en otros ayuntamientos esta funcionando y utilizando cada 
vez más. Respecto a la tarjeta ciudadana, si no es en horario de atención al público, ¿de 
que otra forma se podría utilizar?, teniendo estos cajeros repartidos por la ciudad, se podría 
utilizar, hombre, yo, desde casa, con el móvil o con el ordenador no creo que pueda utilizar 
la tarjeta ciudadana. Claro, pues hay gente que no lo conoce, que no lo sabe como va a 
funcionar la tarjeta ciudadana, si, no, no, llevamos años ya intentando implantar la tarjeta 
ciudadana y todavía no sabemos como va a funcionar,  eso es  maravilloso.  Pues nada, 
esperamos las segundas intervenciones.

Sr. Alcalde:
Iniciem el segon torn d’intervencions.
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Sr. Marcos Martínez:
Sí, bé, alguns, el que faran, el que diran per a no assumir-ho, perquè no aprovaran aquesta 
moció, bé... De tota manera, ací hi ha coses contradictòries. Resulta que volem finestretes 
per a açò, tots volem que siga presencial l’atenció, cap no ha dit que llevarem això, però 
també està treballant-se en moltes coses i  es demana que es millore el  tiquet Alcoi,  es 
demana que estiguen totes les dades del món en els webs, es demana que les pantalles 
d’Entença funcionen, o siga que estem demanant que tot el fet electrònic funcione. Però si 
ho demana algú que no correspon, és roí. Bé, a veure, jo pense que la iniciativa és bona, 
que està treballant-se en el tema, perfecte!, que es podria dir: bé, doncs, anem a estudiar-ho 
de quina manera, dins del que estem fent es pot acoblar aquesta idea o..., perquè realment, 
fins i tot per anar a qualsevol lloc de l’administració, encara que siga presencial, cal demanar 
cita prèvia electrònicament, la targeta ciutadana s’haurà de clavar en un teclat que tinga 
lector de targeta, no tot el món el té en casa, i en el sistema mòbil sí que es pot pel xip, però 
no sempre. Aleshores, tampoc no és una mala idea, o siga, tenim maquinetes per a tot, eh!, 
per a tot, i recordem que encara a l’Oficina d’Ocupació és molt difícil anar presencialment, 
que en la Seguretat Social, qualsevol cosa que demanes l'has de demanar per internet, o 
siga, cal tindre en compte totes aquestes coses. I, tant de bo poguérem fer 200.000 coses 
en el caixer ciutadà. I, de veritat, la persona que no necessita una atenció tampoc no té  per 
què desplaçar-se al centre o a algun lloc i perdre temps de treball, ni contaminar amb el 
cotxe ni, que siga apte per a tots i per a totes les consciències, per a qui li puga fer falta i per 
al que no, o siga que estiga a l’abast de qualsevol. Jo crec que no està de més i no és cap 
barbaritat.

Sr. González:
Gràcies.  Clar,  jo  crec  que  la  clau,  com  deia  el  company  de  Podem,  és  la  de  facilitar  
l’acompanyament i  al  final  un caixer ciutadà,  ho vengues com ho vengues, per dir-li,  no 
sembla la  imatge,  no és  en el  que penses d’un caixer  quan parlem d’acompanyar  a la 
ciutadania per ajudar-la a fer tràmits, i està molt bé que es faciliten al màxim les gestions 
digitals i, clar, no som erudites ara, ací. Vull dir, no estem en contra d’això, però com deia 
abans, els esforços, on creiem que no s’estan posant és a millorar l’atenció personal i és a 
ací on s’ha d’incidir i, al final, entenem que cal prioritzar i creiem, com hem dit abans, que és 
que no és el camí; per tant, votarem en contra d’aquesta moció. Gràcies.

Sra. Rosa García:
Si, por que no me ha contestado el Sr. Abad, haber si aceptaba la enmienda de que se 
realice un estudio previo en lugar de implantarlo, como prueba piloto. 

Sr. Cantó:
Som 3, però estem ací. Gràcies. No li veiem cap problema a aquesta moció de Vox. Està 
treballant-se en el projecte, en altres àmbits en la ciutat; però bé, no veiem que siga un 
inconvenient  també  sumar-li  aquest  projecte.  En  altres  ciutats  espanyoles  també  estan 
treballant en aquest caixer ciutadà. Han treballat en aquest projecte dins del seu projecte, a 
su vez SmartCity, no creiem que açò, per si l’Alcalde tinguera por, aquest projecte li faça 
ombra a projectes Smart Street Lab excel·lència d’Alcoi, que és el carrer Entença, i almenys 
aprofitaria perquè l'epígraf «Smart» el ciutadà alcoià sabera que aprofita per a alguna cosa 
més. Per tant, sí que votarem a favor. Gràcies.
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Sra. Sanjuan:
Moltes gràcies de nou. Disculpeu abans. Bé, ningú no ha dit ací en cap moment que hàgem 
d'eliminar  la  presencialitat,  no té res a veure,  és més,  jo  crec que el  fons,  el  que a mi 
m’agradaria entendre que el fons de la qüestió de la moció que planteja Vox és apropar 
l’administració al ciutadà, en això estem treballant, i entenc que hauria de ser realment el 
motiu de discussió.  Això aquest  govern ho ha fet  i  la mostra és que,  per exemple,  vam 
implantar el tema de la cita prèvia, que ha eliminat les cues que en l'exposició de motius diu 
el  contrari.  També hem implantat poder pagar per bizum al nostre Ajuntament.  Aquestes 
coses el que fan és apropar l’administració al ciutadà. Estic d’acord que la presencialitat no 
s’ha  d'eliminar,  clar  que  no,  hi  ha  persones  que  prefereixen,  pel  que  siga,  vindre 
presencialment i tenen oportunitat, però és millor que vinguen en una hora o un dia que ells 
mateixos concreten i que saben que poden vindre, que un dia que han de fer ací una cua de 
3 hores per a poder fer aquest tràmit. Després, en el tema de la targeta ciutadana està 
treballant-se conjuntament i en aquest projecte que prèviament necessita un estudi, que ja 
l’hem fet,  és on es  diu  i  on  es  podrà implantar  aquests caixers  de forma que puguem 
implementar totes les coses que es fan a la nostra ciutat dins d’aquesta targeta ciutadana, 
siga poder pujar a l’autobús, siga poder anar al Centre d’Esports i un muntó de coses més. 
Però per a això fa falta un gran treball darrere i pressupost, estem buscant les coses, no es 
fan de hui per demà i no es tracta de posar un caixer baix ni un altre aparell allà ni un altre 
aparell allà, és molt més complex que tot açò i si volem fer-ho bé i donar-li un bon servei al 
ciutadà,  s’ha  de  fer  bé,  s’ha  de  fer  com estem fent-ho,  dins  del  projecte  de  la  targeta 
ciutadana que va proposar el grup Ciudadanos i és el que estem intentant fer des d’aquest 
govern de ja fa un any, si no recorde malament.

Sr. Abad:
Muy bien. Como bien ha dicho, como todos, es intentar aproximar la administración a la 
ciudadania, esto es una buena iniciativa, no solamente para tenerla en horario de oficiana 
sino también ampliarla a cualquier horario 24 horas que cualquier  ciudadano,  aunque le 
salga una urgencia o cualquier motivo, pueda solucionar su problema por medio digital. Me 
ha hecho la propuesta igual que me ha hecho Rosa García y usted Sr. Sanjuan, sobre que 
cambiara el  punto primero por cambiarlo a un estudio para poder y ya ir  implantando o 
solucionar este proyecto, no tengo ningún inconveniente en cambiar el punto primero en el 
que se realice un estudio, pero más allá, de ello, lo que quiero insistir, es que la Ventanilla 
Única también sería una buena herramienta útil para utilizar la tarjeta ciudadana y igual que 
el cajero ciudadano se podría utilizar en las 24 horas del día, cualquier día de la semana. 
Gracias.

Seguidamente se somete a votación la moción presentada por el grupo municipal VOX, que 
incorpora la enmienda del Grupo Municipal Ciudadanos, y que se transcribe a continuación:

“EXPOSICIÓN DE MOTIVOS

Estos  dos  años  han  puesto  de  manifiesto  la  falta  de  impulso  de  medios  electrónicos, 
informáticos y telemáticos para la realización de los trámites con la administración. Líneas 
de teléfono colapsadas, cita previa dilatada en el tiempo, en fin, una forma de trabajar poco 
ágil y práctica.
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Una  administración  con  menos  papel  es  más  eficaz  y  eficiente,  ahorra  costes  tanto  a 
ciudadanos como a empresas, sin olvidar que disponer de los documentos y la información 
en formato electrónico, facilita el cumplimiento de la legislación en materia de transparencia.
La administración pública no debe ser una traba, no tiene sentido que un ciudadano tenga 
que pedir un día libre en su trabajo para poder realizar los trámites que precise.

Implantar cajeros ciudadanos que faciliten la realización de trámites municipales sin tener 
que desplazarse hasta las dependencias del Ayuntamiento, pudiendo ampliar el horario de 
uso durante las 24 horas del día.

En ellos se podrían realizar algunas tareas administrativas, con posibilidad de ir ampliando 
el servicio, no se trata de eliminar servicios presenciales, pues siempre habrán ciudadanos 
que prefieran utilizar el sistema presencial, sólo se pretende evitarles el desplazamiento si 
esa gestión puede hacerse a través del cajero y así agilizar los trámites municipales.

Es acercar la administración a la ciudadanía, con un funcionamiento intuitivo y sencillo como 
el uso del DNI electrónico o la tarjeta ciudadana.

Desde el GM Vox Alcoy entendemos que es una buena medida que podría materializarse en 
el marco de la Estrategia de Desarrollo Urbano Sostenible e Integrado (EDUSI).

PUNTOS DE ACUERDO

Primero.- Que  se  realice  un  estudio  previo  sobre  la  viabilidad  de  colocar  un  cajero 
ciudadano en el Ayuntamiento de Alcoy, como prueba piloto.

Segundo.- En caso de su buen funcionamiento y aceptación, se extienda este servicio a 
otros  edificios  públicos  de  la  ciudad  o  locales  de  propiedad  municipal  y  así  cubrir  las 
necesidades de todos los ciudadanos en cada uno de los barrios de la ciudad.

Tercero.-  Se estudie su viabilidad y colocación en exteriores para dar servicio las 24 horas.”

El Pleno de la Corporación, por mayoría, con los votos a favor de los concejales de los 
grupos municipales PARTIDO POPULAR (3), CIUDADANOS (1) y VOX (1) y el Concejal No 
Adscrito el Sr. Marcos Eduardo Martínez Coloma (1), y el voto en contra de los concejales 
de  los  Grupos  Municipales  SOCIALISTA (12),  COMPROMÍS  ALCOI  (2),  PODEM  (2)  y 
GUANYAR ALCOI (2),  rechaza la moción presentada por el  grupo municipal VOX y que 
incorpora la enmienda del grupo municipal Ciudadanos.

   
19. 8904/2022 GRUP MUNICIPAL VOX ALCOY 
 
PREC SOBRE EL CENTRE SOCIAL DE LA ZONA NORD
El Sr. Abad, portavoz del grupo municipal Vox, lee el siguiente ruego:

“EXPOSICIÓN DE MOTIVOS
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En Octubre del año pasado ya informe a la concejal responsable del estado del centro social 
de la Zona Norte, incluso le pase un video de como el agua caía por multitud de goteras,  
donde solo se ha limpiado la canal pero el techo de la sala continua sin repararse.

A día de hoy, este no es el único problema que sufre el edificio, en la biblioteca se han 
tenido que retirar libros de las estanterías por la humedad, el lamentable estado del salón de 
actos donde realizan actividades madres con sus bebes, los mayores siguen pasando frío y 
todo esto atenta contra la salud de los usuarios. Y ahora con la inauguración de la biblioteca 
infantil. Si el lavado de imagen que se ha hecho a esta sala recibe el mismo mantenimiento 
que  el  resto  del  edificio,  en  unos  meses  se  encontrará  con  las  mismas  deficiencias  y 
problemas que el resto.

Adjunto imágenes donde pueden ver el estado en que se encuentra.

Documento firmado electrónicamente (RD 1671/2009). La autenticidad de este documento puede ser comprobada mediante 
el CSV: xxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxx en https://sedeelectronica.alcoi.org/validacion
Plaça d’Espanya, 1 – Tel. 965 53 71 00 – Fax 965 53 71 61 –  e-mail ajualcoi@alcoi.org – web http://www.alcoi.org

https://sedeelectronica.alcoi.org/validacion


Ajuntament d’Alcoi

Por todo lo expuesto realizamos el siguiente ruego,

 Se  realice  una  evaluación  técnica  tanto  exterior  como  interior  del  edifico  para 
catalogar los daños en las distintas zonas del mismo.

 Una vez evaluados los desperfectos,  se realicen las actuaciones necesarias para 
favorecer el bienestar de los usuarios.”

Sra. Baca:

Hola buenos días. Si, aceptamos el ruego, de todas formas si que me gustaría manifestar 
que las fotografías que se adjuntan estarían por actualizar porque no se corresponden con 
la  realidad.  Si  que  somos  conocedores  de  que  hay  ciertos  desperfectos  y  por  ello  le 
aceptamos el ruego pero, por ejemplo, en la primera foto corresponde a la parte donde está 
la biblioteca infantil recientemente inaugurada y por tanto no es correcta, vale, pero de todas 
maneras la aceptamos.

Sr. Abad:

Confirmar  que  las  fotos  están  realizadas  el  martes  pasado,  el  mismo  día,  cuando  se 
inauguró la biblioteca. Nada más que añadir. Gracias por aceptar el ruego.

20. 8904/2022 GRUP MUNICIPAL VOX ALCOY 
PREC SOBRE PINTADES EN EL SECTOR ANTIC DE LA CIUTAT D'ALCOI
El Sr. Abad, portavoz del grupo municipal Vox, lee el siguiente ruego:

“EXPOSICIÓN DE MOTIVOS 

Repetidas  veces  hemos  manifestado  nuestro  descontento  por  la  imagen  de  Alcoy, 
especialmente  por  las  pintadas  y  grafitis  en  calles,  parques,  mobiliario  urbano  y  otros 
rincones de la ciudad.
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En los últimos días, siendo considerado el centro de Alcoy como BIC, han surgido polémicas 
sobre colocación de pancartas, etc.

No menos importante son los grafitis o pintadas en el sector antiguo de la ciudad.
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Como se puede apreciar en las imágenes, en los alrededores de la Casa Consistorial, como 
los pasajes de acceso a la Plaça de Dins y la misma, se han realizado pintadas,  algunas de 
ellas desde hace tiempo. Dudo que nadie del departamento se haya percatado.

Por lo que realizo el siguiente ruego,

 Que el departamento responsable tome las acciones necesarias para eliminar toda 
la pintada y grafiti del Sector Antiguo de la Ciudad de Alcoy catalogado como BIC.”

Sr. Silvestre:

Sí, bon dia, Sr. Alcalde, companyes i companys que estan ací al saló de plens i a tota la 
ciutadania que ens segueix per xarxes socials. Bé, acceptem el prec. De tota manera, també 
voldria explicar-li que hi ha grafitis que són fàcilment..., bé, fàcilment entre cometes, perquè 
estan en la pedra, en la tosca aquesta, que poden en el que és la..., la pistola aquesta a  
pressió, poden treballar i  erosionar aquesta pedra i és relativament fàcil,  encara que, de 
vegades, ho han de fer diverses vegades. I després hi ha altres que estan en façanes que 
estan pintades i, clar, ací no poden treballar amb la pistola a pressió perquè arranquen la 
pintura  i  ho  arranquen  tot.  Aleshores,  ací  han  de  pintar  i  de  vegades  és  un  poc  més 
complicat perquè són zones..., clar..., no poden fer ací un pegat perquè quede..., però bé. 
Acceptem el prec i anem a..., de fet ja s’han fet, ja s’han treballat algunes d’elles, d’acord.

Sr. Abad:

Gracias por aceptar el ruego, entiendo que ahora pues vienen fiestas de San Jorge y no 
creo que sea el momento conforme está la Plaça de Dins para, para empezar a actuar, pero 
que si que me gustaría que más adelante tuvieran, tomaran las acciones necesarias para, 
para solucionar estos problemas. Gracias.

Sr. Silvestre:
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Sí, de tota manera, ja sabeu que en moltes ocasions a mi m’agradaria que des de tots els 
grups polítics férem un poc de pedagogia en aquestes coses; és a dir,  està bé que ens 
fiscalitzeu perquè al final esteu per a això, però també que a la vegada convidàreu a tota la 
ciutadania a millorar el seu comportament i a evitar fer grafitis, fer això igual que embrutar la  
ciutat i deixar bosses fora dels contenidors, etc., etc., d’acord? Gràcies.

21. 8904/2022 GRUP MUNICIPAL VOX ALCOY 
PREGUNTES-PREC SOBRE EL MANTENIMENT DE L'ENLLUMENAT PÚBLIC
El Sr. Abad, portavoz del grupo municipal Vox, lee las siguientes preguntas:

“EXPOSICIÓN DE MOTIVOS

A lo largo de su vida,  las luminarias que ocupan las calles de todo tipo de poblaciones 
experimentan una depreciación que puede desembocar en su posterior rotura, de modo que 
para  reducir la posibilidad de avería y asegurar su correcto funcionamiento  es necesario 
llevar a cabo un conjunto de acciones.

En  el  2018  se  realizó  un  Plan  Director  de  Alumbrado  Público  de  Alcoy,  en  el  cual  se 
determinan varias acciones a realizar que en parte no han llegado a materializarse o incluso 
ni se ha contemplado actuar.

Por lo que realizo las siguientes preguntas:

 ¿Se realiza mantenimiento correctivo y preventivo de la luminarias?
 ¿Qué tipología de averías e incidencias son las más comunes?
 ¿Cuál es el calendario de actuaciones?”

Sr. Jordi Martínez:
Sí, com deia, el tractament correctiu i preventiu de la il·luminació que es fa mensualment, la 
tipologia  d’avaries  i  incidències  més  comuns  són  l’esgotament  dels  equips  i  els  mals 
contactes de les connexions, i el calendari d’actuacions és un calendari anual. Durant els 4 
anys de la concessió es deuen haver substituït tots els equips i totes les làmpades i també 
deu haver-se fet en eixos contractes la revisió de tots el quadres de comandament. I dins de 
l’any el departament li passa la planificació mensual de tots aquests treballs a l’empresa que 
va segons també les hores de vida dels equips. 

El Sr. Abad, portavoz del grupo municipal Vox, lee el siguiente ruego: 

“Realizo el siguiente ruego,

 Que se realice un estudio y análisis de la luminaria viaria donde se refleje:
 Sustitución de lámparas
 Sustitución o reparación de las luminarias.
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 Sustitución y/o ajuste del sistema de programación y/o encendido.
 Inspección del estado de los soportes (corrosión, anclajes, tapas de registro, etc.)
 Inspección  de  las  Luminarias  (cajas  de  conexiones  eléctricas,  amarres,  cierres  y 

limpieza).
 Inspección y comprobación del Sistema de Programación y/o encendido.
 Inspección del Tendido Eléctrico.”

Sr. Jordi Martínez:
Mire, no li accepte el prec, no per res, perquè està fent-se tot. De fet, el compromís que 
volem és enviar-los a tots vostés com a grups polítics un Excel amb tota la documentació 
referent al manteniment que s’ha fet des del començament de la concessió fins a la data de 
hui.  Aleshores,  vosté  podrà  comprovar  que  aquestes  tasques  que  vosté  demana  estan 
materialitzades en aquest Excel que els ho passarem aquesta setmana.

Sr. Abad:
Bien,  entiendo  que  no  acepte  el  ruego,  pero  si  que  me  gustaría  que  se  pegara  el 
departamento responsable una vuelta por las zonas más, más apartadas de la ciudad y 
comprobar que, que hay farolas que no funcionan, estructuras de la iluminación que están 
deterioradas,  faltas  tapetas  que  aislen  la  instalación  eléctrica,  incluso  algunas  tienen 
movimiento  y  podría,  y  podría  provocar  algún  accidente  o  demás.  Me  gustaría  que  si 
pudieran pues se pasearan por esas zonas. Gracias.

Sr. Jordi Martínez:
Sí, en aquest sentit sí que…, nosaltres tenim en el contracte una sèrie de control i vigilància 
de  l’espai,  és  cert  també  que  poden  haver-hi,  puntualment  anit  es  va,  vam  tindre  un 
problema en la il·luminació del pont de Sant Roc, però és puntual i es repara i fan bé vostés 
si  poden  comunicar-nos  aquestes  qüestions  per  a  reparar-ho  i  quan  tinguen  qualsevol 
història doncs..., l’associació de veïns o això, en posar-se en contacte en nosaltres.

22. 8904/2022 GRUP MUNICIPAL VOX ALCOY 
 
PREGUNTES-PREC SOBRE EL PLA DIRECTOR DE MANTENIMENT I CONSERVACIÓ 
DELS CARRERS D'ALCOI 
El Sr. Abad, portavoz del grupo municipal Vox, lee las siguientes preguntas:

“Preguntas sobre el Plan Director de Mantenimiento y Conservación de las calles de 
Alcoy

 ¿Se esta aplicando?

 ¿Se han planificado las actuaciones?”
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Sr. Jordi Martínez:

Sí, totes les preguntes, sí que està aplicant-se i sí que s’han planificat les actuacions, hi ha,  
com deia, un pla director de manteniment i aquest..., després fa vosté més preguntes, sí.

Sr. Abad:

“En la actualidad, 

 ¿Se han clasificado las calles por su estado de conservación?

 ¿Se han clasificado las calles por su estado de deterioro?

 ¿Se ha realizado estudio alguno sobre la situación actual de las calles de Alcoy?”

Sr. Jordi Martínez:

Sí que ho fem, està en continua revisió, cal dir també que hi ha un sistema o pla que és el...,  
dins del departament, que cada actualització va actualitzant les fitxes que tenim en aquest 
pla director i per tant ja tenim hui dia les últimes actualitzacions que puguen fer-se de...,  
doncs de canvis de voreres o de calçades i o tenim tot al mateix lloc. Ara després en el prec 
també li aclariré una qüestió perquè ho tinguen també totes aquestes dades.

El Sr. Abad, portavoz del grupo municipal Vox, lee el siguiente ruego:

 

“EXPOSICIÓN DE MOTIVOS

En estos días que la lluvia ha sido protagonista, hemos podido comprobar tanto el deterioro 
como los desperfectos en calles y aceras, que agravan los problemas que soportan tanto 
peatones como vehículos.
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Por el malestar que supone este deterioro y desperfectos, tanto para vehículos como para 
peatones, realizamos el siguiente ruego:

 Realizar un estudio del estado actual de las calles y aceras de Alcoy y así priorizar 
las reparaciones donde sean mas necesarias.”

Sr. Jordi Martínez:
Com li deia, no li ho accepte per què això estem fent-ho, tenim un pla director, és cert que no 
podem abastir  tampoc a totes les necessitats  que n’hi  ha,  hi  ha una priorització  de les 
actuacions, a més a més, en breu tindrem aquest..., un servei de manteniment de calçades 
també contractat per a, per a millorar la situació i sobretot, com li deia abans, li passarem 
còpia de totes les fitxes, actualitzades perquè sàpia vosté que en aquest pla director hi ha 
una sèrie d’intervencions reconegudes, unes que estan fent-se i altres que van prioritzant-se 
d’acord  en  les  prioritats  que  marca  també  el  departament,  aquestes  fitxes  després 
s’incorporen en aquest programa GIS que va actualitzant,  al  que poden accedir vostés i 
tenen accés, podran veure com va cada intervenció que va fent-se emmarcant-se en aquest 
GIS i que puga ser, a la llarga, també accessible a tots els ciutadans.

Sr. Abad:
Muy bien, pues lo consultaremos. Gracias.

23. 8904/2022 GRUP MUNICIPAL VOX ALCOY 
PREGUNTES-PREC SOBRE ELS GUALS PER ALS VIANANTS
El Sr. Abad, portavoz del grupo municipal Vox, lee las siguientes preguntas:

“EXPOSICIÓN DE MOTIVOS

Se denominan vados peatonales las modificaciones de las zonas de un itinerario peatonal, 
mediante planos inclinados que comunican niveles diferentes, que facilitan a los peatones el 
cruce de las calzadas destinadas a la circulación de vehículos. 

El vado de paso de peatones se considera adaptado cuando cumple una serie de requisitos. 
Una vez aplicado el Plan de Accesibilidad en Alcoy, hemos detectado que no se cumplen los 
mismos requisitos  o  características  en  vados  peatonales  similares  incluso  en  diferentes 
zonas de la ciudad.
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Por lo que pregunto:

 ¿Que parámetros y aspectos técnicos se han seguido para su realización?

 ¿Por  que  no  se  ha  cumplido  una  norma  o  criterio  estándar  para  los  vados 
peatonales?

 ¿Por que no se ha utilizado el mismo material para todos los vados peatonales?

 ¿Cual ha sido el criterio aplicado?”

Sr. Jordi Martínez:

Bé, a veure, sobre els guals de vianants, cal dir que nosaltres, en els projectes que estem 
executant actualment i en els anteriors, en els últims anys, s’ha utilitzat la normativa de la 
redacció de projectes d’acord amb la llei d’accessibilitat, és a dir, és cert que ara mateix es 
tornarà a modificar i és cert també que vosté puga trobar en la ciutat espai, relativament 
moderns o relativament actuals que encara tinguen aquest pendent que no devien tindre o 
que  quan  vagues  a  creuar  en  qualsevol  espai,  això  bé  tot  contemplat  en  el  pal 
d’accessibilitat,  és  cert  que  algunes d’aquestes,  d’aquests  guals  de vianants,  per  dir-ho 
d’alguna  manera,  no  compleixen  normativa,  però  nosaltres  tenim  una  prioritat,  preferim 
invertir en matèria d’accessibilitat posant-ho en coneixement de tots i que decidim entre tots, 
com vam fer en l'última reunió, quines són les actuacions que anem a fer, però sí que podem 
trobar-se que hi  ha  zones que no són urgents,  per  dir-ho d’alguna manera,  en matèria 
d’accessibilitat,  però sí  que compleixen la normativa. Els criteris és, els que s’han posat 
entre tots,  quan vam reunir  la  comissió d’accessibilitat  era marcar un poc les polítiques 
d’accessibilitat  de la ciutat,  per tant,  li  diria que en els últims anys apliquem, en tots els 
projectes, la normativa d’accessibilitat.

El Sr. Abad, portavoz del grupo municipal Vox, lee el siguiente ruego:

“Realizamos el siguiente ruego,
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 Que las próximas actuaciones que se realicen al respecto, se unifiquen en un 
único criterio, características y aspectos técnicos, como marca la normativa.”

Sr. Jordi Martínez:

Sí, li acceptem el prec, és el que està fent-se perquè en les qüestions dels nous projectes o 
de les zones que estem refent en accessibilitat, sempre entren en la normativa i, per tant, 
acceptem el prec i així estem fent-ho.

Sr. Abad:

Gracias por aceptar el ruego, lo que si quiero insistir en que si que es verdad que se han 
hecho intervenciones de hace años ya, que son totalmente diferentes a las que marca la 
normativa ahora, pero las actuaciones que se han hecho durante el último año, en diferentes 
zonas,  en  calles  muy  similares  y  en  aceras  muy  similares,  las  características  o  las 
dimensiones del vado no son iguales, entonces yo lo que quería es que aunar un criterio 
para que todo esto se pudiera concentrar, incluso las baldosas o azulejos que se utilicen 
pues que sean todos iguales en una misma, en un mismo vado peatonal y que no hayan 
pues de dos tipos diferentes. Gracias.

Sr. Jordi Martínez:

Quan he llegit el seu prec, el que m’agradaria és que en diguera ací, un poc, puntualitzar  
algun cas, perquè no he sabut, vull dir-li, no he sabut dir-li per què pot haver-hi dos tipus de 
material. És cert que, per exemple, en actuacions que estem fent al barri dels Clots hem 
intentat marcar en un altre tipus de lloseta del sòl, perquè també la gent del barri tinguera 
coneixement de quina era la zona nova i quina era la zona vella,  i  també marcar-se un 
objectiu, que jo crec que també li dona una millor prestància al barri, però si en té algun en 
concret, diga-m’ho i li podré donar la informació corresponent.

Sr. Abad:
Pues en los próximos días me pondré en contrato con usted y le explicaré y le enseñare 
algunas fotografías que tengo, vale, y las zonas donde están ubicadas. Gracias.

24. 8818/2022 GRUP MUNICIPAL POPULAR 
MOCIÓ  PER  A  LA  CONTRACTACIÓ  DE  FACULTATIUS  EN  EL  DEPARTAMENT 
D'URGÈNCIES DE L'HOSPITAL VERGE DELS LLIRIS
Sra. Payá:
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Si, gracias. Paso a leer la moción que se ha convertido en Declaración Institucional.

La Sra. Payá,  concejal  del grupo municipal Partido Popular,  lee la siguiente Declaración 
Institucional:

“El Servicio de Urgencias del Hospital Virgen de los Lirios de Alcoy viene padeciendo desde 
hace tres años problemas por falta de personal, agravados durante los meses de verano por 
las dificultades para cubrir  las necesidades asistenciales de los ciudadanos durante ese 
periodo.

Esta situación no solo pone el servicio en riesgo de colapso, sino que produce una carga de 
trabajo y unas condiciones laborales precarias que merman la calidad de la atención que 
reciben los usuarios de la Sanidad pública.

Esta falta de personal durante el  periodo estival se reveló insostenible en julio de 2019, 
cuando el servicio llegó a colapsar con 35 pacientes esperando durante 23 horas para ser 
atendidos. Esta situación derivó en la dimisión del jefe de Urgencias, quien denunció las 
situaciones de “verdadera desesperación” que vivía el servicio.

Ante la alarma social que provocó las consecuencias de la falta de personal del servicio de 
Urgencias del hospital Virgen de los Lirios, la Conselleria de Sanidad se comprometió en 
octubre de 2019 a elaborar un plan para "retener y atraer" a los profesionales de hospitales 
como el de Alcoy. 

Tras los peores momentos de la pandemia de Covid 19, los problemas para la cobertura del 
servicio de Urgencias durante el verano volvieron a ser evidentes en 2021. La Conselleria de 
Sanidad planteó como solución, a la falta de personal, que médicos especialistas reforzasen 
el servicio. Los profesionales, pese a la amenaza de apertura de expediente por parte de la 
Gerencia del departamento, mostraron su rechazo a la propuesta de la Conselleria, lo que 
motivó  movilizaciones y  la  creación  de una  plataforma constituida por  400 médicos  del 
Departamento de Salud bajo el lema “El hospital se muere”.

La plataforma ha reclamado durante el último año una solución estructural y definitiva a las 
importantes deficiencias de recursos técnicos y humanos que, según señalan, impiden una 
correcta asistencia.

La plantilla del servicio de Urgencias está dotada actualmente con 11 facultativos, de los que 
solo 9 trabajan a jornada completa. Los actuales recursos humanos se revelan insuficientes 
de  nuevo  para  atender  con  garantías  el  periodo  estival.  Con  el  objetivo  de  evitar  las 
consecuencias que genera la falta de profesionales, proponemos los siguientes puntos de

ACUERDO

Instar  a  la  Consellería  de  Sanidad  Universal  y  Salud  Pública,  respecto  al  servicio  de 
Urgencias en el Hospital Virgen de los Lirios de Alcoy, lo siguiente:
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 Solucionar de urgencia el problema de contratación de los facultativos necesarios 
para evitar situaciones como las producidas durante los últimos años, principalmente 
en periodo estival.

 Crear,  con carácter  estable,  las  plazas vacantes  para cubrir  las  necesidades del 
servicio,  garantizar  unas  condiciones  idóneas  laborales  y  de  formación  a  los 
trabajadores y conseguir un servicio óptimo para los usuarios.”

25. 8877/2022 GRUP MUNICIPAL COMPROMÍS ALCOI 
MOCIÓ  A  LA  SIGNATURA  D’UN  CONVENI  AMB  LA  CONSELLERIA  D’ECONOMIA 
SOSTENIBLE, SECTORS PRODUCTIUS, COMERÇ I TREBALL PER A L’IMPULS DELS 
PROJECTES EMPRESARIALS DECLARATS COM A PRIORITARIS
El grup municipal Compromís Alcoi presenta la següent moció:

«Moció 

L’any 2019, la indústria suposà el 17,13% del producte interior brut del País Valencià, i en 
concret el 14,84% pertanyia a la indústria manufacturera. Per tant, el sector industrial és, de 
bon tros, el segon motor de l’economia valenciana, òbviament molt per darrere dels serveis 
però, amb un pes molt superior tant a la construcció com a l’agricultura.

Pel que fa al nombre de treballadors, en la indústria treballen 269.555 persones (dades del 
quart trimestre de 2019), és a dir, el 15,8% de persones ocupades al nostre territori. Podem 
deduir que el sector industrial és el més productiu en termes de PIB, ja que un 15,8% dels 
treballadors generen el  20% del PIB.  A l’extrem contrari  es troba l’agricultura,  que dóna 
treball a un 3,7% dels valencians però, genera solament el 2,4% de PIB.

D’altra banda, pel que fa a la ubicació física de les indústries valencianes, es podria dir que 
segueix  un  model  multipolar  al  llarg  d'una  sèrie  d'eixos,  la  majoria  dels  quals  poden 
considerar-se tradicionals: la Vall del Vinalopó, l'eix Ibi-Alcoi-Ontinyent, l’àrea metropolitana 
de València i la Plana de Castelló.

A la  nostra  comarca,  eminentment  industrial,  els  poders  públics  han  de  desenvolupar 
polítiques  que  contribuïsquen  a  la  recuperació  i  el  desenvolupament  de  les  activitats 
empresarials que dinamitzen l'economia regional d'una forma sostenible i que promoguen la 
creació d'ocupació.

La promoció i l'estímul del creixement econòmic, així com el foment de la competitivitat i la 
productivitat  del  nostre  teixit  empresarial  és  una  tasca  d’Ajuntaments,  mancomunitats  i 
Generalitat Valenciana. Aquesta tasca exigeix crear els instruments adequats que minimitzen 
les  barreres  que  afecten  els  processos  d'inversió  de  les  empreses.  Als  últims  anys  la 
indústria  de  la  nostra  comarca  ha  estat  patint  diferents  situacions  socioeconòmiques 
esdevingudes per la pandèmia i ara la guerra d’Ucraïna que han posat de manifest certes 
febleses que cal minimitzar.
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Així, la col·laboració entre Ajuntaments i Generalitat Valenciana esdevé fonamental per a 
oferir solucions i respostes globals i centralitzades, per a la posada en marxa d'aquestes 
activitats empresarials, màximament quan de l'execució d'aquests projectes es deriven uns 
beneficis afegits de caràcter social, mediambiental i innovador.
  
La Generalitat, a través de la LLEI 19/2018, de 13 de juliol, d'acceleració de la inversió a 
projectes prioritaris, desenvolupada pel DECRET 78/2019, de 7 de juny, del Consell,  que 
aprova el Reglament d'aquesta, ha creat el Punt d'Acceleració a la Inversió les funcions del 
qual són exercides per l’àrea competent en matèria de promoció internacional i inversions de 
l’Institut  Valencià  de  Competitivitat  Empresarial  (IVACE),  entitat  adscrita  a  aquesta 
Conselleria, amb la finalitat d'habilitar els mecanismes legals adequats i establir les mesures 
administratives tendents a afavorir  els processos d'inversió de les empreses que aporten 
aquest  valor  afegit,  especialment  simplificant  els  tràmits  mitjançant  la  centralització  i  la 
reducció de terminis administratius.

Aleshores aquest Punt esdevé l’instrument encarregat d'impulsar i coordinar en els diferents 
tràmits els procediments administratius relacionats amb els projectes empresarials declarats 
com a projectes prioritaris d'inversió, així com de fer el seguiment de l'estat de tramitació de 
l'expedient davant tots aquells òrgans de la Generalitat amb competències, i, si escau, de les 
entitats locals i de l'administració de l'Estat, per tant la confecció dels oportuns instruments 
de col·laboració es fa necessari per a aquest Ajuntament.

Per tot el que s’ha exposat, des del grup municipal Compromís proposem els següents punts 
d’acord

ACORDS

PRIMER: L’Ajuntament  d’Alcoi  s’adrece a  la  Conselleria  d’Economia Sostenible,  Sectors 
Productius, Comerç i Treball  per a la signatura d’un conveni, dirigit a l’impuls dels projectes 
empresarials declarats com a prioritaris a l’empara de la llei 19/2018, de 13 de juliol, de la 
Generalitat.»

Sr. Ivorra:
Llig el punt d’acord.

El Sr. Ivorra, portaveu del grup municipal Compromís Alcoi, llig el punt d’acord de la moció.

Sr. Abad:
Ya empiezan en la primera frase con su país de fantasía, solo por eso  votaremos en contra, 
como les he dicho en alguna otra ocasión. Ustedes componen el gobierno de la Generalidad 
Valenciana y soportan al de Pedro Sánchez, siendo cómplices junto al Partido Popular del 
hundimiento y destrucción de la industria por sus restricciones climáticas y ahora se niegan 
a bajar impuestos para ayudar a las empresas. Parece mentira que sea Compromis quien 
quiera  impulsar  la  industria  cuando  lo  único  que  ha  conseguido  es  destruir  el  tejido 
empresarial  con todas sus acciones ideológicas.  Las políticas impulsadas por la Agenda 
2030 solo contribuyen a la destrucción de todos los sectores que sostienen la economía 
española. Gracias.
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Sr. Ferrándiz:
Gràcies, Alcalde. Bé, després del discurs de fantasia, anem a veure si debatem sobre la 
moció. Considerem que la proposta que porten els companys i companyes de Compromís al 
saló de plens, és una molt bona proposta, compartim el seu plantejament sobre la necessitat 
de col·laborar i construir sinergies entre les diferents administracions per a donar un impuls 
a les iniciatives empresarials i industrials i també la importància que té aquest sector en el 
nostre territori. I compartim també, com no potser de cap altra forma, la consideració que 
Alcoi necessita eixe impuls industrial.  Recentment, aquesta mateixa setmana, hem pogut 
sentir al president de FEDAC, quan en la Cambra de Comerç com demanaven esforços que 
anaven en aquest mateix sentit, a les diferents administracions, també a l’Ajuntament i a la 
Mancomunitat i, per tant, com no potser d’altra forma, donarem suport a la moció.

Sra. Rosa García:
Muchas  gracias  Sr.  Alcalde.  Bueno,  Ciudadanos  va  a  apoyar  la  moción  que  presenta 
Compromís,  claro  está,  pero  ya  que  cabe  el  debate,  que  no  ha  sido  una  declaración 
institucional, no me puedo resistir a aprovecharlo para exponer lo que opinamos desde mi 
grupo, porque ya que el objetivo del convenio es establecer mecanismos con los que se 
contribuya  a  la  recuperación  y  desarrollo  de  actividades  empresariales,  creando 
herramientas  e  instrumentos  que  minimizan  las  barreras  que  afectan  los  procesos  de 
inversión de las empresas, lo primero que debo decir, Sr. Ivorra, es que si encuentra usted la 
forma, hable con el conseller responsable de Sectores Productivos, Economía y por tanto 
del  IVACE,  Sr.  Climent,  y  le  traslade,  no  la  grande,  si  no  la  enorme preocupación  del 
empresariado  de  nuestras  comarcas  y  de  la  Cámara  de  Comercio  de  Alcoy,  que  han 
manifestado, y van dos veces, en un pequeño espacio de tiempo, que temen por el futuro 
indutrial de nuestra ciudad, ¿y sabe porqué?, si que lo sabe, principalmente por no tener aún 
aprobado el plan general de ordenación urbana, cuya responsabilidad última recae, no en un 
conseller  de su partido sino en el  socialista Arcadi España por ser conseller  de Política 
Territorial y Urbanismo, ¿es motivo válido que por ser responsabilidades de dos partidos 
diferentes, aunque juntos, en coalición, y por tanto un solo gobierno, se salga de rosita el  
conseller Climent?, no, por lo tanto Sr. Ivorra, desde Ciudadanos le pedimos que hable con 
su conseller  y  le  explique lo  que el  sabe perfectamente,  que sin PGOU no hay terreno 
industrial  y sin terreno industrial  el  impulso de los proyectos empresariales son “Fum de 
Canyot”, porque si algo tienen en común los municipios de la Comunidad Valencia que ya 
han firmado este convenio,  como Orihuela,  Almoradí  y la  propia Alicante,  es que tienen 
aprobados  sus  planes,  esa  es  la  diferencia  sustancial  con  Alcoy,  por  lo  tanto,  si  a  su 
propuesta de hoy, però tengamos en cuenta que sin PGOU nace descafeinada. 

Sra. Lirio García:
Si, gracias. Por supuesto vamos a apoyar esta moción, pero lo que si que nos gustaría dejar 
claro es, voy a referirme igual que el compañero de Podemos, a la nota de prensa que han 
mandado los empresarios de Alcoy, esta nota de prensa es muy significativa, de hecho voy a 
leer parte de ella:  “Los empresarios temen por el futuro industrial  de Alcoy. FEDAC y la 
Cámara de Comercio han hecho público su malestar por la falta de suelo industrial, falta de 
comunicación, interlocución con las administraciones. Es necesaria la aprobación del PGOU 
y si  se sigue así muchas firmas acabaran abandonando Alcoy, las empresas no pueden 
crecer, la situación es muy grave, nuestro futuro está en juego, no podemos esperar más, 
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hasta aquí hemos llegado.”, ¿ha escuchado Sr. Alcalde lo que le dicen los empresarios?, 
“hasta aquí hemos llegado”, ¿porqué?, porque llevamos 11 años, 11 años de decadencia 
económica, 11 años que hemos hecho planes que han sido humo. 11 años de titulares, de 
ruedas  de  prensa  y  ¿que  han  conseguido  los  empresarios?,  bueno,  yo  he  hecho  un 
pequeño  resumen  de  lo  que  han  conseguido  los  empresarios,  por  un  lado  hemos 
conseguido  perder  industrial,  desde  el  2012  hasta  el  2021,  hemos  perdido  un  18% de 
industria en Alcoy, hemos pasado de 429 a 348 industrias, es alarmante. Luego vamos a 
otro tema que según ustedes, cuando accedieron al poder, iba a ser prioritario, el PGOU, es 
verdad que una parte de cultura la tiene la Generalitat, pero no toda, porque aquí estamos 
en la fase ambiental del Plan General Estructural, hay 9 informe desfavorables, parados, 
aquí en la casa, algo de culpa tenemos aquí, no, que va, 9 informes, 9 informes. Luego 
tenemos que pasar a la fase urbanística del plan general estructural,  y luego por último 
tenemos que pasar a Plan General Pormenorizado, en cambio ustedes en declaraciones en 
Alicante-Plaza, aseguran que antes de finalizar el año va a estar el PGOU aprobado, nos 
tiene expectantes, ojala sea así, pero no nos lo creamos, sencillamente, llevamos 11 años 
con esa promesa, vamos a ver si lo consigue en tan pocos meses. Luego tenemos otro tema 
muy importante, la falta de suelo industrial, la gran asignatura pendiente, aquí, durante estos 
años se han ido proponiendo una serie de soluciones, la primera, una de ellas el polígono 
mancomunado, pues bueno, recientemente ya sabemos que tanto la mancomunidad como 
Conselleria este proyecto no lo viable, por lo encarecido que es, por el coste. Otra solución, 
Pagos, Pagos, tenemos una resolución de Conselleria que ya nos dice que pone reparos por 
su afección paisajística, entonces ahora, lo mismo, las mismas declaraciones en Alicante 
Plaza, el Alcalde nos informa del Clérigo, el Clérigo, cuando sea una realidad, prácticamente 
todo el metraje va a ser para un proyecto empresarial que ya está cerrado, entonces no 
podemos ofrecer suelo industrial en el Clérigo, entonces ¿de qué estamos hablando?, ¿Qué 
suelo  industrial  ofrece  el  gobierno  socialista?,  eso  si,  cuando  empresarios  de  la  zona 
inciden en emprender un proyecto serio, un proyecto que genera riqueza, como el proyecto 
Alcoi-Innova, aquí, en esta misma sala, se congratulan y se felicitan, ese es el gobierno 
Socialista con la  industria  en Alcoy.  Luego tenemos otra,  muchísimos más ejemplos del 
escaso interés del gobierno con la industria, por ejemplo, tenemos el estudio de Pagos, una 
partida que teníamos el año pasado de 20.000 euros, escasísimos 20.000 euros, para hacer 
un estudio, ni se gastó la partida ni se hizo el estudio, Plan de Industrio Industrial 2020-2023, 
también  estamos  expectantes  con  el  resultado  de  este  plan,  porque  si  tiene  el  mismo 
resultado que tubo el plan anterior 2011-2015, que a preguntas al gobierno, no saben cuales 
de las 25 acciones se hicieron,  puede ser que todas, es que ni  lo saben,  y un plan se 
supone que tiene que ser consecuencia del otro, pero vamos a ver, ¿qué conseguimos con 
ese plan? Luego la partida Plan Integral Industrial, una partida que la teníamos desde el 
2016 al 2020, una partida insignificante para una ciudad industrial, sin embargo en todos 
estos años sumaban 130.000 euros, ¿se ha gastado alguna vez esa partida?, nunca, bueno 
si, si, un evento de Turismo 3.629 euros, y ya está, y no se ha gastado una partida para una 
ciudad que es industrial, por tanto, es normal que el resultado de la encuesta que ustedes 
han encargado por el Plan de Impulso Industrial, sea el resultado que ha sido y que los 
empresarios digan lo que han dicho, y han dicho un 45% que se queja de falta de apoyo de 
la administración, un 44% que desconoce las acciones que realiza el Ayuntamiento, y aquí 
viene  lo  más  importante,  y  un  70% que  el  ayuntamiento  no  está  comprometido  con  la 
industrial,  claro, cuando ustedes sacan los datos de esta encuesta, evidentemente estos 
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datos no los reflejan, cuando sacan la nota de prensa, porque no les interesa, pero esto es 
lo que el empresariado de Alcoy opinan de ustedes. 

Sr. Segura:
Gràcies, Sr. Alcalde. Bon dia a tots i a totes. Bé, des del govern local qualsevol projecte o 
inversió industrial és prioritària i volem que els tràmits siguen els més breus possibles per a 
l’empresari; i, per això, dins del Pla Impuls Industrial, en l’acció 16 concretament, hem creat 
un programa de simplificació i coordinació administrativa per a accelerar els tràmits i establir 
un  mecanisme  de  comunicació,  únic,  clar  i  directe  amb  els  empresaris  i  l’Ajuntament,. 
Lògicament, el lògic d’aquesta moció, qualsevol acció encaminada a la coordinació i impuls 
de projectes industrials que fomente la inversió i  la creació d’ocupació, reduint terminis i 
facilitant els tràmits, em pareix positiva. Per tant, votarem a favor. Ja hem fet algunes..., ja 
ens hem adreçat a l’IVACE per veure que inicie els tràmits. Si s’aprova la moció, per adherir-
se com a instrument oportú de col·laboració, amb la Generalitat, sobre la base de l’article 7 
d’aquesta Llei  19/2018. I en referència al que ha dit  la Sr.  García, bé açò és un tot,  un 
«revolutum», no?, o siga, jo..., m’agradaria..., no se sí, no sé si estem votant una altra moció 
o parlant d’una altra cosa. Aquesta moció, si vosté se l'ha llegida, tracta sobre una sèrie 
d'inversions estratègiques que entren en la Generalitat i del que es tracta és d’accelerar els 
tràmits  d’aquesta  sèrie  d’inversions.  Les  entitats  locals  poden  afegir-se  al  mecanisme 
d’acceleració, que em pareix molt oportú. Però, bé, ací no s’ha perdut cap inversió industrial 
ni empresarial per no seguir aquesta llei, tot el que arriba a l’Ajuntament s’ha tramitat i en 3 
anys que està la llei en marxa, no ha vingut cap inversió d’aquest tipus a l’Ajuntament. Si  
haguera vingut, haguérem fet els tràmits com més aviat millor. La llei estipula que s'han de 
reduir a la meitat, o haguérem fet fins i tot més ràpid o, fins i  tot, en aquest moment, si 
haguera  sigut  necessari,  ens  haguérem  afegit  al  mecanisme,  perquè  es  pot  afegir  al 
mecanisme un ajuntament en qualsevol moment, per a accelerar la inversió. Respecte del 
que ha dit vosté de l’informe del pla industrial que no el coneix, perquè m’estranya molt, 
perquè vosté està en el Consell Econòmic i Social, té un informe, ha eixit en comissions 
informatives i sap perfectament totes les accions del Pla Impuls Industrial 2020-2023. El que 
s’han fet és 28 punts. Sí que ha tingut algun dubte, me l'ha preguntat i jo li l’he comentat i  
crec que li ha quedat clar. Per tant, dir que no s’ha fet res, doncs no es correspon tampoc 
amb la realitat.  I  respecte de l’enquesta de...,  que han fet dins del Pla Impuls Industrial, 
precisament, que sempre he dit que és una enquesta molt útil, que ens permet millorar, amb 
autocrítica,  amb...,  mirant-se  nosaltres  mateixos  en  què  podem  millorar.  Cada  moment, 
efectivament, els empresaris volen que els donem suport, però si vosté fa aquesta pregunta, 
fa 10 anys, l’empresari dirà que li dona suport l’Ajuntament. Si fora la pregunta, sí, 10 anys 
endavant, li dirà que li donem suport, és una resposta lògica que qualsevol empresari li dirà 
en  tot  moment  i  nosaltres  li  donarem suport.  Quant  al  reconeixement  del  pla,  tinga  en 
compte vosté que és un pla triennal, que fa un any escàs, podríem dir que és efectiu, per la 
pandèmia, i que pràcticament la meitat, si vosté mira l’enquesta de treballadors i empresaris, 
ja coneixen alguna acció del pla. Per tant, crec que el desenvolupament del pla és correcte i 
amb el de l’enquesta, doncs intentarem millorar en algunes de les accions.

Sr. Ivorra:
Gràcies, Sr. Alcalde. Seré breu perquè, bàsicament, la totalitat del plenari està a favor de la 
moció. La moció no anava en cap sentit, simplement el de millorar i el de donar suport al 
nostre empresariat, a l’economia local i comarcal, que és el que realment necessitem en les 
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nostres..., en la nostra comarca. Simplificar els tràmits, centralitzar documentació i reducció 
de terminis és una qüestió clau i fonamental que reclamen els empresaris. I una cosa que el  
senyor..., que s’ha comentat, és el tema que en els últims anys cap inversió de cap classe 
ha  volgut  vindre  a  Alcoi,  i  això  és  on  ens  hem  de  plantejar,  i  això  és  un...,  això  és 
verdaderament  trist  i  és  simptomàtic  de  la  situació  que  estem vivint,  o  siga,  que...,  10 
treballadors que hagen volgut implantar-se a la nostra ciutat és preocupant. Per això hem de 
fer el possible perquè aquestes empreses, aquests projectes de futur, puguen vindre a Alcoi. 
És  cert  el  que  s’ha  comentat  de  falta  de sòl  industrial,  és  una qüestió  patent  que  tots 
coneixem i que des de Compromís sempre hem defensat el polígon mancomunat. No és cert 
que no siga viable, com ha comentat algú en aquesta taula, en aquest ple, és viable, però 
s’ha de fer el treball. La Mancomunitat va fer un únic treball per a demanar a l’IVACE, en el 
2019, un informe sobre la viabilitat possible del pla, del polígon mancomunitat, des del 2019 
fins ara no s’ha fet res, no hi ha hagut reunions. Pot ser que gràcies a aquesta moció, el  
president  de  la  Mancomunitat  ha  demanat  ara  una  reunió  amb  la  directora  general  de 
l’IVACE per a parlar del tema. Ens n’alegrem, perquè pensem que és necessari i hem de 
treballar  en  tots  els  aspectes,  però  la  realitat  és  que  necessitem  aquest  polígon 
mancomunat,  necessitem  espai  per  a  treballar,  perquè  la  realitat  és  que  aquestes 
comarques seran industrials o no ho seran.

Sr. Marcos Martínez:
Gràcies.  Mire  si  estarem necessitats  d’indústria  que  encara  que  fora  una  il·lusió  o  una 
fantasia, ens vindria bé. Però dit açò, doncs bé, jo donaré suport, evidentment, a aquesta 
moció, tot el que siga afavorir la indústria, l’ocupació i la regeneració econòmica de la nostra 
zona, evidentment, tindrà el meu suport. Sí que..., també diria, doncs bé, en els termes que 
normalment s’expressa el Sr. Ivorra, faça vosté la gestió i..., que es posen les piles també en 
Conselleria,  en la  línia que estàvem parlant.  No es tracta de buscar si  té  més culpa la 
Mancomunitat o Conselleria, o siga, ens asseurem tots i anem a fer realitat el que hem de 
fer realitat, a veure si d’una vegada, de veritat, ens posen tots mans a l’obra i el que hem 
d'aconseguir és sòl industrial i que les empreses comencen a eixir a flotació en les nostres 
comarques. Gràcies.

Sr. Abad:
Si,  esta  claro  que la  necesidad de suelo industrial  en Alcoy es innegable.  Como se ha 
comentado el  polígono El  Clérigo lleva décadas estancado,  no,  no se ha sabido...,  han 
habido muchas modificaciones, se han intentado hacer cosas, pero continua igual, hay que 
ponerse las pilas como ha dicho el Sr. Martínez, ustedes tienen mano en Consellería, pues a 
trabajar, que es lo que toca, y que pasen los años y veremos en que situación se encuentra 
todavía Alcoy. Gracias. 

Sr. González:
Gràcies. Bé, seré molt breu. Vull reiterar el que han dit ja molts altres grups, que nosaltres 
entenem que el que es demana en aquesta proposta és positiu per a Alcoi i votarem a favor 
seu. Entenem com la majoria ací, entenem..., sembla que potser no, però bé, entenem que 
és la inversió en projectes de facilitar, de projectes empresarials d’aquesta classe per a la 
ciutat, el beneficia perquè entenem també que no parlem de qualsevol activitat empresarial, 
ací, a la babalà, sinó que estem tal com diu la moció, en el text de la moció, que parla 
d’empreses o de projectes empresarials que implanten projectes dels quals es deriven uns 
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beneficis afegits de caràcter social, mediambiental i innovador, que pot semblar una cosa 
molt àmplia, però molt poc concreta. Però entenem que, potser, es el que açò alguns veuen 
negativament als criteris de l’agenda 2030. També, entenem que no tan sols els beneficis, 
sinó que és necessari,  com sempre, s’ha de treballar en altres coses, com s’ha dit.  Per 
exemple, el pla general o com hem vist, les enquestes que responen o ja se sap el que 
respon per  avançat  o  que sempre respon  el  mateix  o  al  final.  Vull  dir,  potser  mirar  de 
modificar-les perquè siguen més útils, perquè al final si les respostes que tenim i no sempre 
son les mateixes, no serveixen de massa. Amb tot, estem a favor de la moció perquè des de 
les institucions es col·labore i  es promoga o facilite desenvolupar projectes empresarials 
d’aquesta classe que siguen beneficiosos per a la ciutat i, res més, votarem a favor. Gràcies.

Sra. Lirio García:
Si Sr. Segura, haber, el Plan de Impulso Industrial a que me refería era el 2011-2015, que ya 
ha acabado, cuando se ha preguntado al gobierno sobre los resultados de las 25 acciones, 
desconocían que se había hecho y que no se había hecho por que es que ya habían pasado 
unos cuantos años, el actual, el 20-23, nosotros no hicimos nada, estamos expectantes, 
evidentemente, estamos en ello,  pero bueno, esta moción, !ah¡, bueno, y en cuanto a la 
encuesta, yo no me atrevería a decir lo que los empresarios van a decir dentro de unos 
años, yo no soy tan, tan lista o una vidente, como usted, pero bueno, en definitiva, la moción 
que nos compete, apoyamos esta moción, por supuesto, cualquier iniciativa en beneficio de 
la industria de Alcoy, nosotros siempre la vamos a apoyar, pues empezamos a tomarnos en 
serio que hay que empezar a tomar medidas de apoyo a la industria o Alcoy se va a la 
deriva, a mi se me ha echado den cara en más de una ocasión que soy alarmista, derrotista, 
y no, no lo soy, soy realista, lo que pasa es que aquí vivimos en un mundo de fantasía y 
pasan los años haciendo promesas que luego saben que no van a cumplir y entonces todo 
maravilloso,  pero  de  verdad  tenemos  que  empezar  a  tomar  medidas  reales,  medidas 
contundentes  y  serias,  de hecho,  desde  el  Partido  Popular,  ahí,  nuestra  altura  política, 
proponemos un pacto por la industria,  un pacto en el que estén fuera los partidos y los 
intereses partidistas, un pacto que la prioridad sea Alcoy y, por tanto, la industria de Alcoy, y 
para ello, ¿para qué?, para garantizar el futuro económico de Alcoy.

Sr. Segura:
Sí, perquè des del govern local continuarem treballant pels nostres empresaris, per la nostra 
indústria, per intentar crear les condicions perquè vinguen tota mena d’inversions a la ciutat. 
I respecte del que vosté diu, Sra. García, d’aquesta pregunta, efectivament, jo no soc Rapel, 
però l’empresa que va fer l’enquesta, l’empresa especialitzada, ja ens va dir que llevàrem 
aquesta  pregunta  de  l’enquesta,  perquè  té  un  component  emotiu,  subjectiu,  no  és  una 
resposta subjectiva, ella ens va dir que aquesta resposta sempre seria... Si tu li dius a una 
persona si  vol  més suport,  sempre dirà  que sí.  Per  tant,  no  és  que ho diga jo,  ho  diu 
l’empresa especialitzada que va fer l’enquesta. De tota manera, els empresaris volen que els 
donem suport, per descomptat, i ací estarem per a ajudar-los.

Sr. Ivorra:
Gràcies,  Sr.  Alcalde.  Com  que  tenim  clar  que  la  moció  s'aprovarà,  vull  matisar  dues 
qüestions: una, respecte del polígon mancomunat, la Conselleria no pot fer res si no se li 
cedeix, se li cedeix el terreny. El que realment s'ha de fer és, o bé des de la Mancomunitat o  
bé des de l’Ajuntament de Muro, poder cedir el terreny. I el que havia comentat abans, des 
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del 2019 no hi ha cap informe sobre això i ni hi ha pronunciament de la mancomunitat sobre 
l’informe que va fer l’IVACE, de la viabilitat del projecte, no n’hi ha cap, no hi ha hagut interés 
al  respecte.  Respecte del  que comentava la  Sra.  García del  conseller  Arcadi  España,  li 
agafe la paraula, no tenim cap problema, pròximament tenim una altra reunió amb ell, tenim 
reunió  en  el  Sr.  Arcadi  España,  li  ho  comentarem a  ell,  li  ho  tornarem a  dir,  no  hi  ha 
problema. Nosaltres estem per a col·laborar i si es pot ajudar, ajudarem sempre des de la 
nostra visió, no tenim cap problema. De la mà del govern podem anar a parlar amb el Sr. 
Arcadi España per a treballar, per a intentar avançar el tema, cap problema.

Seguidament se sotmet a votació la moció presentada pel grup municipal Compromís Alcoi.

El Ple de la Corporació, per majoria, amb els vots a favor dels regidors dels grups municipals 
SOCIALISTA (12), PARTIDO POPULAR (3), COMPROMÍS ALCOI (2), CIUDADANOS (1), 
PODEM (2) i GUANYAR ALCOI (2) i el Regidor No Adscrit el Sr. Marcos Eduardo Martínez 
Coloma (1), i el vot en contra del regidor del grup municipal VOX (1), aprova la moció.

26. 8878/2022 GRUP MUNICIPAL COMPROMÍS ALCOI 
PREGUNTES-PREC ÀREES DE SUPORT A LA MOBILITAT COMPARTIDA
El grup municipal Compromís Alcoi presenta les següents preguntes-prec:

«EXPOSICIÓ DE MOTIUS

L’ús compartit de vehicles és una forma de mobilitat que està estenent-se als darrers anys a 
la nostra societat,  i  Alcoi  no és menys. Si ens fixem a les eixides d’Alcoi,  podem trobar 
cotxes aparcats de persones que deixen els seus vehicles per muntar amb altres i fer el 
viatge als  seus llocs de treball,  o  estudis.  D’aquesta forma estalviem en combustible al 
compartir les despeses entre les diferents persones que compateixen el trajecte. Un altre 
benefici és la reducció de trànsit a les nostres vies, i per tant la reducció de la contaminació 
ambiental.

Les àrees de suport a la mobilitat amb ús compartit de vehicles són un lloc on realitzar, de 
manera accessible, segura i ordenada, els intercanvis d'ocupants de vehicles en el moment 
d'anar o tornar als centres de treball, i també es posa a la disposició dels veïns i veïnes de la 
comarca una zona de descans ocasional. 

Les àrees de servei de suport a la mobilitat amb ús compartit de vehicles s'estan començant 
a implantar a les grans ciutats i, gradualment, van incorporant-s’hi a altres ubicacions, els 
nuclis interiors de les quals es troben allunyats de les zones de treball, com una opció de 
transport  sostenible,  pràctica  i  econòmica.  Aquest  és  el  cas  de  la  nostra  ciutat,  moltes 
ciutadanes i ciutadans, treballen fora de la ciutat, i és bastant habitual compartir vehicles 
entre diverses persones. Així doncs la instal·lació d'una d'aquestes infraestructures, a l'eixida 
d’Alacant, i una altra a l'eixida cap a València facilitaria i fomentaria aquesta modalitat de 
transport. Per això volem saber 

PREGUNTES
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 Hi ha previst cap projecte municipal, a banda dels patinets elèctrics, per fomentar la 
mobilitat compartida com per exemple el car pooling, o d’altres?

 En cas afirmatiu, tenen alguna data prevista?

 I  de  les  altres  modalitats  de  nova  mobilitat  com  motosharing,  carsharing, 
ridesharing....

PREC

 Que l’Ajuntament d’Alcoi sol·licite a la La Conselleria de Política Territorial,  Obres 
Públiques i Mobilitat la instal·lació de dues Àrees de Suport a la Mobilitat amb ús 
compartit  de  vehicles,  a  la  nostra  ciutat,  una  a  l’eixida  d’Alacant  i  altra  a  la  de 
València.

 Que l’Ajuntament d’Alcoi facilite l’accés pròxim a aquestes zones mitjançant transport 
públic i carril bici.

Que l’Ajuntament d’Alcoi instal·le càmeres del sistema de vigilància municipal de la ciutat a 
aquests recintes.»

Sra. Guillem:
Gràcies de nou, Sr. Alcalde. 

La Sra. Guillem, regidora del grup municipal Compromís Alcoi, llig les preguntes següents:

«EXPOSICIÓ DE MOTIUS

L’ús compartit de vehicles és una forma de mobilitat que està estenent-se als darrers anys 
a la nostra societat. D’aquesta forma estalviem en combustible al compartir les despeses 
entre les diferents persones que compateixen el trajecte. 

Les àrees de suport a la mobilitat amb ús compartit de vehicles són un lloc on realitzar, de 
manera accessible, segura i ordenada, els intercanvis d'ocupants de vehicles en el moment 
d'anar o tornar als centres de treball, i també es posa a la disposició dels veïns i veïnes de 
la comarca una zona de descans ocasional.

Així doncs la instal·lació d'una d'aquestes infraestructures, a l'eixida d’Alacant, i una altra a 
l'eixida cap a València facilitaria i fomentaria aquesta modalitat de transport. Per això volem 
saber

PREGUNTES

 Hi ha previst cap projecte municipal, a banda dels patinets elèctrics, per fomentar la 
mobilitat compartida  com per exemple el car pooling, o d’altres?

 En cas afirmatiu, tenen alguna data prevista?»
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Sr. Jordi Martínez:
A veure, sobre les tres modalitats, no. Fa un temps vam veure el tema del carsharing, però 
tampoc no vam trobar cap empresa que volguera fer aquest tipus d’inversions, perquè el 
format d’Alcoi  i  sobretot  en la  proposta que vosté fa,  que és que gent  que vinga de la 
comarca, per exemple, o de fora, puga arribar a un espai d’aquests, al final les distàncies a 
Alcoi i,  sobretot, la facilitat d’accés, el que fa és que la gent utilitze el seu vehicle per a 
traslladar-se directament al lloc on està. Per tant, probablement, pel que fa al cotxe, no, però 
sí que estem treballant en alguna altra possibilitat. M’ha eixit també la dels patinets, però 
estem treballant  en un altre tipus de transport  sostenible que no siga el  de vehicles,  de 
moment.

Sra. Guillem:
Gràcies, bé, li faig el prec.

La Sra. Guillem, regidora del grup municipal Compromís Alcoi, llig el prec següent:

«PREC

 Que l’Ajuntament d’Alcoi sol·licite a la  La Conselleria de Política Territorial, Obres 
Públiques i Mobilitat la instal·lació de dues Àrees de Suport a la Mobilitat amb ús compartit 
de vehicles, a la nostra ciutat, una a l’eixida d’Alacant i altra a la de València.

 Que  l’Ajuntament  d’Alcoi  facilite  l’accés  pròxim  a  aquestes  zones  mitjançant 
transport públic i carril bici.

Que l’Ajuntament d’Alcoi instal·le càmeres del sistema de vigilància municipal de la ciutat a 
aquests recintes.»

Sr. Jordi Martínez:
A veure,  sobre  el  tema  d’aquests  precs,  jo  li  he  dit,  perquè  entenc  que  d’entrada  no 
l’acceptaríem en el sentit que aquest ús, probablement, no siga el que..., per a una ciutat 
com Alcoi siga l’adequada. Sí que és cert que volem, estem veient de quina manera, però el 
que no vol dir és que vosté em vinguera d’ací a 6 mesos i em diguera si ho hem sol·licitat,  
perquè entenem que aquesta sèrie de convocatòries es repetiran, però el model aquest que 
està plantejant  vosté,  d’establir  dues àrees on puga arribar  gent  de fora i  a  partir  d’ací 
menejar-se en un vehicle, doncs entenem que d’entrada no tenim els estudis suficients per a 
dir-li  que  sí,  i  perquè  vosté  m’exigisca  d'ací  a  un  temps  l’aplicació.  Per  tant,  no  li 
l’acceptaríem, però sí que estem en el tràmit de veure quin tipus de solucions de vehicles 
sostenibles podríem introduir per a traslladar-se per la ciutat.

Sra. Guillem:
Perdó, però crec que no, igual no ens hem expressat bé, igual no és tan sols per a les 
persones que hi venen. De fet, és més que res per a les persones que se’n van, és a dir, hi 
ha moltíssimes persones que estan estudiant fora o que treballen fora i que viuen a Alcoi. 
Què és el que estan fent? Comparteixen aquests vehicles per tal d’anar als seus llocs de 
treball. On queden, molt, molt sovint, saps que..., hi ha gent que queda a Bou, per exemple. 
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Són aquests llocs en els quals veus en certs llocs que la gent està quedant; per tant, seria 
una manera més segura de quedar en llocs que tinguen càmeres de vigilància, ajudar una 
miqueta a aquest transport compartit.

Sr. Jordi Silvestre:
Bé, en aquest cas jo crec que..., li continue dient el mateix, no sé quins espais podria la 
Conselleria habilitar, perquè en l’únic que ha anomenat vosté, ara que és en una gasolinera, 
és un espai privat. Per tant, dificultats, enfront no pots perquè enfront hi ha un barranc. Li ho 
dic perquè el Sr. Ivorra m’ha fet així, després hi ha un barranc, però que estic dient-li que sí 
que estem estudiant totes aquestes fórmules de mobilitat, perquè entenem que..., fins i tot 
les administracions anem molt darrere a vegades dels mateixos interessos dels ciutadans, 
perquè  en  aquests  temes  de  mobilitat  la  gent  es  mobilitza  abans.  Però  sí  que  estem 
estudiant fórmules per a poder gestionar la mobilitat, de moment a la ciutat, i a partir d’ací 
intentar  millorar  el  transport  públic,  que  sabem  que  tenim  una  sèrie  de  concessions 
interurbanes que encara estan pendents.

27. 8882/2022 GRUP MUNICIPAL COMPROMÍS ALCOI 
PREGUNTES-PREC VALORITZACIÓ MATÈRIA  OBRES
Sr. Ivorra:
Gràcies, Sr. Alcalde.

El Sr. Ivorra, portaveu del grup municipal Compromís, llig les preguntes següents:

«EXPOSICIÓ DE MOTIUS

Als últims anys la preocupació pel medi ambient és una responsabilitat per als ajuntaments 
i les seues societats. Cada dia es presenten noves opcions per a reciclar i allargar la vida 
del planeta.

La valorització i reutilització de residus d’enderrocs és una eina que va nàixer d'aquesta 
inquietud per la contaminació. És un instrument que permet que la majoria de les deixalles 
de les obres no acabe en l'abocador. Es tracta d'avaluar les restes no com a residus, sinó 
com a matèria primera d'altres processos.

D'acord amb la Directiva 2008/98/CE de residus, la valorització es defineix com la “operació 
el resultat principal de la qual és que el residu servisca a una finalitat útil en substituir a 
altres  materials  que,  d'una  altra  manera,  s'haurien  utilitzat  per  a  complir  una  funció 
particular”.

No tot ha d'acabar en el fem o en abocadors d’inerts. Per això, existeixen a les nostres 
comarques  plantes  de  valorització  que  classifiquen  i  tracten  cada  tipus  de  material 
d’enderrocs i obres. Una vegada que acaba aquest procés, aquests desaprofitaments es 
preparen  per  a  transformar-se  i  tindre  una  nova  utilitat,  en  la  gran  majoria  com àrids 
reciclats.
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D'ací  la  importància  de  que  les  administracions  locals  fomenten  i  prioritzen  l'ús  dels 
productes resultats de la valorització i posterior tractament, com per exemple àrids, a les 
obres publiques i privades mitjançant els instruments que tinguen al seu abast.

Per això volem saber i fem les segúents:

PREGUNTES

 Existeix cap tipus de bonificació o incentiu als precs d’obres municipals per a que 
aquestes utilitzen material de construcció reciclats, com per exemple àrids?»

Sr. Jordi Martínez:
No, en aquest moment no existeixen bonificacions ni incentius. És cert que és un tema...,  
crec que molt interessant, que obri..., perquè en..., si no m’equivoque, en tota la gestió de 
fons europeus, començaran a treballar en això. També és cert que hi ha un sector de..., 
doncs, de les persones que rebran eixe tipus de projectes, dirigeixen eixes obres o al final 
les executen, que són poc inclinades a utilitzar material reciclable, perquè no li donen a la 
millor la prestància o la categoria que ells tenen en els seus projectes, però jo crec que 
anem  encaminats  ja  cap  ací,  cap  a  reutilitzar-los.  Per  tant,  no  existeix  cap  tipus  de 
bonificació actual ni incentiu per a utilitzar-se. 

Sr. Ivorra:
Entenem que els particular tampoc; per això formulem el prec següent:

El Sr. Ivorra, portaveu del grup municipal Compromís Alcoi llig el prec següent:

«PREC

 Que l’Ajuntament d’Alcoi  estudie incorporar millor puntuació en els contractes a les 
obres  municipals  que  incorporen  materials  de  construcció  resultat  de  la  reutilització, 
tractament i valorització de residus en un percentatge estipulat.

 Que l’Ajuntament d’Alcoi  estudie incorporar bonificacions i  incentius a les taxes 
municipals de les obres particulars que realitzen correctament la separació i eliminació dels 
enderrocs resultants en els espais habilitats per al tractament i valorització de residus.»

Sr. Jordi Martínez:
Li accepte els precs amb dues consideracions.  Una,  totes les qüestions que...,  que es 
realitzen correctament, sempre van en els projectes, és a dir, dins dels mateixos projectes 
s’ha d’encarregar l’empresa que els fa, per a després gestionar els residus que genera; i, 
per tant,  s’ha de fer de manera correcta. Per tant,  per a tranquil·litat  de la gent,  per a 
tranquil·litat de la gent que les empreses que hui estan fent un obra a la ciutat, s'han de 
demostrar  després que es desfan dels  residus.  I  amb el  primer  punt,  jo  estic  d’acord, 
estudiar d’incorporar com podem puntuar, però no li..., i em pareix bé allò d’estudiar-ho, 
perquè tampoc no sabem, ara com ara, que jo crec que aquesta part dels fons europeus 
ens dona una clau de com es pot valorar això i com es puntua i com es millora o com 
s’incentiva això. Per tant, hi estem d’acord, i ara n’hi ha unes, hi havia una explicació en els 
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fons europeus sobre incorporació de com reciclar tots els materials d’allí, que jo crec que 
és molt interessant i estem d’acord amb el prec.

Sr. Ivorra:
Ens alegrem molt que puga fer-se i que s’accepte el prec, perquè el que entenem és que 
és necessari reutilitzar aquests materials, no posem en dubte que les obres que fan les 
empreses  no  estiguen  emportant-se’ls  al  lloc  que  toca,  sinó  bàsicament  més  pels 
particulars i  empreses que ho fan sense llicència d’obra i que d’aquesta forma podíem 
articular  i  millorar  el  seu  control  i  no  podríem  estar  molestant  al  Sr.  Silvestre,  tantes 
vegades, dient-li que hi ha abocador, que hi ha abocadors. Seria una manera d’intentar 
millorar  aquest  aspecte.  I  també  un  dels  vessants  en  els  quals  ens  basàvem  per  no 
reutilitzar, com vosté estava dient, hi ha empreses que no estan..., no tenen la confiança 
necessària amb els productes revalorats, és cert. Però, per exemple, podríem utilitzar-ho 
en contra per haver de fer pedreres d’utilitzar pedres de la serra per a fer una via verda,  
podríem reutilitzar material revalorat per a fer aquesta via verda. Per això, quan parlem 
que en els projectes que fa aquest Ajuntament, aquest cada projecte públic que fa aquesta, 
que  es  valore,  que  es  puntue,  la  utilització  d’aquests  productes  abans  de  tindre  una 
puntuació més alta respecte d’altres.  Per això,  entenem i  comprenem que a banda del 
projecte europeu de Next Generation, que es facilitaran, que tinguérem la sensibilitat per 
part  de  l’Ajuntament  d’Alcoi  de  millorar  en  els  plecs  de  condicions  i  valorar  aquestes 
qüestions.

Sr. Jordi Martínez:
No, el dels fons europeus, jo ho dic perquè ens donaran moltes claus per a poder aplicar-
ho en l'àmbit local. De tota manera, també hem de tindre en compte, i que ho sapiem tots, 
quan aprovem aquestes coses, jo crec que és de sentit comú el que vosté diu, hi ha una 
obra,  enderrocament  d’un  edifici  o  estiga  fent  un obra,  com puga ser  ara  Rodes,  puc 
reutilitzar aquest material allí i això està bé, però una cosa tan senzilla no és tan senzilla, 
perquè normalment no es fa això, s’extrauen tots els residus, i això, com passa sempre, de 
moment, en aquestes idees incipients, sempre són més cares que l’obra normal, perquè el 
reciclatge serà més car, però jo crec que hem d’aportar, jo crec que per això i, per tant, sí 
que estem d’acord a fer aquest estudi per a incorporar aquestes millores en la puntuació en 
els concursos que tinguem en l'àmbit de l’Ajuntament.

28. 8529/2022 GRUP MUNICIPAL CIUDADANOS
PREGUNTA SOBRE AJUDES MUNICIPALS PER A LA MILLORA A L'ACCESSIBILITAT 
EN ESTABLIMENTS COMERCIALS 
Sra. Rosa García:
Si…, Perdón.

La Sra. Rosa García, portavoz del grupo municipal Ciudadanos, lee la siguiente pregunta:

“En el  pasado Pleno de Julio  de 2021 fue aprobado un Ruego planteado por  el  Grupo 
Municipal Ciudadanos, para la creación de ayudas para la mejora de la accesibilidad en 
establecimientos comerciales,  incluyéndose una partida a tal  efecto en los presupuestos 
municipales del año 2022.
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Queríamos saber si:

- ¿Se conocen ya las bases para el acceso a esta línea de ayudas?

En caso contrario,

- ¿Qué planes tiene el gobierno municipal para arbitrar las mismas?”

Sr. Segura:
Gracias  Sr.  Alcalde.  Las  bases  están  hechas,  las  están  revisando  los  departamentos 
implicados y en este punto,  bueno,  quiero aprovechar  la  intervención para agradecer  al 
grupo Ciudadanos y a la Sra. García por su ayuda en la redacción de las mismas. 

Sra. Rosa García:
Si, unas gracias que yo también le quiero dar a usted porque, la verdad, me quede muy 
sorprendida, por su predisposición para que nosotros también interviniéramos cuando vino a 
decirme que si, que estas bases ya se estaban realizando, de que pudiéramos intervenir, 
pues la verdad fue una grata sorpresa, así que muchísimas gracias. 

29. 8549/2022 GRUP MUNICIPAL CIUDADANOS 
PREGUNTES SOBRE SÒL INDUSTRIAL A ALCOI
Sr. Segura:
Si, bueno. Haré las preguntas de uno en uno, si me lo permite, Sr. Alcalde. 

La  Sra.  Rosa  García,  portavoz  del  grupo  municipal  Ciudadanos,  lee  las  siguientes 
preguntas:

”
 ¿Qué planes de expansión, en cuanto a suelo industrial, tiene el Gobierno de Alcoy?”

Sr. Jordi Martínez:

Motes gràcies. Bé, jo crec que les conegudes que estan reconegudes en el Pla General 
Estructural, que són l’opció Sud i el Polígon de Pagos i, sobretot..., jo crec que també, que 
hui després tenim l’oportunitat de la nova zona industrial del Clérigo.

Sra. Rosa García:

Yo, he hecho, bueno, todas, ¿no?, pero esta pregunta por ver si podíamos conocer alguna 
cosa  más Sr.  Martínez.  Usted  sabe  que  con  esta  contestación  no  podemos  quedarnos 
satisfechos de ninguna de las maneras. ¡Ah!, perdón, si, tiene razón, si, después, después, 
tiene razón:
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”
 ¿Por  qué  se  ha  eliminado  del  presupuesto  la  partida  destinada  al  proyecto  del 

polígono de Pagos?”

Sr. Jordi Martínez:

Bueno, la partida del polígono de Pagos, como bien estamos diciendo aquí, probablemente, 
el Plan General Estructural, acabe antes de final de año, nosotros esperamos que sea antes 
de final de año y en eso estamos trabajando todas las semanas con todas las consellerias, y 
lo que sería, una vez acabado el Plan General Estructural, poder destinar una partida para el 
proyecto del polígono de Pagos, no obstante, estoy seguro, que si en septiembre tuviéramos 
el Plan General Estructural, el alcalde haría una modificación de crédito urgente que sería 
aprobada por unanimidad en este salón de plenos para realizar el estudio de Pagos, seguro.

Sr. Rosa García:

Si. 

“

 Teniendo en cuenta la importancia del sector industrial en el desarrollo económico de 
nuestra localidad y si  vamos hacia  un polígono industrial  Mancomunado,  sea en 
Muro o en otro sitio. ¿hay algún estudio que valore la pérdida económica que puede 
suponer el descentralizar la industria?”

Sr. Jordi Martínez:
No, es este caso no hay ningún estudio que nos pueda decir que descentralizar la industrial 
vaya a ser perjudicial para la ciudad.

30. 8593/2022 GRUP MUNICIPAL CIUDADANOS 
PREC BANYS PÚBLICS 
La Sra. Rosa García, portavoz del grupo municipal Ciudadanos, lee el siguiente ruego:

“La instalación de baños públicos en los lugares más concurridos y estratégicos de nuestro 
municipio,  no  solo  en  momentos  puntuales  como Fiestas  de  S.  Jorge,  debería  ser  un 
servicio obligatorio para dar cobertura a las necesidades de los alcoyanos y al turismo de 
nuestra ciudad.
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Con  la  implementación  de  dicho  servicio  público,  no  sólo  se  beneficiaria  a  sus  futuros 
usuarios, sino que la medida contribuiría a fomentar el respeto de los espacios públicos así 
como la mejora de la convivencia y el civismo en las calles.

Por ese motivo hacemos el siguiente 

RUEGO:

Que por  parte  de los  servicios técnicos del  Ayuntamiento  se realice un estudio jurídico, 
económico  y  de  viabilidad  para  la  instalación  de  una  red  de  baños  públicos  sobre 
edificaciones  ya  existentes,  así  como la  instalación  de  módulos  multifuncionales  en  las 
zonas más concurridas y turísticas del municipio.”

Sr. Jordi Martínez:
Bueno, le aceptamos el ruego, pero aquí ya se presentaron, yo no sé si en esta misma 
legislatura o en una legislatura anterior, la instalación de baños públicos. Nosotros lo que 
alegamos en ese momento es que hay una red de edificios públicos, que tienen un horario lo 
suficientemente amplio para que puedan ser utilizados por los ciudadanos, y de hecho, la 
casa Consistorial, es continuamente un espació donde si que, por lo menos yo veo que hay 
un trasiego de gente.  El  tema de la  instalación de baños públicos,  pues comporta una 
inversión y un gasto y un mantenimiento que yo creo que tenemos que ser prudentes porque 
si que es cierto que en algunos, en algunas aglomeraciones como puedan ser fiestas o 
determinadas épocas, sean necesarias e imprescindibles, pero en otras si que tenemos una 
red de edificios públicos que nos pueden permitir el acceso y de todas formas si que se 
puede estudiar que se realice un estudio jurídico y económico del mismo. 

Sra. Rosa García:
Pues yo se lo agradezco mucho, es verdad, es cierto, que otros grupos, anteriormente a 
nosotros lo han solicitado, yo no sé si en los mismos términos o que ha hecho que a lo mejor 
ahora se apruebe,  puede ser  porque nosotros estamos pidiendo un estudio,  un estudio 
serio. También querría matizar, aunque usted creo que ya lo entiende, que cuando hablamos 
de módulos multifuncionales, no estamos pidiendo que estén en cada barrio de la ciudad, 
sino es sitios muy específicos que realmente se requieran y después, sobretodo, resaltar 
que estamos pidiendo que los que hay en edificaciones existentes, pues que se les dé un 
vistazo y quizás una remodelación o un arreglito, estoy pensando, por el ejemplo, en el que 
hay en la Glorieta, por ejemplo. Gracias.

31. 8596/2022 GRUP MUNICIPAL CIUDADANOS 
PREGUNTA TARGETA CIUTADANA 
Sra. Rosa García:
Si. 

La Sra. Rosa Garcia, portavoz del grupo municipal Ciudadanos, lee la siguiente pregunta:
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“Respecto a este servicio, solicitado en Pleno de 7 de febrero de 2020 por Ciudadanos, y 
aprobado, hace justo un año preguntamos por las gestiones orientadas a la implementación 
de la misma, pregunta que hacemos de nuevo para que se nos actualice la información.”

Sra. Rosa García:
No porque no se nos contestara en aquel momento sino por si ha habido algún avance al 
respecto.

Sra. Sanjuan:
Gràcies  de nou,  Sr.  Batle.  Bé,  aquest,  com he comentat  ja  abans,  és  un projecte  molt 
complex,  en  el  qual  vam  demanar  fa  un  any  una  auditoria  per  a  posar-se  en  un  pla 
situacional,  saber  en  quina  situació  estàvem i  poder  començar  a  treballar.  I  ens  alegra 
moltíssim comunicar-li que ja estem treballant en la redacció del plec per a poder licitar el 
projecte.

32. 8867/2022 REGIDOR NO ADSCRIT M MARTINEZ 
PREGUNTES IMMOBLES EN PERILL
Sr. Marcos Martínez:

Gràcies de nou.

El Sr. Marcos Martínez, regidor no adscrit, llig el prec següent:

«Després de les últimes setmanes de pluges, han col·lapsat alguns edificis antics, i altres 
mostren un risc important.

Aleshores, sobre aquest punt voldria preguntar de diversos llocs concrets, com per exemple:

En quines condicions, tant tècniques com administratives, es trobava l'immoble del carrer 
*sant Antoni? (o siga, la propietat, el procés, ...)».

Sra. Baca:

A veure, la propietat era municipal i sí que fa un temps, quan hi havia al costat una propietat 
privada, es va desallotjar a aquesta família, 12 persones, a les quals hem intentat donar una 
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solució habitacional i estava pendent d’adjudicar el projecte de demolició. Ja està adjudicat i, 
bé, procedirem segurament la setmana que ve, a fer la demolició.

Sr. Marcos Martínez:

D’acord:

«En quines condicions, tant tècniques com administratives, es troba l'immoble del carrer La 
Sardina, que també està danyat?

Sra. Baca:

D’acord. Aquest immoble també privat, d’acord? En gener de 2021 es va presentar l’informe 
d’avaluació de l’edifici amb deficiències, que es va requerir. Posteriorment, es va dictar 
l’ordre d’execució per falta de compliment d’aquestes actuacions per part de la propietat, i 
continuem en el procés d'interposar les multes que ara estan ascendint a 3.300 
euros/mensuals.

Sr. Marcos Martínez:

«En quines condicions, tant tècniques com administratives, es troba l'immoble del carrer 
Casablanca núm. 36?»

Sra. Baca:

També és particular. Després de múltiples intents de poder localitzar la propietat, finalment 
s’ha aconseguit, mitjançant la interposició de multes coercitives, la subhasta de la finca i sí 
que se l’ha quedada una mercantil que ens comenta que la idea és rehabilitar aquesta zona. 
L’escriptura es va signar el dia 25 de març i ja s’ha requerit a la nova propietat perquè aporte 
l’informe de valoració de l’edifici en un termini de 15 dies.

Sr. Marcos Martínez:

I, per acabar:

Documento firmado electrónicamente (RD 1671/2009). La autenticidad de este documento puede ser comprobada mediante 
el CSV: xxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxx en https://sedeelectronica.alcoi.org/validacion
Plaça d’Espanya, 1 – Tel. 965 53 71 00 – Fax 965 53 71 61 –  e-mail ajualcoi@alcoi.org – web http://www.alcoi.org

https://sedeelectronica.alcoi.org/validacion


Ajuntament d’Alcoi

«Al carrer Sant Maure núm. 13, es troba un immoble que pel que sembla, pel que s’ha 
comentat ací i tal, havia de rehabilitar-se per al seu ús per part de l'Ajuntament, de vivendes, 
no? Els veïns adverteixen d'un mal estat i que està degradant-se.

Volia saber en quina situació es troba aquesta rehabilitació que havia de fer l’Ajuntament? I 
en quin estat, realment, es troba l'immoble?»

Sra. Baca:

Sí, aquest edifici també és municipal. Hem entrat en Edusi per a poder rehabilitar aquest 
projecte, i part també municipal. El projecte ja està redactat i ara està en fase de fiscalització 
per a poder licitar les obres que també entenem que seran en el moment que estiga el 
pressupost disponible per a poder fer les fases comptables i licitar.

33. 8869/2022 REGIDOR NO ADSCRIT M MARTINEZ 
PREGUNTES-PREC SERVEI TAXI NOCTURN CAP DE SETMANA 
Sr. Marcos Martínez:
Sí, bé.

El Sr. Marcos Martínez, regidor no adscrit, llig les preguntes següents:

«En aquestes dates de preparatius, assajos i molta activitat en les Filades, sobretot en la 
zona centre, per les dades en què s’encontrem, s'ha notat la falta de TAXIS en el servei 
nocturn  dels  caps  de  setmana,  evidentment  també  hem de  tindre  en  compte  que  s’ha 
incrementat molt l’activitat nocturna en aquesta zona, no?, però era molt complicat fer-te en 
un taxi, quan un acabava d’una festa o d’un assaig i clar, la gent, normalment doncs beu, 
aleshores:

Hi ha fixat un nombre de taxis de guàrdia per a cobrir les nits?

Existeix algun acord amb l'Ajuntament perquè sé d'aquest servei?»

Sr. Jordi Martínez:
Bé, no hi ha fixat els caps de setmana..., hi ha un vehicle de guàrdia, però vam mantindre 
aquesta setmana una reunió amb el col·lectiu de taxis, si no recorde malament, ahir, en la 
qual ells..., vaig traslladar un poc..., perquè com que ja teníem l’ordre del dia, teníem els 
plens,  que  pot  haver-hi  aquesta  necessitat  en  determinats  moments.  Els  col·lectius  de 
taxistes ens van suggerir una cosa que jo crec que admetrem, que és eliminar el taxi de 
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guàrdia de cap de setmana,  perquè ells són en el  moment en el  qual més treball  fan i 
sobretot aquests horaris que diuen. També ells diuen una cosa, no sol haver-hi problemes 
per anar als sopars, festes, etc., assajos i tot el que es diga, hi ha problemes quan s’acaba, 
perquè tots acaben probablement a la mateixa hora i és quan es col·lapsen les parades de 
l’autobús, però ells entenen que..., això passa..., jo crec que a Alcoi i en qualsevol ciutat que 
visitem, a determinada hora de la nit. Si tots tanquen els espais d'hostalería a la mateixa 
hora,  es  col·lapsen.  Per  a  ells  és  el  moment  en  què  més  quantitat  de  taxis  hi  ha  en 
moviment en tot el dia; per tant, aquesta és la qüestió que ens van traslladar els taxistes.

Sr. Marcos Martínez:
I bé, en qualsevol cas, faré el prec que és:

«Que l'Ajuntament d'Alcoi intente arribar a algun punt d’acord per a poder prestar aquests 
serveis, almenys, en festes concretes i dades concretes com les festes de Sant Jordi, Nadal, 
o siga, coses així més, més..., que va més gent.»

Sr. Jordi Martínez:
Sí, jo crec que, com li comentava, ells argumenten --jo crec que raonablement--, que en 
alguns moments dels caps de setmana és impossible donar servei a tota la quantitat de gent 
i, sobretot, jo crec que ve molt arran d’aquest cap de setmana, en què va ploure la quantitat 
que va ploure i això va ser el que va desbordar totes les previsions de qualsevol col·lectiu 
d’aquest servei. Però estem treballant amb ells. Ells ens han proposat una sèrie de mesures 
que jo crec que són adequades per a millorar  tot  aquest  tipus de serveis,  com el tema 
d’informació del telèfon (....), etc.; i, per tant, estem treballant de la mà d’ells.

Sr. Marcos Martínez:
Bé, doncs, vull agrair que es treballe en açò, sobretot és per això, que a la millor el mer fet 
de contestar a una telefonada, doncs lleva un compromís. Potser li poden dir al client «mire, 
vosté, tardaré mitja hora a arribar; si vol esperar-me...», però, almenys, ja no es queda en 
eixa incertesa, perquè no li agarren el telèfon, no li agarren el telèfon. Gràcies.

DESPATX EXTRAORDINARI
Sr. Secretari accidental:
Es porta un despatx extraordinari. En concret és la “PROPOSTA D’APROVACIÓ INICIAL I 
SOTMETIMENT A INFORMACIÓ PÚBLICA DE LA “MODIFICACIÓ PUNTUAL NÚM. 2 DEL 
PLA PARCIAL DEL SECTOR  “EL CLÉRIGO””.  No  ha  sigut  dictaminat  per  la  Comissió 
Informativa. Primerament, s’ha de votar la urgència.

Sr. Alcalde:
No ha sigut dictaminat. La urgència és per a intentar accelerar al màxim els tràmits per a 
l’aprovació definitiva del polígon del Clérigo. Jo crec que està més que justificat; per tant, 
demane, si és possible, el vot favorable a la urgència d’aquest punt.
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A continuación y a  propuesta  verbal  del  Sr.  Presidente,  por  unanimidad de los  señores 
asistentes,  con  el  voto  a  favor  de  los  grupos  municipales  SOCIALISTA (12),  PARTIDO 
POPULAR (3), COMPROMÍS ALCOI (2), CIUDADANOS (1), PODEM (2), GUANYAR ALCOI 
(2) y VOX (1), y el Concejal No Adscrito el Sr. Marcos Eduardo Martínez Coloma (1), y por 
tanto con el quórum de la mayoría legal prevista en los artículos 51 del Texto Refundido de 
las disposiciones vigentes en materia de régimen local, de 18 de abril de 1986 y el 82.3 del 
Reglamento de Organización, Funcionamiento y Régimen Jurídico de las Entidades Locales, 
de 28 de noviembre de 1986, se acuerda incluir en el orden del día el siguiente punto por 
razón de urgencia:

34. 9039/2021 URBANISME 
PROPOSTA D’APROVACIÓ DEFINTIVA DE LA “MODIFICACIÓ PUNTUAL Nº2 DEL PLA
PARCIAL DEL SECTOR “EL CLÉRIGO”

Dada cuenta del expediente administrativo relativo la propuesta de MODIFICACIÓN 
PUNTUAL Nº2 DEL PLAN PARCIAL DEL SECTOR "EL CLÉRIGO",  y resultando que, 

Primero.-

Por el Ayuntamiento Pleno, en sesión celebrada el día 20 de diciembre de 2021, se 
acordó:

“PRIMERO.- Admitir a trámite la propuesta de MODIFICACIÓN PUNTUAL N.º 2 DEL 
PLAN PARCIAL DEL SECTOR "EL CLÉRIGO",  presentada por la Agrupación de Interés 
Urbanístico  “El  Clérigo”  y  considerar  como órgano promotor  público  al  Ayuntamiento  de 
Alcoy.

SEGUNDO.-  Aprobar  inicialmente  y  someter  a  información  pública  y  consultas 
durante un plazo de 45 días, mediante los correspondientes anuncios en el Diario Oficial de 
la  Generalitat  Valenciana y en un diario  no oficial  de amplia difusión en la  localidad,  la 
propuesta de MODIFICACIÓN PUNTUAL N.º 2 DEL PLAN PARCIAL DEL SECTOR "EL 
CLÉRIGO".   

Durante  dicho  plazo,  que  empezará  a  contar  desde  el  día  siguiente  al  de  la 
publicación del anuncio en el DOGV, la documentación podrá ser examinada por cualquier 
interesado:  en  el  Departamento  de  Urbanismo,  previa  cita,  en  la  página  web  del 
Ayuntamiento  de  Alcoy  y  en  la  Sede  Electrónica  municipal  bajo  el  Código  Seguro  de 
Verificación (CSV): 13520621254562363300, para que se formulen las alegaciones que se 
estimen pertinentes.”

Segundo.-

La información pública se ha realizado mediante anuncio publicado en el Periódico El 
Nostre, de 31 de diciembre de 2021, y en el Diario Oficial de la Generalitat Valenciana, n.º  
9258, de 18 de enero de 2022. Además, la documentación completa ha sido insertada en la 
página web del Ayuntamiento de Alcoy.
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Finalizado el  plazo,  no  se han  presentado alegaciones,  según se desprende del 
certificado emitido por la Secretaria General de este Ayuntamiento el día 25 de marzo del 
año en curso.

Tercero.- Descripción de  la modificación puntual.

La modificación puntual,  si bien se extiende a la totalidad del ámbito espacial del 
sector,  no  afecta  a  sus  lindes ni  a  la  zonificación  ni  al  resto  de determinaciones  de  la 
ordenación de la Homologación y PP actualmente en vigor desde la anterior modificación nº 
1, aprobada mediante La Comisión Territorial de Urbanismo, en sesión celebrada el día 14 
de julio de 2020, que fue publicada en el BOP de Alicante nº 167 de fecha 02/09/2020.

No  afecta  los  planos  de  ordenación,  ni  a  las  fichas  de  planeamiento  y  gestión 
actualmente en vigor. 

La modificación queda limitada a la nueva redacción al artículo “V.2.2.-condiciones 
particulares de uso”, con el fin de evitar contradicciones internas y adaptar la norma a la 
legislación sectorial vigente.

Se materializa en los siguientes términos:

Redacción actual:

Artículo V.2.2. Condiciones particulares de uso

El uso predominante de la zona es el industrial en todas sus clases y grados en situación A,  
B y C.

- Usos compatibles: Se admiten los siguientes usos:

1) Servicios del automóvil, en todas sus clases y grados en situación A, B y C.
2) Terciario, en situación C.
- Oficinas en todos los grados, en situación C.
- Comercio en todos los grados, en situación C.
3) Dotacional, en sus clases 2ª, 4ª, 6ª, 7ª y 8ª según el artículo 349 del PGOU, en todos los  
grados en situación A, B y C. 
4)  Plantas de machaqueo de áridos,  y  plantas de hormigones y asfaltos  en todos los 
grados en situación A, B y C.

- Usos Prohibidos: Los no descritos.

También  quedan  excluidas  las  Industrias,  definidas  como  potencialmente  insalubres  y 
peligrosas en el Decreto de 30 de Noviembre de 1961 (Decreto 2414/1961), o disposición 
legal que lo sustituya.

Las actividades que se admitan como usos en el polígono industrial, dada la proximidad 
del  casco  urbano  deberán  tener  un  grado  de  intensidad  compatible  con  el  uso 
residencial, de acuerdo con lo establecido en el Decreto 54/1990, de 26 de marzo del  
Consell  de  la  Generalitat  Valenciana  por  el  que  se  aprueba  el  Nomenclator  de 
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Actividades Molestas, Insalubres, Nocivas y Peligrosas, o disposición legal que lo sustituya 
lo sustituya.

Nueva redacción: 

Artículo V.2.2. Condiciones particulares de uso

El uso predominante de la zona es el industrial en todas sus clases y grados en situación A,  
B y C.

- Usos compatibles: Se admiten los siguientes usos:

1) Servicios del automóvil, en todas sus clases y grados en situación A, B y C.
2) Terciario, en situación C.
- Oficinas en todos los grados, en situación C.
- Comercio en todos los grados, en situación C.
3) Dotacional, en sus clases 2ª, 4ª, 6ª, 7ª y 8ª según el artículo 349 del PGOU, en todos los  
grados en situación A, B y C. 
4)  Plantas de machaqueo de áridos,  y  plantas de hormigones y asfaltos  en todos los 
grados en situación A, B y C.

- Usos Prohibidos: 

1) El residencial
2)  Los  establecidos  en  la  legislación  sectorial,  que  deberán  ser  evaluados  por  el  órgano 

sustantivo en la tramitación de un expediente.

Cuarto.- 

Dado el objeto de la modificación puntual que se plantea que,  con sustantividad 
propia y carácter  específico e individualizado,  no supone alteración alguna del  territorio 
respecto  al  planeamiento  vigente,  no  se  hace  necesaria  la  redacción  de  estudio  de 
integración  paisajística,  ni  informe o  memoria  de  sostenibilidad  y  viabilidad  económica. 
Tampoco tiene incidencia alguna en materia de género, infancia, adolescencia y familia. 

Quinto.-

En cuanto al procedimiento, los planes y programas se revisarán o modificarán por el 
procedimiento  previsto  para  su  aprobación  o  según  se  establezca  en  su  normativa 
específica. (artículo 67.1 del texto refundido de la Ley Ordenación del Territorio, Urbanismo y 
Paisaje,  aprobado mediante  Decreto Legislativo  1/2021,  de 18 de junio,  del  Consell,  en 
adelante TRLOTUP). 

Conforme a lo establecido en el artículo 61.1 d) del TRLOTUP, una vez concluidas 
las actuaciones de información pública y consultas, el plan será sometido a aprobación por 
el Pleno del Ayuntamiento u órgano que corresponda. 

El acuerdo de aprobación definitiva, junto con sus normas urbanísticas, se publicarán 
para su entrada en vigor en el Boletín Oficial de la Provincia. Cuando la aprobación definitiva 
sea municipal, antes de su publicación, se remitirá una copia digital del plan a la conselleria 

Documento firmado electrónicamente (RD 1671/2009). La autenticidad de este documento puede ser comprobada mediante 
el CSV: xxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxx en https://sedeelectronica.alcoi.org/validacion
Plaça d’Espanya, 1 – Tel. 965 53 71 00 – Fax 965 53 71 61 –  e-mail ajualcoi@alcoi.org – web http://www.alcoi.org

https://sedeelectronica.alcoi.org/validacion


Ajuntament d’Alcoi

competente en materia de ordenación del territorio y urbanismo para su inscripción en el 
Registro Autonómico de Instrumentos de Planeamiento Urbanístico.

Sexto.-

De  conformidad  con  el  artículo  44.6  del  TRLOTUP,  “los  ayuntamientos  son 
competentes  para  la  formulación  y  tramitación  de  los  planes  de  ámbito  municipal,  y  la 
aprobación de aquellos que fijen o modifiquen la ordenación pormenorizada, sin perjuicio de 
las  competencias  mancomunadas  y  de  las  que  se  atribuyen  a  la  Generalitat  en  los 
apartados anteriores”.

Nos hallamos ante una propuesta que afecta a la ordenación pormenorizada.

Séptimo.-

Resulta  preceptivo el  informe de la  Secretaria  General  de la  Corporación,  según 
dispone el artículo 3.3 d) 7º, del Real Decreto 128/2018, de 16 de marzo, por el que se 
regula el régimen jurídico de los funcionarios de Administración Local con habilitación de 
carácter nacional. 

 
El órgano competente para resolver será el Ayuntamiento Pleno de conformidad con 

el art. 22.2.c) de la Ley 7/1985, de 2 de abril, Reguladora de las Bases de Régimen Local, 
en la redacción dada por el Real Decreto Legislativo 7/2015, de 31 de octubre, por el que se 
aprueba el Texto Refundido de la Ley de Suelo y Rehabilitación Urbana. Asimismo, y al 
amparo de lo dispuesto en el artículo 47.1 del mismo texto legal, el acuerdo habrá de ser 
adoptado con el voto favorable de la mayoría simple de miembros de la Corporación, pues 
únicamente se modifican determinaciones de la ordenación pormenorizada.

Consta el oportuno informe jurídico.

A la vista de lo anterior, El Pleno de la Corporación, por unanimidad de los señores 
asistentes,  con  el  voto  a  favor  de  los  grupos  municipales  SOCIALISTA (12),  PARTIDO 
POPULAR (3), COMPROMÍS ALCOI (2), CIUDADANOS (1), PODEM (2), GUANYAR ALCOI 
(2) y VOX (1), y el Concejal No Adscrito el Sr. Marcos Eduardo Martínez Coloma (1), adopta 
los siguientes acuerdos:

PRIMERO.- Aprobar definitivamente la propuesta de “Modificación Puntual n.º 2 del 
Plan Parcial del Sector "El Clérigo”.

SEGUNDO.- Al  amparo  de  lo  dispuesto  en  el  artículo  61.2  del  TRLOTUP,  se 
publicarán las normas urbanísticas en el Boletín Oficial de la Provincia de Alicante,  previa 
remisión del acuerdo y de los documentos aprobados a la Conselleria de Política Territorial, 
Obras Públicas y Movilidad.
 

PRECS I PREGUNTES:
35. REGIDOR NO ADSCRIT MMARTINEZ 
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PREC PERQUÈ ELS PREUS DE LES ATRACCIONS EN ESTES DATES DE SANT JORDI 
NO ES DISPARE DE MANERA DESORBITADA
Sr.  Marcos  Martínez: Gràcies,  sí.  És  que  no  m’ha  donat  temps  perquè  m’he  adonat 
després, quan he vist les plaques en el recinte firal per al… des de l’1 d’abril fins al 5 de 
maig, per a posar allí la fira, i voldria fer un prec. El prec és perquè tots sabem que estem en 
un moment d'inflació important, que les famílies o les economies familiars estan molt fluixes, 
que a la província d’Alacant el poder adquisitiu pràcticament ha baixat 100 euros  per cada 
treballador,  i  sí  que  voldria  fer  un  prec  en  este  aspecte.  A vore,  dins  del  possible,  si 
l’ajuntament  poguera  fer  un  esforç  i  tractar  amb  els  firaires  perquè  els  preus  de  les 
atraccions en estes dates de Sant Jordi no es disparen de manera desorbitada i poguera ser 
una cosa assequible per a tota la població. Gràcies.

Sr. Alcalde: Bé, mirarem a vore eixa possibilitat. Senyora Moltó...

Sr. Ivorra: Una qüestió d’ordre, una qüestió d’ordre. Segons el... és una pregunta que faria 
ara mateix al secretari. Segons la Llei de bases de règim local, el govern no pot fer-se ni 
preguntes ni precs en el punt de precs i preguntes. És una qüestió que, com que ja s’ha 
discutit alguna volta, i ací ja s’ha discutit alguna vegada, crec recordar que en el Reglament 
de la Llei de bases de règim local no es pot fer. Simplement perquè el prec de preguntes són 
de cara al govern en este cas, i ells mateixos fer-se preguntes, com alguna vegada s’han fet 
preguntes  directament  al  govern,  crec  que  no  consta.  És  una  qüestió  d’ordre,  que  ho 
aclarisca  simplement.

Sr. Secretari actal.:  No se m’ha presentat mai eixe cas. Ho desconec en tot moment. Jo 
considerava... abans hi havia...  que no se m’ha presentat mai este cas. Abans sí que hi 
havia una figura que era el torn obert de paraules, que en això sí que, d’alguna manera, sí 
que admetia eixa intervenció tant d’uns membres com d’altres. En precs i preguntes...

Sr. Alcalde:  De fet, hi ha moments en què tots i  cadascú dels regidors, formen part del 
govern o no, actua de manera executiva aprovant qüestions que són competència del Ple. 
És a dir, hem aprovat ací tots junts el plec de la brossa, o els plecs que superen l’import,  
com pot ser la licitació de Rodes; i, per tant, ací no hi ha una separació de cambres en la 
qual  està  el  poder  legislatiu  i  el  poder  executiu,  sinó  que tots  assumim en  determinats 
moments unes funcions i unes altres segons les competències que tenim assignades; per 
tant, jo crec que també els regidors actuen com a... com en el cas de Jordi Martínez, pot 
actuar  com a  vicealcalde,  i  per  tant  representa  el  govern,  o  com a  portaveu  del  Grup 
Socialista, i representa el grup polític i no el govern. De tota manera es farà una consulta per 
a propers plenaris perquè esta dinàmica s’ha produït,  i  mai el  criteri  del  president  de la 
Corporació  ha  sigut  sempre  facilitar  la  participació  política  de  tots  els  membres  d’esta 
Corporació.

Sr. Secretari actal.: Efectivament, hi ha una separació... no hi ha una separació com en 
l’Estat, el legislatiu i l’executiu estan units. Però no se m’havia presentat mai, desconec jo 
ací...

Sr. Alcalde: Però bé, farem la consulta pertinent.
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36. GRUP MUNICIPAL SOCIALISTA
PREGUNTA SI HI HA ALGUNA NOVETAT SOBRE LA INVESTIGACIÓ QUE ESTÀ FENT 
ANTIFRAU SOBRE EL TEMA DE SUBMINISTRAMENT D’AIGUA POTABLE
Sra. Moltó: Moltes gràcies, senyor alcalde. Molt bon dia, bé vesprada ja, a tots i a totes. Bé 
jo crec que com en este plenari s’ha estat parlant sobre el tema del subministrament de 
l’aigua potable d’Alcoi,  a mi m’agradaria que el  senyor Martínez ens contestara si  hi  ha 
alguna novetat en eixa investigació que està fent Antifrau sobre el tema del subministrament 
d’aigua potable.

Sr. Jordi Martínez: Bé, si el què volen vostés és transparència i volen conéixer dades, jo 
crec que no està de més que ho diguen. Pot ser que no faça la pregunta la senyora Moltó i 
ho  aclarisca jo,  si  no  els  pareix  bé? Si,  si,  clar,  vosté  que demana moltes voltes  tanta 
transparència i tanta informació, jo la puc aportar. Jo crec que a mi m’alegraria que se’m 
donaren dades per acabar el Ple i este cap de setmana poder reflexionar ―ara em toca a 
mi―. Aleshores,  sí  que hi  ha  hagut  unes novetats,  i  és  que sí  que ha vingut  l’informe 
d’antifrau,  que  jo  crec  que  és  interessant  per  a  tots  saber-ho,  que  ja  està  registrat  en 
l’Ajuntament, i en eixe informe d’Antifrau el què es fa són recomanacions a l’Ajuntament. En 
el cas de les recomanacions per les qüestions del subministrament elèctric de Sant Antoni, 
sí que es demana que se li exigisca a l’empresa la quantitat al voltant dels 460.000 euros, 
que ja hem fet en el document que vam fer el dia 9 de març, i que després ens demanarà a 
nosaltres, o siga, saldo comptable zero.

Després, en el tema de la EPSAR sí que ens demana també que li demanem, com deia en 
el primer informe preliminar això que ja està dit, amb una particularitat, que no són 2.200.000 
euros, són 432.000 euros. Una diferència jo crec que important.

Sobre el tema de les liquidacions, que es demane la informació, que ja fa temps esta petició 
per part  de l’Ajuntament  és anterior  a tot  este últim expedient,  demanar-li  totes les...  la 
documentació de les liquidacions que considerava oportuna perquè es traguen.

Sobre el tema de les reunions de la Comissió de Seguiment, recomanen que es regule la 
forma de gestió i reunió d’este òrgan o que bé es procedisca a la modificació contractual  
corresponent en cas que entenguem que és innecessari este òrgan col·legiat.

I hi ha un altra, hi ha un altra, que esta és la que també existix ací, en l’expedient de tarifes  
també,  que  ens  demanen  més  informació.  Que  es  faça  la  contractació  conjunta  de 
l’elaboració  del  projecte  d’execució  de  l’obra  que  ve  referit  al  tema  de  les  obres  de 
l’Eixample. En el tema de les obres de l’Eixample, este segon informe canvia el sobrecost, 
estic parlant de sobrecost, diu l’Agència Valenciana Antifrau, diu d’unes obres de l’any 2008, 
ho dic perquè potser algú del Partit Popular ens pot donar un poc més de llum un dia d’estos 
d’això.  Però sí  que és  cert  que es canvia  la  quantitat  que es  demanava al  principi  per 
l’Agència Valenciana Antifrau davant de les al·legacions de 575.000 euros a 51.000 euros.

Per tant, jo crec que estes recomanacions que fa a l’Ajuntament tenen després un període 
transitori de 3 mesos per anar complint-les en alguns casos; i, per tant, jo crec que ens hem 
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anticipat, jo crec, i que abans de fer judicis de valor que s’han fet en les intervencions del 
plenari quan estava este document, i alguns ja el tenien.

I, segon. Vull agrair a la funcionària d’este Ajuntament, Zoila Mira, el treball que ha fet en la 
elaboració de la  bandera d’Ucraïna que ens vam comprometre a instal·lar  ací,  i  que va 
vindre amb unes qüestions que havien d’arreglar-se i que ahir ells i tota la seua família es 
van dedicar un temps del seu per a poder-la arreglar i per a poder tindre-la ací. M’agradaria 
que constara en acta l’agraïment per part del Govern, i entenc que de la Corporació.

Sr. Alcalde: I per aclarir-ho: l’article 97 de la Llei de bases de règim local diu que «Ruego es 
la formulación de una pregunta de actuación dirigida a alguno de los órganos de gobierno 
municipal. Los ruegos formulados en el seno del Pleno podrán ser debatidos pero nunca 
sometidos a votación. Pueden plantear ruegos todos los miembros de la Corporación, o los 
grupos municipales a través de sus portavoces». S’alça la sessió.

Y no habiendo más asuntos que tratar, la Presidencia cierra la sesión a las 14:30 horas, de 
lo cual, como Secretario Accidental, lo confirmo, extiendo esta acta, que firmo yo y el Sr. 
Presidente, en prueba de conformidad.
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